
– Milyen tapasztalatokat
szerzett a minisztérium a
január elsejétôl kibôvített
jogosítvánnyal mûködô regi-
onális fejlesztési képzési bi -
zot tságokról?

– A Regionális Fejlesztési és
Képzési Bizottságok (RFKB)
2001 óta mûködnek (2001. évi
LI. tv.), s az ön által is említett
változás 2008. január 1-jétôl az
RFKB-k összetételében és hatás-
körében történt. A gazdaság sze-
replôi által delegált tagok ará-
nya a korábbi 50 százalékról 65
százalékra nôtt, jogkörükben a
leglényegesebb változás pedig
az, hogy az iskolarendszerû
szakképzésnél ôk döntenek a
régiók beiskolázási szakirányai-
ról és létszámarányairól.

A regionális bizottságok dönté-
seinek elôkészítése, azok megala-
pozottsága és hatékonysága érde-
kében biztosítottuk a mun ka erô-
piaci érdekegyeztetô színterek
kialakításának, mû köd te tésének
anyagi feltételeit. Megteremtet-
tük a szakképzési irányok és ará-
nyok meghatározásához, a szak-
képzés szakmaszerkezetének ter-
vezéséhez elengedhetetlen – az
iskolafenntartók és a gazdasági
szereplôk közötti – együtt mû kö -
dés tartalmi, szervezeti feltételeit.
Biztosítottuk a döntés-elô ké szí -
téshez szükséges legfontosabb
képzési és foglalkoztatási adatok-
hoz a hozzáférést, és módszertani
se gítséget adtunk a beiskolázási
szakirányok és létszámarányok
tervezéséhez.

– A kamaráknak milyen
sze repet biztosít az új felál-
lás?

– A Magyar Kereskedelmi és
Iparkamara – melynek delegált-
ja valamennyi régióban az RFKB
társelnöke – meghatározó szere-
pet vállalt a szakképzés irányai-
ra és arányaira vonatkozó dön-
tés elôkészítésében. A Szociális
és Munkaügyi Minisztérium tá -
mo gatásával regionális és orszá-
gos hálózatot építettek ki a mun-
kaerô-piaci szereplôk felkészíté-
sére az iskolarendszerû szak-
képzés koordinációjában való
részvételhez. A hálózat tagjai
mérték fel az egyes régiók gaz-
dálkodó szervezeteinek várható
munkaerôigényét, ami megala-
pozta a szakképzésfejlesztés irá-
nyaira vonatkozó döntést.

– Ön szerint mikor ér zé kel -
he tô majd igazán a bizottsá-
gok munkájának eredménye?

– A szakképzésre vonatkozó
döntések ma már azon a szinten
történnek, ahol a gazdaság fejlô-

désének folyamatai fel mér he -
tôek és jó eséllyel meghatároz-
ható a munkaerô-kereslet és
kínálat összetétele. A döntések
hatása természetesen csak egy
képzési ciklust követôen, legko-
rábban három-négy év múlva
lesz érzékelhetô.

– Mi lesz azokkal az isko-
lákkal, amelyek nem veszik
figyelembe a bizottságok ha -
tározatát? Valóban kizárják
magukat a fejlesztési támo-
gatásokból?

– Igen, azok az intézmények,
amelyek nem veszik figyelembe
az RFKB-k döntését, 2008. szep -
tember 1-jétôl nem fogadhatnak
fejlesztési támogatást. A közok-
tatási törvény 89/B §-a rendelke-
zik arról, hogy az RFKB-k köz re -
mû ködnek a munkaerô-piaci
igé nyek és a közoktatásban fo -
lyó szakképzés fejlesztésének

összehangolásában, meghatá-
roz zák a szakképzés fejlesztési
irányait és beiskolázási arányait
a régióban és kezdeményezik a
helyi önkormányzatoknál a
szak képzés-fejlesztési társulá-
sok létrehozását. Szakképzés-
szervezési társulás a közoktatási
törvényben meghatározott, szak  -
képzéssel összefüggô feladatok
ellátására hozható létre. A társu-
lásba való belépés feltétele,
hogy az érintett elfogadja az
RFKB-nak a szakképzés össze-
 hangolására, a fejlesztés irányai-
ra és arányaira vonatkozó dön-

tését. E szerint tehát a közokta-
tásban közremûködô in tézmény-
fenntartó és közoktatási intéz-
mény csak abban az esetben jut-
hat hozzá a szakképzés fejleszté-
sét szolgáló forrásokhoz, ha
elfogadja az RFKB döntését, és
annak megfelelôen alakítja kép-
zési kínálatát. A szakképzés-
szervezési társulást a szakképzé-
si törvény 2. § (5) bekezdése Tér-
ségi Integrált Szak képzô Köz-
 pont ként nevesíti.

– Milyen tanulságokat von-
tak le azokból a fel mé ré sek -
bôl, amelyek régiónként lát-
le le tet vettek a mostani
szak  munkás helyzetrôl, s a
vállalatok igé nyei rôl?

– Az RFKB-k 2008 szeptemberé-
ben hozták meg döntésüket a 2009/
2010-es tanév beiskolázási szakirá-
nyairól és létszám-arányairól.

(Folytatás a 4. oldalon)

Az iskolarendszerû szakképzés, ezen
belül is a képzési-beiskolázási szerkezet
átalakításának szükségessége régóta a
közbeszéd tárgya – hangsúlyozta Szilágyi
János, az MKIK oktatási és képzési igaz-
gatója.

(3. ol dal)

Az oktatás és szakképzés beruházás a jö vô-
be – mutatott rá Vereczkey Zoltán, a Pest
Megyei és Érd Megyei Jogú Városi Kereske-
delmi és Iparkamara elnöke, a Kö zép-
magyarországi RFKB társelnöke.

(3. ol dal)

2008. NOVEMBER A  M A G Y A R  K E  R E S  K E  D E L  M I  É S  I P A R  K A  M A  R A  G A Z D A S Á G I  L A P J A                    RFKB  KÜLÖNSZÁM

– A vállalkozások milyen
pontokon érzékelik legin-
kább a feszültségeket?

– A legnagyobb feszültség-
forrás az, hogy a szakképzett

munkaerô igen drága. Ma gyar -
or szágon amúgy is nagyon
sokba kerül az élô munka. Ez
súlyos nehézségeket okoz a
vállalkozásoknak. Ugyanakkor
vannak olyan cégek, amelyek
látják a szakmunkásképzésben
való rész vétel elônyeit is. Szí-

vesen részt vállalnak a hazai
szakképzési programokban. Ez
segíti ôket abban, hogy elsô-
ként ismerhessék meg a fejlô-
dési irányokat, és azt is tudják,
miként lehet leginkább megtar-
tani a jó munkaerôt – jellemzi a
helyzetet Parragh László. –
Több ezer vállalkozás kapcso-
lódott be a programjainkba,
amelyekkel tompítani igyek-
szünk a hátrányos folyamatok
hatásait. Sokféle szakma és
cég képviselteti már magát a
programokban.

(Folytatás a 4. oldalon)

Senki számára nem újdonság, hogy a magyar vállalkozók

elégedetlenek a hazai szakmunkásképzés helyzetével. A kü -

lönbözô érdek-képviseleti és szakmai szervezetek ezért egy -

re aktívabb lépéseket tesznek a helyzet javítása érdekében –

ennek részleteirôl beszélgettünk Parragh Lászlóval, a Ma -

gyar Kereskedelmi és Iparkamara elnökével és Szilágyi Já -

nossal, az MKIK oktatási és képzési igazgatójával. 

Szûcs Erika, szociális és munkaügyi miniszter: A bizottságok 2001 óta
mûködnek. 2008-ban a jogkörük lényegesen megváltozott

Közös erôvel hatékonyabb a szakképzés fejlesztése

Már elkezdôdtek
a kedvezô változások

Készült a Nemzeti Szakképzési és
Felnôttképzési Tanács Támogatásával,

az FKA-KT 63/2007 NSZFT
pályázat keretében

Peredi Ágnes

Dalia László

Parragh László, az MKIK elnöke: Több ezer vállalkozás kapcsolódott be a programjával

Szûcs Erika: Sokat tehetnek a regionális fejlesztési
és képzési bizottságok a szakképzés átalakításáért

Több tanulót oktatnak
a hiányszakmákra
Fôszerepet kaptak a szakoktatásban a Regionális Fejlesz-

tési és Képzési Bizottságok (RFKB), miután 2008 január

elsejétôal már nemcsak javaslattételi, hanem döntési joguk

is van a szakiskolai képzésekrôl. Még nem telt el egy év, de

már pozitiv tapasztalatokra tettek szert a bizottságokban

részt vevô munkaadók, munkavállalók, kamarák és szak-

szervezetek, valamint fenntartók képviselôi. Szûcs Erika,

szociális és munkaügyi miniszter szerint három-négy év

múlva érzékelhetô majd igazán a bizottságok munkája.

– A Regionális Fejlesztési és
Képzési Bizottságokról szóló
törvény megjelenését meg elô -
zô en a kamara kezdeményezte
a Szociális és Munkaügyi
Minisztériumnál, hogy a dönté-
sek megtámogatásához a kama-
rák, a munkaadók és munkavál-
lalók konzorciuma kapjon
támogatást a feladat gyakorlati
elvégzéséhez. Mindez egy telje-
sen újszerû munka, mivel a fel-
adatot regionális szinten kell
végrehajtani, és 17 szervezet
együttmûködése szükséges a
megvalósításhoz – hangsúlyoz-
ta Bihall Tamás.  Eddig ilyen

együtt mûködésre nem volt
példa a magyar szakképzés tör-
ténetében. A konzorcium je len -

tôs támogatást kapott a szak-
képzési alapból, amely bôl az
érintett szervezetek személyi és
tár gyi feltételeit lehetett bizto-
sítani, valamint módszertani,
szervezési anyagok ké szülhet-
tek el. Közel 12 000 cég szemé-
lyes megkérdezésével, 257 isko-
larendszerben oktatható szak-
ma áttekintésével és valameny-
nyi kistérség feltérképezésével
foglalkozott a konzorcium.

(Folytatás a 4. oldalon)

Bihall Tamás az Országos Konzorciumi Tanács munkájáról

Ösztöndíjprogramok segítik majd
a társadalmi szemléletváltást
Nemrégiben tették közzé a Regionális Fejlesztési és Képzési

Bizottságok (RFKB) a fejlesztési forrásokkal támogatható,

illetve a nem támogatott, s a régiókban iskolarendszerben

nem oktatott szakképesítések listáját. A lista megjelenése

nagy érdeklôdést váltott ki a szakmai körökben, s kezdi

megismerni a közvélemény is a döntéseket. Az országos

tapasztalatokról, valamint a rendszer mûködésérôl az

Országos Konzorciumi Tanács elnökét, Bihall Tamást kér -

deztük.

M. Vadas Zsuzsa

Bihall Tamás, az MKIK alelnöke: Nagy kihívást jelent a 17 szervezet
együttmûködésének megteremtése

Regionális szinten 32 konzultációs fóru-
mot szerveztünk, a képzési, beiskolázási
szerkezetre vonatkozó szakmai javaslat
elkészítése 28 kistérséget és 257 alap
szakképesítést érintett – fejtette ki Gúr
Nándor, az Észak-magyarországi RFKB
elnöke. (5. ol dal)
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A Regionális Fejlesztési és
Képzési Bizottságok feladatai

A Regionális Fejlesztési Képzési Bizottságok (a továbbiakban RFKB-k) olyan szervezetek, amelyek
a regionális szakképzési koordináció színterei, az iskolarendszerû szakképzés képzési kapacitásának
megrendelôi, az érdekérvényesítés színterei, továbbá a fejlesztési projektek generálásának és forrás -
biztosításának (MPA képzési alaprész, decentralizált keret) felhatalmazottjai.

Az RFKB-k 2008. évi munkáját a Nemzeti Szakképzési és Felnôttképzési Tanács döntése és for-
rásbiztosítása alapján a Magyar Kereskedelmi és Iparkamara szakmai projektje támogatta. A prog-
ram keretében – az országosan kialakított szervezeti modell alapján – regionális szinten, a területi
kereskedelmi és iparkamarák koordinatív vezetésével került sor, a régiók képzési és beiskolázási
szervezetére vonatkozó javaslat elkészítésére.

I. A 2008-ban ténylegesen elvégzett munka menete és módszertana
1.1. A beiskolázási létszámadatok (2007) rögzítése szakképesítésenként
1.2. A várható kereslet (2012) adatainak rögzítése szakképesítésenként
1.3. A „kiegészítô” tényezôk rögzítése
– Az egyes megyék (és a régió) kulcs- és húzóágazatainak megnevezése (beazonosítása), valamint az

ezekhez kapcsolódó szakképesítések/szakmák leválogatása
– Az ún. lányos szakképesítések/szakmák köre
– Az etnikai kisebbséghez tartozó állampolgárok képzéséhez csatlakozó szakképesítések/szakmák köre
– A megyei és regionális szintû fejlesztések, beruházások által valószínûsíthetôen indukált munkae-

rô-piaci kereslet
– A tanulószerzôdéses gyakorlati képzés egzakt adatbázisa, tendenciák
1.4. Döntés a szakképesítések besorolásáról (ún. döntés-táblák rögzítése)
1.5. Az „elsôkörös” TISZK-ek1 szakképesítéseire vonatkozó döntés(ek)

A szakképesítések besorolásával összefüggô döntések teljesíthetôsége érdekében négy kategória

került elkülönítésre:

KIEMELTEN TÁMOGATOTT SZAKKÉPESÍTÉSEK
– A jogszabályban régiós szinten rögzített hiányszakmák
– Melyekben a 2012-es várható kereslet legalább két és félszerese a 2007-es beiskolázási létszámnak

TÁMOGATOTT SZAKKÉPESÍTÉSEK
– Melyekben a 2012-es várható kereslet legalább egyötöde (20%) a 2007-es beiskolázási létszámnak

SZAKKÉPZÉSI FEJLESZTÉSI FORRÁS ÁLTAL NEM TÁMOGATOTT SZAKKÉPESÍTÉSEK*
– Melyekben a 2012-es várható kereslet nem éri el a 2007-es beiskolázási létszám egyötödét

AZ ISKOLARENDSZERÛ SZAKKÉPESÍTÉSBEN NEM OKTATOTT SZAKKÉPESÍTÉSEK
– Iskolarendszerû képzést a régióban nem lehetett regisztrálni

Az „elsôkörös TISZK-ek” vonatkozásában négy kategóriát rögzítettünk:

A KAPACITÁS FÜGGVÉNYÉBEN LÉTSZÁMKORLÁT NÉLKÜL BEISKOLÁZHATÓ SZAK KÉ PE SÍ TÉ SEK
Az ide tartozó szakképesítések természetesen döntôen a kiemelten támogatott mezôbe tartoznak.

A BEISKOLÁZÁSI LÉTSZÁM NEM LEHET MAGASABB AZ ELÔZÔ TANÉVINÉL
A kategória alapvetését az jelentette, hogy a kereslet-kínálat vonatkozásában egyfajta stabilitást
lehetett regisztrálni, kitüntetetten a támogatott szakképesítési körben.

A BEISKOLÁZÁSI LÉTSZÁM CSÖKKENTÉSE VAGY A KÉPZÉS ÁTMENETI SZÜNETELTETÉSE JA -
VA SOLT (AZ ELÔZÔ TANÉVHEZ KÉPEST)
Az elemzések alapján olyan szakképesítések, szakmák tartoznak ebbe a mezôbe, melyeknél a kíná-
lat jelentôsebben alatta marad a tényleges beiskolázás keretszámainak.
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Szakképzési tanácskozás az
együttmûködô érdekképviseletekkel 

A kifizetések rendje

MEGJELENT!

* A kategória természetesen nem jelenti azt, hogy fenntartói döntés nyomán ilyen képzések indítására nincs lehetôség.

A 2008. november 17-én az
MKIK-ban  tartott egyezteté-
sen a projekt elszámolására
vonatkozóan a következô
megállapodás született.

Az FKA-KT-10/2008. és az
FKA-KT-63/2007. számú szer -
zô dések alapján megvalósuló
projektek elszámolását a mi -
nisz tériumi egyeztetés nyo-
mán 2008. december 8-ig kell
beadni. Az elszámolások el ké -
szí tésével, valamint a folyta-
tással kapcsolatosan az alábbi
sarokpontokat sikerült tisz-
tázni:

• Aktuális pályázatok elszá-
molásának benyújtása az
MKIK-hoz 2008. december
3., 12 óráig, személyesen;

• A 60 százalék elôleget meg-
haladó felhasználás esetén a
beadási határidô az utalás
érdekében 2008. december
1., 12. óra;

• A költségek legkésôbb no -
vember 30-i feladatteljesí-
téssel számolhatók el. 

• A munkaszerzôdések szerin-
ti decemberi juttatások nem
számolhatók el, azok majd
az új szerzôdés keretében
kerülhetnek elszámolásra.

• A feladatra kötött megbízási
szerzôdések elszámolásai, a
feladat teljesítése és meg fe -
le  lô teljesítésigazolás mel-
lett, kifizethetôk.

• A megnövekedett feladatok
elvégzésére pluszjuttatás el -
szá molható, de a feladatok
megfelelô dokumentálása
szükséges.

• Az FKA-KT-63/2007 (RFKB)
pályázat tárgyidôszakról
benyújtandó pénzügyi el szá  -
molásának dokumentálási

igénye nem változik, a bi -
zony latok hitelesített má so -
latait is be kell nyújtani egy
példányban, valamint elek -
tronikusan.

• A pénzügyi végbeszámoló-
nak tartalmaznia kell 2 ere-
deti példányban a szöveges
pénzügyi beszámolót, a 3., 4.
és 5. sz. táblákat, melyeken
összesíteni kell a pályázat
teljes idô tar ta ma alatti össz -
fel hasz ná lást. (Az ada tok az
5. sz. táblák „kum mu lált fel-
használás a tárgy idôszak
végéig” összegével kell hogy
megegyezzenek), valamint a
teljességi nyilatkozatot. A
végleges táblákat még a
papíralapon történô megkül-
dés elôtt e-mailben is meg
kell küldeni.

• Szakmai beszámolók be -
nyúj tása is szükséges a szer  -
zô dés ben meghatározott
for mában elkészítve;

• Az MKIK-nál várható hétvégi
munkavégzés miatt szükséges
minden szervezetnél kom  -
petens ügyeletes személy kije-
lölése, aki elér he tô a decem-
ber 1–7-ig terjedô idô szakban
munkaidôn kí vül is (beleértve
a hétvégét is!), az esetleg fel-
merülô sürgôs hiánypótlások
elkészítése és benyújtása
érdekében. Az ügyeletes sze-
mély nevét és mo bil te le fonos
elér he tô sé gét „postafordultá-
val” szükséges megküldeni az
MKIK részére a kopec-
zi@mkik.hu e-mail címre.

• A fel nem használt, de
korábban átutalt támogatási
összeget legkésôbb 2008.
december 3-ig, azaz az elszá-
molás benyújtásáig vissza
kell utalni.



– Mi volt az elsôdleges célja

a fejlesztési és képzési bizott-

ságok (továbbiakban bizottsá-

gok) létrehozásának?

– Az alapvetô cél, hogy a gaz-
daság és a szakképzés egymásra
találjon. A szakképzés nagy
problémája ugyanis, hogy nem
az igényekhez igazodva történik.
Viszont ahhoz, hogy tudjuk,
melyek ezek az igények, tud-
nunk kellett, mik a cégek távlati
céljai, mennyi alkalmazottat
akarnak felvenni, milyen beru-
házási elképzeléseik vannak. 

– Hogyan tájékozódtak ezek-

 rôl az igényekrôl?

– Nagyszabású kérdôíves fel-
mérés zajlott le  a régióban,
amelyben 1500 gazdálkodó szer-
vezetet kerestek meg, hogy meg-
ismerhessük az igényeiket. 

Emellett meghatároztuk a
régió azon ágazatait, amelyeket
fejleszteni érdemes. A Dél-Du -
nán túlon az egészségügyi ipar, a
turizmus, a vendéglátás, az épí-
 tô ipar, a mezôgazdaság és a fel-
dolgozóipar az az ágazat, amely
kiemelten fejlesztésre érdemes.
Elkészült egy lista is, amelyben
257 szakmát négy megállapított
kategóriába soroltunk be. Az el -
sôbe a kiemelten támogatandó,
a másodikba a támogatandó, a
harmadikba a csak normatív, de
fejlesztési támogatásban nem
részesülô szakmák tartoznak. A
negyedik kategória a régióban
nem oktatott szakmákat tartal-
mazza, ez 100 szakmát jelent a
257-bôl. Összesen 31 kiemelt
szakmát határoztunk meg, ezek
a decentralizált alapból támoga-
táshoz jutnak, elsôsorban az
építô ipa ri, egészségügyi, néhány
adminisztratív, illetve kereske-

delmi és vendéglátó szakmák
tartoznak a keretbe. Meghatá-
roztuk a hiányszakmák körét is,
legutóbbi ülésünkön pedig azt
az öt szakmát, amelyek az OKJ
mellékletében kiemelt ösztöndí-
jas szakmaként jelennek meg.
Ezen szakmák ösztöndíja mini-
mum 20 százalékkal, de akár 100
százalékkal is magasabb lehet,
mint másoké, és a szakmát okta-
tó intézmény is pluszforráshoz
juthat. A Dél-dunántúli régióban
ezek a szakmák: gazda, ápoló,
kômûves, hegesztô és gépi for-
gácsoló. 

– A felmérések és a beso-

rolt szakmák számát nézve

óhatatlanul adódik a kérdés,

mennyire volt nehéz elvégez-

ni a fenti feladatokat? 

– Eleinte vegyes fogadtatás-
ban részesült a kérdôíves felmé-
rés ötlete, mind a cégek, mind az
iskolák részérôl, ezért olyan
módon oldottuk meg, hogy a
szakképzésben résztvevôk, illet-
ve a cégek igényeit, lehetôségeit
kérdeztük meg elsôsorban. Stra-
tégiai döntéseket csak azon

szakképzô intézmények eseté-
ben hoztunk, amelyekben biztos
volt benne a bizottság, hogy vál-
toztatni kell a korábbi struktú-
rán. A régióban öt Térségi Integ-
rált Szakképzô Központ (TISZK)
van, természetesen ezek vélemé-
nyét is kikértük arról, hogy
milyen irányban fejlôdjön az
oktatás, így ezen a téren is össz-
hangot tudtunk teremteni. 

– Ezekkel a feladatokkal

tehát már készen vannak,

hogyan tovább? 

– A bizottságnak két munkabi-

zottsága van, az egyik a
stratégiai célokat határozza
meg, a másik pedig a beér-
kezô pályázatokat bírálja
el. A következô alkalommal
a két bizottság át fogja
tekinteni a már meglévô
stratégiát, meghatározza a
jövôbeni célokat, és egy
hosszú  távú koncepció
kidolgozásába kezd, amely
arról szól, hogyan lehet a
gazdasággal összhangba
hozni a szakképzést. 

– Az igények felmérése

tehát már megtörtént,

készül a stratégia és egy

hosszú  távú koncepció.

Mi az, amire még szük-

ség van ahhoz, hogy iga-

zán hatékonyak legye-

nek az intézkedések? 

– A társadalom meggyô-
zése. Arányait tekintve évrôl
évre csökken azok száma, akik
szakképzésre jelentkeznek
azok hoz képest, akik gimnázi-
umban tanulnak tovább. El kell
érni, hogy változzon a szemlé-
let, a szakképzés társadalmi
presztízse növekedjen. Ezt a
törekvést egyrészt az ösztöndíj
valóban ösztönzô hatásával,
másrészt a gyakorlati képzés
erôsítésével lehet támogatni. Az
elméleti oktatás helyett a gya-
korlati képzést kell erôsíteni,
hogy a diákok a gyakorlatban

ismerjék meg azt a szakmát,
amelyet vá lasztottak. 

– A bizottság megalakulá-

sa óta eltelt idô alatt a szak-

mai feladatok megoldása

mel lett milyen eredménye-

ket ért el? 

– Nagyon fontosnak tartom,
hogy míg korábban regionális
szinten nem volt olyan fórum,
ahol a munkaadók és a munka-
vállalók találkozhattak volna
egymással, a bizottságnak ebben
is sikerült elôrelépést elérnie.
Létrejött egy párbeszéd az
érdekképviseletek, a fenntartók
és az iskolák között. Ezt a továb-
biakban is szeretnénk fenntarta-
ni. Úgy gondolom, mindenkép-
pen nagyon fontos, hogy a
bizottság megalakulásával felállt
egy olyan szervezet, amely a
szakképzés területén egyre
nagyobb és hatékonyabb mun-
kát tud folytatni. Országos szin-
ten 420 szakember segíti a
bizottságok tagjait ebben a mun-
kában. Ezek a szakemberek ma
már jelentôs kapcsolati rend-
szereket alakítottak ki iskolák-
kal, szakképzôkkel érdekképvi-
seletekkel, és úgy érzem, ez
tovább növeli a munkánk haté-
konyságát. Sokat várunk a kö -
vetkezô esztendôtôl, bízunk
benne, hogy jövôre még haté-
konyabban tudjuk folytatni a
munkát.

Az iskolarendszerû szakkép-
zés, ezen belül is a képzési-beis-
kolázási szerkezet átalakításá-
nak szükségessége régóta a köz-
beszéd tárgya. A nyáron be fe je -
zôdött az MKIK által szervezett
nagymintás, empirikus adatfel-
vétel, amelynek során – négyszáz
kérdezôbiztos köz re mû kö dé sé -
vel – 12 100 gazdálkodó szerve-
zetet kérdeztek meg a mun ka -
erô-piaci szük ség le te ik rôl. Az
összesített adatok alapján az
MKIK Gazdaság- és Vállal ko zás -
elemzô Intézete prog nózist ké -
szí tett a szakképzettek iránti ke -
res letrôl és a szakiskolák 2012-
ben várható kibocsátásáról.

– Egy hatékonyan mûködô or -
szágos tervezési-irányítási rend-
szer körültekintô kiépítéséhez
legalább három esztendô szüksé-
ges. Mi magunk is, valamint a
munkában részt vevô munkaadói
és munkavállalói érdekképvise-
letek is erre vállaltunk kötele-
zettséget – mondta el Szilágyi Já -
nos. – A most lezárult elsô évben
három célt tûztünk ki magunk
elé: a humán erôforrás háttér
kialakítását, az empirikus keres-
letfelmérés lebonyolítását, vala-
mint azt, hogy regionális koordi-
nációs vitafórumokat szervez-
zünk a szakképzés szereplôivel
(iskolák, önkormányzatok, gaz-
dálkodó szervezetek) együtt mû -
köd ve. 

Az országos igényfelmérés
elsôsorban azon kritikus terüle-
tekre fókuszált, ahol jelentôs
eltérés mutatkozik a mun ka erô-
piaci kereslet és a kínálat között.
Ez alapján négy kategóriába
sorolták az iskolai rendszerû
szakképzésben szerezhetô több
mint 250 szakképesítést. Az elsô
csoportba a kiemelten támoga-
tott szakmák tartoznak (számuk
tíz és harminc között alakul,
régiótól függôen), s az ezeket
oktató szakképzô intézmények a
jövôben a szakképzési fejlesztési
forrásokból komoly támogatásra
számíthatnak. A második kategó-
ria a támogatott szakmák köre,
amely az államilag biztosított

normatíván túl többletforrásokra
csak akkor számíthat, ha az elsô
kategória nem merítette ki a
keretet. A harmadik csoportot a
szakképzési fejlesztési források
által nem támogatott szakmák
alkotják – ide tartoznak az úgy-
nevezett divatszakmák, amelyek
iránt nagy az érdeklôdés, mun ka -
erô- piaci relevanciájuk vi szont
nem jelentôs. A negyedik cso-
port az adott régióban nem okta-
tott szakmák köre.

– A problematikus területeket
megnyugtatóan be tudtuk hatá-
rolni, s a négy kategória al kal -
mas arra, hogy az iskolarend-
szerû szakképzési rendszert
olyan pályára állítsa, ahol saját
maga, önjáró módon kezdi átala-
kítani a szerkezetet, a képzési
arányokat és irányokat – véli az
MKIK oktatási és képzési igazga-
tója. – Ez egy puha eszköz, ám
úgy döntöttünk, hogy ebben az
évben ezt alkalmazzuk. Így min-
denkinek lesz ideje elhelyezni
magát a szakképzési támogatá-
sok új koordináta-rendszerében.

Az eltelt idôszak további fon-
tos eredménye, hogy a képzési-
beiskolázási igények felmérésére
irányuló projektben részt vevô
kilenc munkaadói és hat munka-
vállalói szervezet, valamint a két
kamara mára egységes rendszer-
ré állt össze, amely projekttípusú
munkavégzésen, hálózatszerû
mû ködésen és új kooperációs
kul túra elsajátításán alapul. Or -
szá gos szinten viszonylag hamar
felismerték a szereplôk, hogy a
közös cél érdekében együtt kell
dolgozni, a régiókban azonban
messze nem volt zökkenômentes
az indulás – összegzi tapasztala-
tait Szilágyi János. Több helyen
csak a program vége felé éreztek
rá az együttmûködés ízére, és a
projekt végrehajtásához szüksé-
ges humánerôforrás-kapacitás
sem mindenütt épült ki idôben –
teszi hozzá. Az MKIK szakembe-
re úgy látja: túl sok energia ment
el a közös célok meghatározásá-
ra, ezért lényeges, hogy a biza-
lomépítés a jövôben még hatéko-
nyabban mûködjön a partnerek
között.

– A következô évben még na -

gyobb önállóságot, még több
felelôsséget szeretnénk biztosí-
tani a régióknak – hangsúlyozza
Szilágyi János. – Azt gondolom,
ha megerôsödik a kooperációs
kultúra, sok olyan le he tô séget
tudunk majd kiaknázni, amit
eddig kevésbé sikerült. A háló-
zatszerû mûködés ugyanis nem
azt jelenti, hogy tizenhét szerve-
zet egyenként dolgozik a projek-
ten, hanem azt, hogy az energiák
és kompetenciák összeadódnak,
és ennek kö szönhetôen a haté-
konyság is a sokszo-
rosára nô. 

Az eredmények
mellett a projekt so -
rán felmerültek
olyan további szem-
pon tok is, amelyek a
jövôben – s lehetôleg
a közeli jövôben –
feltétlenül tovább-
gondolásra érdeme-
sek. Az országos fel-
mérés egyik legfôbb
tanulsága, hogy a
mennyiségi megkö-
ze lítést – azaz, hogy
az egyes szakmák-
ban mennyi ta nuló
beiskolázására lesz
szükség 2012-ben –
minôségi kritériu-
mokkal is ki kell egé-
szíteni.

– Meg kell vizsgál-
nunk, hogy az iskolai
oktatás minôsége
mennyire felel meg a
mun kaerôpiac elvá-
rásainak, hiszen szá-
mos vállalattól hal-
lunk olyan visszajel-
zéseket, hogy az iskolapadból
kikerülô fiatal szakmunkások
tudása nem üti meg az általuk
elvárt kötelezô minimális szintet
– vázolja Szilágyi János. –  A jö -
vô ben tehát azt is fel kell mér-
nünk, hogy a vállalatok mennyire
elégedettek a pályakezdô fiata-
lok felkészültségével. Azt is el -
kép zelhetônek tartom, hogy nem
a szakképesítéseket állítanánk a
középpontba, hanem a készsége-
ket és képességeket, majd a
kom petenciák iránti keresletet
fordítanánk le a szakképesíté-
sekre. Ez a módszer jól mûködik
például Angliában.

Elengedhetetlen, hogy a kuta-
tók figyelme kiterjedjen a fel-
 nôtt képzés kibocsátására is, hi -
szen annak volumene – a ka ma -
rai statisztikák szerint – ma Ma -
gyarországon csaknem kétszere-
se az iskolarendszerû szakkép-
zésnek. Szilágyi János szerint
ezen a területen is be lehetne

vezetni olyan – az iskolarendsze -
rû szakképzésben már mûködô –
ösz tönzôket, amelyek a mun ka -
erô- piaci kereslet figyelembevé-
telére sarkallják a képzô cége-
ket. Ilyen lehetne például a ta nu-
lószerzôdés bevezetése a ki emel-
ten támogatott vagy hiány szak-
mákban, illetve a mikro- és kis-
vállalkozók által fizetett szak-
képzési hozzájárulás saját dolgo-
zói képzésre visszaigényelhetô
részének a növelése. A keresleti
oldalt tekintve pedig meg kell

kérdezni a 700-800 ezer munka-
vállalót foglalkoztató közszférát
is, hi szen ott is szükség van szak-
munkásokra, különösen például
az egészségügyben.

A kutatás kiértékelése be fe je -
zôdött, jelenleg zajlik az eredmé-
nyek visszajuttatása cégekhez,
illetve a döntéstáblák megismer-
tetése az iskolafenntartó önkor-
mányzatokkal és a szakképzô
intézményekkel. A tervezet meg-
vitatására az érdekképviseletek,
kamarák csaknem kétszáz regio-
nális fórumot szerveztek. Ezzel
párhuzamosan folyamatban van
az új pályázati program elô ké szí -
tése, amelyet még ebben az
évben szeretnének a Nemzeti
Felnôttképzési és Szakképzési
Tanács elé terjeszteni, s e mun-
kában az eddiginél sokkal szoro-
sabb együttmûködésre töreked-
nek az oktatási intézményekkel,
szakképzési társulásokkal és
fenntartóikkal.

2008. NOVEMBER 3R E G I O N Á L I S  B I Z O T T S Á G O K

A magyar szakképzés történetében egyedülálló jelentôségû,

hogy több évtizedes halogatás után javaslatcsomag szüle-

tett az iskolarendszerû szakképzés képzési-beiskolázási

szerkezetének átalakítására, a vállalkozói szféra munka -

erô-piaci igényei és az egyes régiók eltérô sajátosságai

figyelembevételével. Szilágyi Jánossal, a Magyar Kereske-

delmi és Iparkamara (MKIK) Oktatási és Képzési Igazgató-

ságának vezetôjével a gazdasági szervezetek körében vég-

zett országos felmérés eredményeirôl, tanulságairól és a kö -

zel jövô legfontosabb feladatairól beszélgettünk.

Minôségi mutatókat is be kell építeni a tervezésbe

Merre tovább képzési-beiskolázási szer ke zet?

Szilágyi János, az MKIK oktatási és képzési
igazgatója

Fischer Sándor, a Dél-dunántúli RFKB
társelnöke

A gazdaság igényeinek meg fe-
lelô szakképzési irányok és ará-
nyok meghatározásához pontos
információkra és kiszámítható
gazdaságpolitikára van szükség.
A globalizáció eredményekép-
pen azonban a világgazdaságban
zajló folyamatok egyre nehezeb-
ben prognosztizál -
ha tóak.

– A magyar gaz-
daság döntô mér-
tékben az Európai
Unió nyugati felét
alkotó országok
gazdaságának függ  -
vényeként jelle -
mez hetô. A ter me -
lôiparban foglal-
koztatott szakkép-
zett munkaerô lét-
szám igénye és szak  -
k é p z e t t s é g é n e k
mértéke egy-egy
tér ségben akár
egyet lenegy multi-
nacionális nagyvál-
lalat kedvezô vagy
kedvezôtlen dön té-
sétôl függhet –
hívja fel a figyel-
met Verecz key Zol-
 tán.

Az elmondottak
is bizonyítják, hogy
mindazok az erô  fe-
szítések, amelyek
az oktatásra, szak-
képzésre fordítan-
dó társadalmi költ-
ségek optimalizálására irányul-
nak, rend kívül tiszteletre méltó-
ak, s a jövôben is támogatandó-
ak. A for ma jó, a tartalmat pedig
a külsô té nye zôkön kívül belsô
tényezôk is alakítják.

– A Közép-magyarországi Ré -
gió Bizottságában valamennyi
szereplô olyan szakértelemmel
és kompromisszumkészséggel
rendelkezô kép vi selôt delegált,
akik képesek voltak a részérde-
kek megjelenítése helyett a nem-
zetgazdaság érdekeire fókuszál-
ni. Tulajdonképpen annak a
jelenségnek va gyunk ta núi, hogy
a területen mû ködô, a gazdaság
sze rep lôivel, az iskolákkal, a

fenn  tartókkal – gyûjtô kifejezés-
sel élve: a valósággal – kapcsola-
tot tartó szakemberek sokkal
felelôsebben és sokkal szak sze -
rûb ben alakítják ki álláspontju-
kat, mint az ország ve zetô politi-
kusai – állapítja meg a Kö zép-
magyarországi RFKB társelnöke.
Hangsúlyozza, hogy a 24. órán
már túl vagyunk! Szerinte a
magyar gazdaság világgazdasági

válság nélkül is letért volna a
növekedési pályájáról, s a re -
cesszió idôszakában – amikor
rosszul megy – különösen nagy
je len tô sége van annak, hogy
mire költünk.

– Az oktatás és szakképzés
beruházás a jövôbe. A jövôt
pedig akkor is szolgálni kell, ha
az a jelentôl áldozatokat köve-
tel meg. Bízom abban, hogy az
ország 2009-es költségvetése
legalább bázis reálértékszinten
biztosítani fogja a megkezdett
munka folytatását – zárja le
gondolatmenetét Vereczkey
Zol tán.

A Regionális Fejlesztési és Képzési Bizottságok mû kö dé sé -

nek az elsô esztendeje is igazolta már a megalakítás he lyes -

ségét: nevezetesen, valamennyi érdekelt szereplô és köztük

kiemelten a gazdaság képviselônek beemelését a döntési

folyamatokba – nyilatkozta tapasztalatairól Vereczkey Zol -

tán, a Magyar Kereskedelmi és Iparkamara alelnöke, a Kö -

zép-magyarországi RFKB társelnöke.

A részérdekek megjelenítése helyett a
nemzetgazdaság érdekeire fókuszálnak

Beruházás a jövôbe

Erdélyi T. László

Vereczkey Zoltán, a Közép-magyarországi RFKB
társelnöke

Harmincegy kiemelt szakma

Találjon egymásra a gazdaság
igénye és a szakképzés
Idén tavasszal kezdte meg munkáját a Dél-dunántúli Regio-

nális Fejlesztési és Képzési Bizottság. A testület társelnöke

Fischer Sándor, a Tol na Megyei Kereskedelmi és Iparkama-

ra elnöke.

Kôrösi Katalin

Venter Marianna
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(Folytatás az 1. oldalról)
Így egyetlenegy szakma és kis-

térség sem maradt elemzés nél-
kül. Használtuk a rendelkezésre
álló adatbázisokat, valamint a
lekérdezés mintáit, és számos
más szempontot is figyelembe
vettünk a munka kiértékelése
so rán.

Valamennyi régióban megszüle-
tett a döntés a kiemelten támoga-
tott, a támogatott, és a szakképzé-
si fejlesztési forrás által nem
támogatott, valamint a régióban
iskolarendszerben nem oktatott
szakképesítésekrôl. Ezt a döntést
minden régióban a ka ma ra és az
általa összefogott kon zorcium
munkája alapozta meg. Tanulmá-
nyoztuk az európai példákat, s lát-
juk, hogy a képzést mindenütt a
gazdaság igényeihez kívánják ala-
kítani. Azt sem titkoljuk, hogy a
képzési szerkezet meghatározása
mindenütt nagy nehézségekbe
ütközik – különösen a jelenlegi
gazdasági válság idején – hiszen
nem könnyû megmondani, hogy
mi lyen szakmákra lesz szükség az
el kö vet ke zen dô években. Az nyil -
vánvaló, hogy a gazdaságból érke-
zô információkat mindenképpen
fel kell dolgozni, ezt nem lehet
megspórolni. Mindehhez szükség
lenne a társadalmi szem lélet
átalakítására is, amelyet segíthet-
nek majd a jövôben megjelenô
ösztöndíjprogramok. Bízunk
abban, hogy a helyi önkormány-
zatok, mint iskolafenntartók is
felismerik ennek szükségességét. 

Összegezve a tapasztalatok
kedvezôek, az újszerû feladat-
vállalás mûködik, s képes ebben
a formában együtt dolgozni ez a
konzorcium, az a célunk, hogy
egy szakmailag mind jobban fél-
készült testület segítse a régiók
iskolaszerkezetének átalakítá-
sát. A döntések politikai fogad-
tatása is kedvezô volt, a munka
folytatására 2009-ben is számíta-
ni lehet, hatásai pedig 3-5 éves
idôintervallumban mérhetôek.

Vizsgáltuk a régiók fejlesztési
stratégiáit, a megvalósuló beru-
házások képzési igényeit, az úgy-
nevezett „lányos szakmák” hely-
zetét. Ezek többnyire fodrász,
kozmetikus, titkárnô-ügyintézô
szakmák, s bár ezek a népszerû
nôies foglalkozások, mégis csak
kevesek tudnak elhelyezkedni
ezzel a végzettséggel.

Gondot jelent azonban, hogy a
kiemelten támogatott szakmák
között elsôsorban fizikai jellegû
szakmák találhatók, így választ
kell keresnünk arra, hogy milyen
szakmákat ajánlunk majd a
lányok számára. Ajánlhatjuk pél-
dául a cukrász-, szakács-, a pin-
cér-, esetleg a mûszerész és
hasonló jellegû szakmákat.

– Nagy kihívást jelentett a 17
szervezet együttmûködésének
megteremtése, mint említettem
ez elsô alkalommal történt Ma -
gyar országon, amelyet a Nem -
zeti (Országos) Konzorciumi
Tanács irányít. A Tanács tagjai-
hoz 9 munkaadói-, és 6 munka-

vállalói érdekképviselet, a Ma -
gyar Agrárkamara, és kereske-
delmi és iparkamarák tartoz-
nak. A Tanács feladata, hogy
meg fe le lô összhangot és együtt -
mû kö dést teremtsen a projekt
megvalósításában részt vevô
szer vezetek között, továbbá a
pályázati programban meghatá-
rozott feladatok végrehajtását
is szerveznie kell, miközben a
munka fo lyamatos értékelése
nélkülözhetetlen. Olyan straté-
giai döntéseket kell meghoznia,
amely hatással van az országos
képzési és beiskolázási szerke-
zetre, annak átalakítására. Az
ország 7 régiójában is létrejöt-
tek a Regionális Konzorciumi
Tanácsok (RKT), amelyek ki -
emelt feladata, hogy a konszen-
zusos álláspont kialakításával
biztosítsák a régió képzési és
beiskolázási szerkezetében a
gazdaság igényeinek érvényesü-
lését, a keresletvezérelt szak-
képzés kialakítását. Az or szá -
gos szervezet tehát a koordiná-
ciót végzi a célok megvalósítása
érdekében, a régiókban pe dig
megvalósulnak azok a felada-
tok, amelyeket nemzeti szinten
kialakított a tanács. Mindez egy
sokszereplôs és sok teen dô vel
járó munka – emelte ki Bihall
Tamás, aki az Országos Kon-
zorciumi tanács elnöki tisztsé-
ge mellett, az Észak-magyar-
országi Regionális Fejlesztési
és Képzési Bizottság társelnö-
ke is.

(Folytatás az 1. oldalról)
A javaslatok kidolgozásához a

régiók országosan egységes
módszertant alkalmaztak, dönté-
süket azonos összetevôk mentén
vizsgálták. Gazdasági igényfel-
mérésre és a régió fejlesztési
stratégiáira alapozva meghatá-
rozták a kiemelten támogatott
(hiányszakmák) és a gazdaság
által folyamatosan igényelt szak-
mák körét, és felmérték azt is,
hogy mely területeken túltelített
a munkaerôpiac. Kategóriákat
állítottak fel, azokat összevetet-
ték a képzési kínálattal, s így
határozták meg az egyes kategó-
riákba tartozó szakmák körét,
amit alkalmaztak a régióban
mûködô térségi integrált szak -
kép zô központokra. A dön té sek -
bôl mé lyebb elemzés nélkül is
jól látható, hogy elmozdulás tör-
tént: a jövô évi beiskolázások
szakirányainak és létszám-ará-
nyainak meghatározásában el -
sôd leges szempont a munkaerô-
piaci igények érvényesítése volt.
Míg a hiányszakmákban (gép -
ipar, épí tô ipar, feldolgozóipar)

korlátlan létszámmal iskolázhat-
nak be a Térségi Integrált Szak -
képzô Központokba (TISZK), a
gazdaság által nem igényelt, sok
esetben túltelített szakmákban
(informatika, közgazdaság, ke -
res kedelem-marketing) limitál-
ták az indítható osztályok szá-
mát.

Hangsúlyozom, hogy egyetlen
szakképesítés megszüntetésérôl
vagy oktatásának feladásáról
sincs szó. Az volt a célunk, hogy
a fejlesztési források azokhoz a
szakképesítésekhez kerüljenek,
amelyekben jelentôs munkaerô-
piaci kereslet mutatkozik, és ily
módon a ráfordítás valóban
meg térül.

– Mi a minisztérium állás-
pontja arról, hogy a kamarák
esetleg szívesen átvennék a
szakoktatást is?

– A kamarákkal való együtt -
mû kö dés részleteit keretmegál-
lapodásban rögzítettük. A ver-
senyképes szakképzés kialakítá-
sa, a gazdaság, illetve a szakkép-
zés versenyképességének erô sí -
té se, a fizikai szakmák társadal-

mi megítélésének javítása céljá-
ból az együttmûködési keret-
megállapodást 2006 decemberé-
ben írta alá a szociális és mun-
kaügyi miniszter a Magyar Ke -
res ke delmi és Iparkamara elnö-
kével. A keretmegállapodás
értelmében az MKIK a már gon-
dozásában lévô 27 gyakorlatigé-
nyes szakképesítésnél átvette a
vizsgaelnök-kijelölés feladatát
és idén vagyis 2008-tól már ôk
szervezik a szakmai tanulmányi
versenyeket. A tanulószer zô dé -
sek felügyeletével, gondozásá-
val kapcsolatos feladatokat is az
MKIK végzi, természetesen egy-
séges szempontok alapján. Lét-
rehozták a Szakképzési Integ-
rált Informatikai Rendszert
(ISZIR), amely lehetôvé teszi az
elektronikus nyilvántartást és
feldolgozást, támogatja a
tanuló szer zô dés mi nô ség biz to -
sí tási rendszerének fejlesztését
és a tanácsadói hálózat mû kö -
dését. A szakoktatás átadásáról
viszont eddig még nem tárgyal-
tunk és egye lô re nem is tervez-
zük.

Cukrásztanulók sajátítják el a szakma fortélyait

Ösztöndíjprogramok segítik majd
a társadalmi szemléletváltást

Túlképzés helyett több tanulót
oktatnak a hiányszakmákra(Folytatás az 1. oldalról)

Szin te mindenki érzékeli: egy -
re kevesebb a gyerek, egyre ki -
sebb a szakmunka elfogadottsá-
ga, presztízse és egyre na gyobb
a nyugati mun ka erô pi a cok elszí-
vó hatása. 

– Milyen mozgásterük van
a szakmai szervezeteknek?
Milyen a kormányzattal való
együttmûködés lehetôsége?

– Határozottan érzékelhetô,
hogy a kormányzat megértette a
szakmunkásképzés fejlesztésé-
nek fontosságát.

Nagy erôvel folyik a struktúrák
átalakítása és a szakmai irányítás
átadása a kamaráknak. Egyre
több szakmát veszünk át a szak-
tárcától, ami azzal jár, hogy a ka -
marák határozhatják meg a vizs -
gakövetelményeket, a regionális
fejlesztésekben egyre komolyabb
beleszólási lehetôségünk van,
ami sokat lendíthet annak érde-
kében, hogy a képzés irányai és a
vállalkozások igényei találkozza-
nak.

Igen fontosnak tartom, hogy a
kormányzat vállalja: a jövôben
nagyobb kedvezményekben ré -
sze síti azokat a diákokat, akik
hiányszakmát választanak –
tette hozzá az MKIK elnöke. – Az
is fontos lépés, hogy már koráb-
ban, a kilencedik osztálytól is
megkezdôdhessen a szakmai
kép zés azon fiatalok számára,
akik szakmát akarnak tanulni.

– Mindez hogyan jelentke-
zik a gyakorlatban?

– A vállalkozók a kezdô szak-
munkásoktól is azt várják, hogy
tudásuk azonnal használható
legyen a mindennapi munkában.
Az iskolákban azonban a képzés
nem gyakorlatorientált – veszi át a
szót Szilágyi János. – Ezen a hely-
zeten sokat javíthatnak a tanuló -
szerzôdések, amelyek a diákok szá-
mára üzemszerû gyakorlati képzést
nyújtanak, ugyanakkor mindkét fél
érdekeltségét is növelik.

– Hogyan?
– A vállalkozók a tanulókép-

zésnél bizonyos költségeket el
tudnak számolni, a gyakorlati
oktatás során sok kiadásuk van.
Anyagköltség, munkaruha, vé -
dô felszerelés, hogy csak néhá-
nyat említsünk. A szabályok
lehetôvé teszik, hogy az éves
minimálbér 20 százalékáig elszá-
molhassák a cégek a gyakorlati
képzés anyagköltségeit. De a
tény leges költségek sokszor
ennél magasabbak, kivált a
hiányszakmáknál. Például egy
hegesztô munkája több anyag-
és eszközköltséggel jár, mint egy
adminisztrátoré. A szakmunkás-
képzés jelentôségét megértették
kormányzati szinten is, és  látják
a problémákat is. Ma már ér zé -
kel hetô az ebbôl adódó változás. 

– Konkrétan miben ér zé -
kel he tô a változás?

– Például a jövô szep tem ber -
tôl új ösztöndíjprogram indul.
Az a cél, hogy a hiányszakmákra
is minél több fiatal jelentkezzen.
Ezért azok a diákok, akik hiány-

szakmát választanak, az indulás-
kor 10 ezer forint támogatást
kapnak. Ha tanulószerzôdést is
kötnek, akkor megkaphatják
ösztöndíjként a minimálbér 20
százalékát, így havi 24 ezer
forinttal indulhatnak a diák-
éveknek. A cégeknek ennél
nagyobb a mozgásterük. Ha
módjukban áll, és szükségesnek
látják, ak kor a minimálbérnek
akár 30-40-50 százalékát is oda-
adhatják ösztöndíjként a tanu-
lóknak, és költségként el is szá-
molhatják. Így akár 60 ezer
forintot is hazavihet egy szak-
munkástanuló, s ez már majd-
nem a minimálbérnek megfelelô
összeg. Jó az is, hogy nagy erôk-
kel indulhatott el a struktúrák
átalakítása.

– Ez mit jelent konkrétan?
– A Regionális Fejlesztési és

Képzési Bizottságoknak (RFKB),
amelyek minden régióban meg-
alakultak, igen nagy a ráhatásuk
a szakmunkásképzés fej lô dé sé -
re. A bizottságok régiónként 26
tagúak, s 17 helyet a mun ka erô -
piac szereplôi töltenek be. Az
RFKB-k már most is nagy rálá-
tással rendelkeznek arról, hogy
a saját térségükben milyen a
munkaerô-piaci helyzet, milyen
szakmákból van hiány, és me -
lyekbôl van túlképzés. Ezeket az
információkat még tovább bô -
vítik. Tehát megvan az az isme-
retük, amely a régió fejlôdése
szempontjából meghatározó je -
len  tôségû, és módjukban áll be -
folyásolni a változásokat. Ez ga -
rancia arra, hogy jó irányba ha -
lad janak a képzésben be kö vet -
ke zô mozgások. 

– Milyen eszközeik vannak
ehhez?

– Nagyon fontos elv, hogy a
szakképzési forrásokból azok az
intézmények részesülnek elôny -
ben, amelyek elfogadják az
RFKB-k iránymutatását. Ez nem
kis pénzt jelent. Hét év alatt az
európai uniós forrásokkal együtt
220 milliárd forint jut ilyen célra.
Azok kaphatnak majd ebbôl a
pénzbôl, akik kellôképpen figye-
lembe veszik a gazdaság igényeit. A
Magyar Kereskedelmi és Iparkama-
ra koordinálásával mintegy 12 100
cég megkérdezésével  felmérés ké -
szült arról, hogy milyen szakmákra
van szükségük a vállalkozások-
nak. Ezek az ismeretek sokat
segítenek abban, hogy tudjuk,
hol van túlképzés, és hol van
hiány. Ahol túlképzés folyik, oda
nem juttatunk többletforrásokat.

– Az a cél, hogy az egész kép-
zési szerkezet átalakuljon a piaci
kereslet és kínálat egyensúlya
érdekében. Szinte minden régió-
ban más számít hiányszakmá-
nak, de a szakmák mintegy 70
százalékánál átfedés van. 

– Hogyan képzelik el a kép-
zési szerkezet átalakítását? 

– Ma Magyarországon pazarló
szakképzés folyik. Mintegy ezer
intézményben folyik ilyen típusú
oktatás. Holott például Hollan di -
ában mindössze 80-90 szak mun -
kás képzô társulás mûködik, mé -
gis jobb a helyzet. Ezért elindul-
tak nálunk a szakképzés szerve-
zési társulások és társaságok,
ugyancsak uniós támogatással.
Két év alatt 16 társulás jött létre.
Az elkövetkezô hét év alatt mint-
egy 30-40 megalakulására lehet
számítani. Vagyis néhány év
alatt 60-70 olyan szakképzési
társulás lesz, amely a hazai szak-
iskolai képzés mintegy 70 száza-
lékát lefedi. 

– Mire jók az ilyen társulá-
sok?

– Egy-egy társuláshoz 8-10
iskola tartozik, vagyis egységes
szervezetbe integrálódnak. Ami
a gyakorlatban azt jelenti, hogy
az iskolák összefognak, az erô -
forrásaikat ésszerûen, közösen
használják fel, közösen fejleszte-
nek például központi kép -
zôhelyeket, laboratóriumokat,
gyakorlati oktatóközpontokat.
Vagyis nem szétaprózva, egyen-
ként hozzák létre a hasonló
rendeltetésû részlegeket. Össze-
fogva sokkal nagyobb hatásfok-
kal tudják felhasználni a rendel-
kezésre álló forrásokat, közösen
meg tudják venni a legmoder-
nebb eszközöket, felszerelése-
ket. Ezzel a szerkezeti változás-
sal megszûnik az iskolák közötti
párhuzamosság. 

– Mi van akkor, ha egy isko-
la nem akar részt venni egy
ilyen társulásban?

– Aki nem társul, az kimarad
a fejlesztési lehetôségekbôl, hi -
szen nem jut olyan többletfor-
ráshoz, amibôl korszerûsíteni,
bôvíteni tudna.

– Mit lehet érzékelni a gaz-
dasági válság hatásaiból? Mi -
lyen tendenciák várhatók?

– Tartok attól, hogy a megszo-
rítások utolérhetik a szakkép-
zést is. Mivel a jó szakemberekre
egyre nagyobb szükség van, és
még inkább szükség lesz rájuk,
ha elvonul a válsághullám, ezért
igen fontos lenne úgy rendezni a
szakképzéssel kapcsolatos lépé-
seket, hogy a válság minél ke -
vés bé érintse ezt az ágazatot.
Természetesen látjuk, hogy ta -
ka rékosságra szükség van, de jó
lenne, ha most semmi nem fé -
kez né a fejlôdést.

Elkezdôdtek a kedvezô változások

Fiatal szakmunkások tanulják a fémmegmunkálás alapjait



A kutatás a szakképzett mun -
ka erô iránti kereslet és kínálat
becslésén keresztül a regionális
fejlesztési és képzési bizottságok
(RFKB-k) elé terjesztett, képzési
és beiskolázási szerkezetre –
közelebbrôl a 2009/2010-es szak-
képzési beiskolázási keretszá-
mok meghatározására – vonatko-
zó javaslat kialakításához nyúj-
tott támogatást.

A kutatás során vállalati adat-
felvételek eredményeire alapozva
becsültük meg a versenyszektor
várható, szakképzett mun ka erôre
vonatkozó keresletét és összeha-
sonlítottuk a legfrissebb, rendel-
kezésre álló szakiskolai kibocsá-
tási adatokkal (ezeket a KIR-sta-
tisztikák alapján számoltuk). A
kereslet és kínálat eltéréseinek
meghatározásakor azt az elvet
követtük, hogy a lehetséges és a
szükséges beavatkozás (a jelenle-
gi szakiskolai keretszámok csök-
kentése, illetve növelése) terüle-
teit úgynevezett kritikus értékek
átlépésével határozzuk meg. A
kritikus értékek átlépése a

becsült kínálat és a becsült keres-
let nagymértékû eltérését jelen-
tette. Ilyen esetekben javasoltuk
azt, hogy meg kell, illetve meg
lehet fontolni a beavatkozást, a
korábban érvényes szakiskolai
keretszámok felülvizsgálatát.

A kérdôíves kutatás mellett
áttekintettük a közép- és hosszú
távú munkaerô-piaci elô re jel -
zések legfontosabb nemzetközi
példáit és azok hazai alkalmazá-
sának feltételeit is. Ennek során
kiderült, hogy a megbízhatóan és
rendszeresen szolgáltatott mun -
ka erô-piaci elôrejelzések számos
elônnyel járnak, mind az állam,
mind a gazdasági szereplôk szá-
mára. Meg kellett azonban állapí-
tanunk, hogy Magyarországon
hiányoznak egy ilyen modell
kialakításának elôfeltételei és
ezek csak középtávon, négy-öt
éves elôkészítô munka után te -
remt hetôk meg. A szükséges
adatbázisok és modellek létreho-
zása jelentôs állami szerepválla-
lást igényel, amelyet az elkészült
elôrejelzések „közjószág” jellege
indokol. Fontos tanulság, hogy a
sikeres külföldi modellek egyre
nagyobb hangsúlyt fektetnek az
élethosszig tartó tanulásra, a
megszerzett szaktudás megújítá-
sára; valamint hogy a piaci igé-
nyek és a társadalompolitikai
meg fontolások kiegyensúlyozása
folyamatos érdekegyeztetésen
ala pul.

A kutatáshoz kapcsolódóan
több háttérvizsgálatot is foly-
tattunk, amelyek célja az volt,
hogy meghatározzuk a kér dô -
íves fel mé ré sbôl származó
ered mények érvényességét és
pon tosságát.

A kérdôíves kutatás
módszertana

A kérdôíves kutatás közép-
pontjában a vállalkozások szak-
képzett munkaerô iránti jö vô be -
ni kereslete állt. A válla lat ve -
zetôket elôször arról kérdeztük
meg, hogy székhelyükön (telep-
helyükön) szerintük hogyan fog
változni a szakképzett munkaerô
létszáma, tehát az egyes szakmá-
kat tekintve hány fôt szándékoz-
nak felvenni, illetve elbocsátani
az elkövetkezô 12 hónapban,
illetve négy év múlva. A kérdôív
arra is kitért, hogy a cég megva-
lósít-e olyan beruházást, amely
más településen mûködik majd
és érinti az általuk foglalkozta-
tottak létszámát. A megkérdezet-
tek a beruházással kapcsolatos
létszámváltozást szintén szak-
mánként és a következô 12 hó -
nap ra, illetve négy évre vonatko-
zóan adták meg. A kérdôív végül
esetleges további beruházásra
vonatkozó kérdéseket is tartal-
mazott, amely az alkalmazotti
létszám változásával jár és a
székhelytôl, valamint az elsôként
említett beruházás helyszínétôl

eltérô településen való-
sul meg. Az így kapott
adatokból megkaphatjuk
egyrészt a szakmánkénti
és településenkénti
(megyénkénti, régión-
kénti) tervezett létszám-
változást, másrészt az
adatok országos szintû,
összevont elemzésére is
lehetôség nyílik.

Az elemzés során elô-
ször megvizsgáltuk, hogy
a székhelyre, a beruházás
helyszínére, valamint a
kétféle idô távra vonatko-
zóan hány vállalattól
kaptunk ér té kel he tô
választ a létszámválto-
zásra vonatkozóan.
Ezután a súlyozással kor-
rigált és teljeskörûsített
adatok (mely által az

egész or szág ra érvényes meg -
közelítô ada tokat nyertünk)
segítségével a tervezett létszám-
változás irányát elemeztük, tehát
azt, hogy a megkérdezett vállala-
toknál nôni, csökkenni fog, vagy
változatlan marad a szakképzett

munkaerô létszáma. Végül az
összes várható létszámváltozás
becsült mértékét vizsgáltuk.

A szakképzett munkaerô iránti
tervezett kereslet és a becsült
kínálat összevetésébôl kiderült,
hogy a jelenlegi trendek fennmara-
dása esetén összességében orszá-
gosan túlkeresletre, tehát a terve-
zett létszámfelvételhez ké pest ala-
csony szakmunkás-kibocsátásra
lehet számítani, ami azonban
jelentôs szakma szerinti eltérése-
ket fed el. Ezzel együtt megállapít-
ható az is – a 2006/ 2007-es tanév
szakiskolai kibocsátását a 2007
júliusa és 2008 júniusa közötti idô-
szak tényleges munkaerô-piaci
keresletével össze vetve-, hogy a
szakiskolai kibocsátás szerkezeté-
ben nem felel meg a munkaerô-
piaci keresletnek és ebbôl fakadó-
an összességében szakiskolai túl-
képzés folyik.

Szerkezeti és
minôségi problémák

Mivel a munkaadói oldalon
gyakran hangoztatott szakmun-
káshiány megalapozott hipoté-
zisnek tûnik, való szí nû sít hetô,
hogy a problematikus pont nem
mennyiségi, hanem mi nô ségi: a
szakmunkásképzés mi nô ség é -
ben, valamint abban a tényben
keresendô, hogy a szakmunká -
sok kínálata és kereslete földraj-
zilag nem fedi egymást, el sô sor -
ban a szakmunkások alacsony
földrajzi mobilitása miatt (Lásd
Fazekas Mihály: A mun ka erô-
piaci kereslet és szakiskolai
kibocsátás eltérése szakiskolát
végzettek körében. Budapest,
MKIK GVI, 2008.)

A kereslet és kínálat összeve-
tésekor felmerülô legalapvetôbb
megfigyelésünk az volt, hogy a
kínálat lényegesen kevesebb
szakmát tartalmaz, mint a keres-
let. Ez azt jelenti, hogy a mun ka -
erô-piaci egyensúlytalanság egy
jelentôs része azokból a szak-
mákból származik, melyekben
nincs szakiskolai kibocsátás, de
van kereslet.

Hiányosságok
és korlátok

A 2008-as adatfelvétel és
ennek elemzése az elsô magyar-
országi kísérlet volt arra, hogy a
szakiskolai beiskolázási keret-
számokat ellenôrizhetô empiri-
kus adatokra és számításokra

alapozva határozzák meg. Mint
elsô kísérlet, nem törekedhetett
minden területen tökéletes meg-
oldásokra, a kutatás során több
kompromisszumot kellett köt-
nünk. Az ezekbôl fakadó esetle-
ges hiányosságokat és korlátokat
mindenképpen tudatosítani kell
annak érdekében, hogy a jö vô -
ben esedékes újabb kutatások
megbízhatóságát és érvényessé-
gét növelni tudjuk.

A kutatás eleve nem terjedhe-
tett ki a kereslet és a kínálat több
fontos tényezôjére. A kínálatot
befolyásoló, a szakiskolai kibo-
csátáson kívüli tényezôk között
kell megemlítenünk a bérprémiu-
mok és a belépési hajlandóság
változását, a vállalati átképzések
és a felnôttképzés révén a mun -
ka erôpiacra lépôket, a munka-
nélküli szakképzettek mun ka erô -
piacra lépését, az inaktív státu-
szból kilépô szakképzetteket, az
adott szakmával rendelkezô és
adott lokális munkaerôpiacra
belépôket (átköltözôket és ingá-
zókat), valamint a több szakmával
rendelkezôk között a szakmát vál-
tókat. A kereslet nem vizsgált té -
nyezôinél pedig a szakmák közöt-
ti helyettesíthetôség és annak vál-
tozása, a közszféra kereslete, az
újonnan alakult, illetve a piacra
újonnan belépô vállalkozások
munkaerô-kereslete, az adott lo -
kális mun ka erôpiacra betelepülô
vállalkozások munkaerô-keresle-
te, valamint a meglévô cégeknél a
nyugdíjba menô szakképzettek
pótlása szerepel.

Mivel az adatfelvételt me ge lô -
zô mintavételnél nem lehetett
érvényesíteni a reprezentativi-
tást biztosító elôzetes szempon-
tokat, a súlyozatlan minta torzí-
tásokat tartalmazott a valódi
sokasági arányokhoz képest,
ezért az adatokat súlyoznunk
kellett. GDP-arányos súlyokat
használtunk, amelyeknek alapját
az országos GDP-ágazatok, régi-
ók, illetve vállalatméret szerinti
megoszlása képezte.

A lehetséges és a szükséges
beavatkozás területeit csak úgy-
nevezett kritikus értékek átlépé-
sével tudtuk meghatározni, mivel
csak egy adatfelvétel – nem
ellenôrzött érvényességû – ered-
ményei álltak rendelkezésünkre.

A munkaerô-piaci kereslet és a
szakiskolai kibocsátás összeve-
tését regionális szinten, FEOR-
kódok szerint végeztük el; jólle-
het a kutatási programba jobban
illeszkedett volna a 2008-as OKJ-
kódok alapján történô összeha-
sonlítás, azonban ez jelentôs
adatveszteséggel járt volna.

A kutatási eredmények mind-
emellett rávilágítottak arra a fon-
tos tényezôre, hogy a mikro- és

kisvállalkozások már rövidtávon
sem tudnak választ adni a szak-
mánként várható munkaerô-ke -
re sletükre. Ezt – valamint hogy
eme cégek relatíve kis súllyal
szerepelnek a teljes foglalkozta-
tásban – mindenképpen figye-
lembe kell venni egy jövôbeli
minta kialakításakor. Ezenkívül
az is látható, hogy az idôhorizont
növekedésével egyre bizonytala-
nabb és pontatlanabb válaszok
születnek (lásd az ábrát).

A munkaerôpiac dinamikája a
kereslet és kínálat mennyiségén
túl számos tényezôtôl függ, ezek
vizsgálata kívül esett e kutatás
hatókörén. Ezek közül a legfon-
tosabb a minôség kérdése, ame-
lyet egyszeri kérdôíves felmérés
során nem lehet kielégítô mér-
tékben vizsgálni. Ezért igen fon-
tosnak tartjuk, hogy a kvantitatív
felmérés és az erre épülô elem-
zés mellett felhívjuk a figyelmet
a kiegészítô, interjús techniká-
kon alapuló terepmunka fontos-
ságára. A becslési eredmények
csak az adott lokális mun ka erô -
piac szereplôi körében gyûjtött
információk fényében ér tel mez -
he tôk, ezért a helyi mun ka erô -
piac jellegzetességeit jól is me -
rôk kel (például iskolaigazgatók,
munkaerô-piaci szervezetek szak  -
ér tôi, nagy foglalkoztatók, ön kor -
mányzatok) folytatott sza kér tôi
interjúk szükségesek a várható
szakiskolai kibocsátás és a ver-
senyszektor várható mun ka erô-
keresletének szakmák szerinti
összevetéséhez.

A 2008-as kutatás az elsô kísérlet
arra, hogy a szakiskolai beiskolázá-
si keretszámokat ellen ôriz hetô
empirikus adatokra és számítások-
ra alapozva határozzák meg.
Hosszú távú célja a várható keres-
let és kínálat becslésére alkalmas
adatforrások felkutatása, valamint
egy önjáró, a becslési tapasztalato-
kat is figyelembe vevô rendszer
kiépítése. Ennek érdekében fontos
lenne összhangba hozni a tervezési
szemléletet a nemzetközi trendek-
kel, és ezek tapasztalatait is fel-
használva rendszeres adatfelvétele-
ket és pályakövetéses vizsgálatokat
foly tatni. Ezenkívül szükséges
lenne a mennyiségi és minôségi
kérdések összekapcsolása, a meg -
felelô támogató statisztikai adatbá-
zisok kiépítése és az adatbázisok és
elemzések teljes publikálása. Elem -
zésünk egyik legfontosabb tanulsá-
ga, hogy felhívja a figyelmet a szak-
iskolai kibocsátás és a munkaerô-
piaci érvényesülés felmérésének
fontosságára és az ehhez szükséges
adatbázisok kiépítésének elen ged -
he tet lenségére.

Makó Ágnes elemzô,GVI
(e-mail: agnes.mako@gvi.hu)
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Nincs egyensúly, ráadásul kevés az átfedés

Makó Ágnes

A Magyar Kereskedelmi és Iparkamara (MKIK) szervezésében 2008 áprilisa és júliusa kö -

zött mintegy 12 ezer vállalkozásra kiterjedô kérdôíves adatfelvétel készült, amelynek célja

az üzleti szektor szakképzô iskolát végzettek iránti keresletének egy, illetve négy éven belül

várható alakulásának – szakmánként és megyénként, illetve régiónként történô – fel tér ké -

pe zése volt. A kérdôív összeállítását, a kapott adatok elemzését az MKIK Gazdaság- és

Vállalkozáselemzô Intézete (GVI) végezte el.

Az értékelhető válaszok aránya a mintában, százalék

– Összesen 1625 céginterjút
készítettünk annak érdekében,
hogy megállapíthassuk az egyes
megyék kulcs-, és húzóágazathoz
kapcsolódó szakképesítéseit, a
regionális és megyei szintû fej-
lesztések, illetve beruházások
által valószínûsíthetôen generált
munkaerô-piaci keresletet. Eh hez

társultak a már rögzített hiány-
szakmák és a ta nu ló szer zôdéses
gyakorlati képzésben oktatott
szak mák, továbbá az etnikai
kisebbséghez tartozó állampol-
gárok képzéséhez csatlakozó
szakképesítések. Arra töreked-
tünk, hogy a mértékadó mun ka -
erô piaci szereplôk igényei megje-
lenjenek ezekben a döntésekben.
Valóban meg erô sít hetjük, hogy a
források elosztását, a kiemelten

támogatott, illetve támogatott
szakképesítések, valamint a fej-
lesztési forrás által nem támoga-
tott, és a régióban iskolarendszer-
ben nem oktatott  szakképesíté-
sek listájának összeállítását igen
kö rül te kin tô és alapos munka
elôzte meg.

– Miként állapították meg
azt, hogy mely szakmákat
oktassanak a szakképzô in -
tézményekben, illetve a szak-
iskolák és fenntartóik minden
esetben egyetértettek ezzel a
döntéssel?

– Regionális szinten 32 konzul-
tációs fórumot szerveztünk, a
képzési, beiskolázási szerkezetre
vonatkozó szakmai javaslat elké-
szítése 28 kistérséget és 257 alap
szakképesítést érintett. A munka
befejezését követôen több lép -
csôs egyeztetô megbeszélésekre
került sor, amelyek lezárása után
a Regionális Kon zor ciumi Tanács
vég legesítette a javaslatot. Fel -
hasz nál tuk a témakörhöz illesz ke -
dô országos, regionális és megyei
szintû kutatások tanulmányait, a
mun ka erô piaci felméréseket és a
területi kamarák fog lal koz ta -
tással, hi ány  szakmákkal és ta nu -
ló szer zô déssel kapcsolatos ada-

tait. Tudjuk, hogy a szakképzés
ér zé keny terület, itt finom, jól elô -
készített lépésekkel lehet ha -
ladni, ám azt ma már minden érin-
tett szereplô elismeri, hogy szük-
ség van az átalakításra. 

– Végül is milyen kategóriák
alapján határozták meg a
támogatott, illetve a nem tá -
mo gatott szakmákat?

– Kiemelten támogatottak azon
szakképesítések, amelyek jogsza-
bályban rögzített hiányszakmák,
melyekben a 2012-es évben várha-
tó kereslet a mun ka erô piacon leg-
alább 2,5-szerese lesz a 2007-es
beiskolázási létszámnak. Tá mo ga -
tottak azon szakképesítések, ahol
a 2012-es kereslet legalább 1/5-e
lesz a 2007-es beiskolázási lét-
számnak. Szakképzési fejlesztési
forrás által nem támogatott szak-
képesítések azok, amelyeknél a
2012-ben várható kereslet nem éri
el a 2007-es beiskolázási létszám
1/5-ét. Ugyanakkor vannak olyan
szakmák is, amelyeket a régióban
iskolarendszerben nem oktatnak,
ezeket is felsoroltuk, mert vannak
olyan szakmák, amelyekre esetleg
a mun ka erô piac mégis igényt tart-
hatna, ezek elsôsorban régi,
hagyományos kézmûipari szak-

mák, ilyen például a kádár, a bog-
nár, vagy kályhás, amelyek talán
mai életünkben is hasznosítható
foglalkozások lehetnének. A szak-

képzési fejlesztési források által
támogatásra nem javasolt kategó-
ria azonban nem jelent tiltást az
iskolafenntartók számára.

Gúr Nándor, az Észak-magyar or szá gi RFKB elnöke, parlamenti képviselô

M. V. Zs.

Észak-magyarországi RFKB

Forrásokkal támogatható szakképesítések
a munkaerô-piaci kereslet szerint
A szakképzés modernizációs folyamatában nagy je len tô sé -

gû  a Regionális Fejlesztési és Képzési Bizottságok (RFKB)

megalakulása. Az ország hat régiójához hasonlóan Észak-

Magyarországon is létrejött az RFKB. A szervezet megala-

kulása óta a regionális szakképzésfejlesztés átalakításán,

a gazdaság igényeinek megfelelô kialakításán dolgozott.

Feladata volt továbbá a Térségi Integrált Szakképzô

Központ (TISZK) és a Szakképzés Szervezési Társaság

által folytatott szakképzés irányainak és beiskolázási ará-

nyainak meghatározása. A bizottság javaslattételi jogosít-

ványai közé tartozott a munkaerôpiaci kereslet megalapo-

zottságának meghatározása, valamint az adott régió szak-

képzés-fejlesztési céljainak teljesítéséhez szükséges forrá-

sok elosztása. A bizottság döntéseinek elôkészítésére, és

azok megalapozottsága érdekében, egy 17 tagú konzorcium

jött létre, így az egyes régiók szakképzési tapasztalatai is

ösz szegzôdtek. A döntést több hónapos, igen alapos elôké-

szítô munka elôzte meg, amelynek eredményeirôl Gúr

Nándort, az Észak-magyarországi Regionális Fejlesztési és

Képzési Bizottság elnökét kérdeztük
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A Közép-magyarországi Re -
gio nális Fejlesztési és Kép zé si
Bizottság (rövidítve a Közép-
magyarországi RFKB) az iskola-
rendszerû szakképzés területén
alapvetôen négy feladatot lát el.
Egyrészt bôvíti, fejleszti a szak-
képzést végzô intézmények gya-
korlati képzésének tárgyi fej-
lesztéséhez szükséges, csúcs -
technológiákat képviselô eszkö-
zöket, berendezéseket, beleért-
ve az informatikai fejlesztéseket
is. Másrészt a ta nu ló szer zô -
déssel – illetve a mezôgazdaság
szakmacsoportba tartozó szak-
képesítések, továbbá a speciális
szakiskolák és készségfejlesztô
speciális szakiskolák esetében
együttmûködési megállapodás-
sal – gyakorlati képzést folytató
mikro-, kis- és középvállalkozá-
sok gyakorlati képzôhelyeit
segíti a tárgyi eszközfejlesztés-

ben. Harmadrészt feladata a gaz-
daság igényeihez igazodó képzé-
si kínálat eszközfejlesztésének
támogatása, a szükséges eszköz-
rendszerek korszerûsítése, bô -
vítése, ideértve az informatikai
alkalmazások hardver- és szoft-
vereszközeinek fejlesztését is.
Negyedrészt pedig támogatnia
kell a felsôfokú szakképesítések
gyakorlati képzését szolgáló fej-
lesztéseket.

Döntési jogkörrel
– Három fontos területen dön-

téshozó jogkörünk van: a de cent -
ralizált keret pályáztatásában, a
szakképzési irány-arányok meg -
határozásában, valamint a régió
szakképzés fejlesztési stratégiá-
jának a megfogalmazásában. Az
RFKB-nak ko ráb ban elsôsorban
javaslattételi jogosítványai vol-
tak – tájékoztat Pölöskei Gá bor -
né. A Közép-magyarországi
RFKB elnöke kiemeli, hogy leg-
fontosabb feladatuk a gyakorlati
képzés támogatása, például a
decentralizált pályázatokkal. Ez
azt jelenti, hogy pénzzel segítik
az iskolákban folyó gyakorlati
oktatást, s a kis- és középvállal-
kozásoknál pedig a gyakorlati
képzés fel té teleinek megteremté-
séhez nyújtanak esz köz fej -
lesztési tá mo ga tást. Azt, hogy a

támogatást az RFKB mennyire
komolyan gondolja, bizonyítja,
hogy az idén a nyertes pályázók-
nak mindössze tíz százalék
önrésszel kellett hozzájárulniuk
a beruházáshoz. Az így kapott
összeget pedig nem kell visszaté-
ríteniük. A Közép-magyarországi
RFKB területén nagyon magas az
iskolarendszerû képzés aránya,
amely országosan 30 százalék
fölött van. Ebbôl következik,
hogy a támogatási rész is az is ko -
lák felé tolódik el. Ugyan ak kor
nagyon sok nagyvállalat nem is
pályázik, mert számukra nem
jelentôs összeg a kapható 350
ezer forint. A kis- és középvállal-
kozásoknak viszont fontos, hogy
támogatásként hozzájuthatnak
ehhez a pénzhez. Ezért a régió-
ban fôként az iskolák, és a kis- és
középvállalkozások (kkv-k) pá -
lyáz nak, az utóbbiak a ta nu ló -
szer zôdésekkel tud nak bekap-
csolódni. A kkv-k nagy elônye,
hogy a tanulók gyakorlati képzé-
se mûködô vállalkozásnál, piaci
környezetben történik.

Több kkv is
pályázhatna

– Jó lenne, ha minél több kkv
pályázna, hiszen tudnánk támo-
gatni a mûhelyeiket, amelyek így
képzôhelyekké válnának. Ám
kevesen jelentkeznek, vélhetôen
nem is tudnak a pályázati le he -
tô ségekrôl. Korábban a kkv-któl
évente bejött vagy tizenöt pályá-
zat, bár talán elôremutató, hogy
a jelentkezôk száma az idén
megduplázódott. 

– Feltehetôen ez összefügg a
bizottság tagszervezetei össze-
tételének megváltozásával. A ja -
nu ár 1-jétôl mûködô új bizott-
ság ugyanis tevékenyebben vesz
részt a munkában – osztja meg
ta pasztalatait Pölöskei Gá -
borné.

A térségi integrált szakképzô
központok (a TISZK-ek) mos-
tanság alakulnak meg, s az elnök
asszony azt tervezi, hogy e köz-
pontoknál megpróbálja elérni,
vegyék át az általa irányított
RFKB pályáztatási módszerét. 

– Nem az a célunk, hogy for-
mai hibák miatt elutasítsuk a
pályázatokat, ezért amikor kií -
runk egy tendert, lehet ná lunk
jelentkezni, s konzultáció kere-
tében segítünk a pályázatok
kitöltésében. Nemcsak a forrá-
sokat és az iskolákat kell kon-
centrálni, hanem a térséget is.

Célszerûnek tartanám, ha a
szak  képzést, munkaerôpiacot
érintô az európai uniós pályáza-
tokról az információk a TISZK-
ekhez eljutnának, melyek le he -
tô séget teremthetnének a kör -
nyezô kkv-k számára az infor-
máció átadására. E megoldás a
párhuzamos pályáztatásokat is
kizárná. Talán a TISZK-ekben
több lehetôség van, mint amire
kitalálták – magyarázza az el -
kép zelését Pölöskei Gáborné. 

A Közép-magyarországi RFKB
sok uniós forráshoz jutott hoz -
zá. Az elnök asszony hang sú -
lyoz za, hogy ezt figyelembe kell
venni a pályáztatásnál. Ezért is
jó lenne, ha felpezsdülne a kkv-k
aktivitása például azáltal, hogy a
TISZK-ek ösztönöznék e vállal-
kozásokat. 

A szakember mindemellett
úgy látja, hogy az általa vezetett
bizottságnak bizonyítania kelle-
ne azt is, hogy szükséges a
pályaorientáció támogatása. En  -
nek keretében bemutatnák a
piacképes szakmákat a tanulók-
nak, s ezáltal növelnék a szak-
képzésbe jelentkezôk számát.
De nem csak az ismert szakmá-
kat kellene bemutatni – teszi
hozzá. – A pályaorientációval a
hetedik-nyolcadik osztályosokat
kellene megcélozni. Minden
egyes szakmának van kompe-
tencia-követelménye, s ha a diák
tanár vagy szülô segítségével
kitölt egy olyan ûrlapot, amely-
nek alapján meghatározhatóak
az adottságai, kiderül, hogy
mely szakmában érhetne el si -
kert. Ám az is megállapítható,
hogy miben kellene fejlôdnie, ha
szívesebben választana másik
szakmát. Ebben is több le he tô -
ség van, mint amivel jelenleg
élünk.

Moduláris képzés

– Persze kérdés, hogy a mun -
ka erôpiac szereplôi meg tudják-e
határozni, hogy három-öt év
múlva milyen lesz a képzési igé-
nyük. Pölöskei Gáborné szerint
jelenleg nem nagyon várható ez,

tulajdonképpen csak tendenciák-
ra lehet következtetni. A beisko-
lázást követôen a képzés el tart
legalább hat esztendeig, a szûken
vett szakképzés ebbôl egy-két év.
A munkaerôpiac vi szont ennél
sokkal gyorsabban vál tozik, s az
iskolarendszer ke re tei között ezt
lehetetlen kö vetni.

– Optimális az lenne, ha a
tanuló olyan képzést kaphatna,
amilyet a munkaerôpiac a végzé-
se idején éppen igényel. De reá-
lisan azt kell megcélozni, hogy
az iskola a kellô kompetenciák-
kal ruházza fel a tanulókat. Igen
is, szükség van az iskolarend-

szerben történô szakképzésre,
hiszen a szülôk döntése alapján
a kilencedik osztályban a tanu-
lók 60 százalékát iskolázzuk be
az iskolarendszeren belüli szak-
oktatásra. Vagyis az iskolarend-
szeren belüli és kívüli képzést
együtt kell kezelni – szögezi le a
Közép-magyarországi RFKB el -
nöke. Ezért a bizottság úgy gon-
dolja, hogy a hosszú távú képzés
elsôsorban az iskolarendszer
feladata, a rövid távú pedig a fel-
nôttképzésé. Az új mo du láris
rendszer szerint tör té nô képzés
erre kifejezetten alkalmas, akár
néhány hónapos átképzéseket is
tartanak. Pö lös kei Gáborné úgy
véli, hogy ezzel a két képzési
rendszer kiegészíthetné egy-
mást, nem a két rendszer között
kell konkurenciát teremteni.

S hogy melyek a hiányszak-
mák? A Közép-magyarországi
Régióban leginkább ápolót, gépi
forgácsolót, hegesztôt, kô mû -
vest és villanyszerelôt foglalkoz-
tatnának leginkább a munkálta-
tók, de ennél jóval több szakmá-
ban mutatkozik kereslet, ám az
érvényben lévô rendelet csak öt
szakma megnevezését engedi.
Az elnök asszony említi az ács-
állványozó, a bolti eladó, a gép-
lakatos és a szerkezetlakatos
szakmát is, hozzátéve, hogy még
számtalan hiányszakmát tud na
említeni. Nem szerencsés, hogy
a fôvárost és a megyét együtt

kell kezelni, holott e két földraj-
zi egység munkaerôpiaca je len -
tô sen eltér egymástól. 

Apró lépések

A képzés szerkezete az arány-
irány meghatározásával sza bá -
lyoz ható. Az  RFKB a Közép-ma -
gyar országi Regionális Mun ka -
ügyi Központ munkaerôpiaci-ke -
res let adatai, a Magyar Ke res ke -
delmi és Iparkamara vezetésével
összeállított, régiós képzési és
beiskolázási szerkezetet érintô
javaslat, az Oktatási Hivatal
Közép-magyarországi Regionális
Igazgatósága által szolgáltatott
KIR-STAT statisztika, továbbá a
Nemzeti Szakképzési Fel nôt t -
kép zési Intézet statisztikai ada-
tai alapján dönt a képzési kíná-
latról úgy, hogy a szakmákat há -
rom kategóriába sorolja. A fej -
lesz tendô szakképzés esetén a
beiskolázási létszámot növelni
kell, e feladatot célzott körre
vonatkozó decentralizált pályáz-
tatással igyekeznek megoldani.
A szinten tartó szakképzés ese-
tén a létszámot a korábbi tanév-
hez képest változatlanul hagy-
ják, a csökkentendô szakképzés
esetén pedig a beiskolázási lét-
számot a korábbi tanévtôl el té -
rô en, legalább 20 százalékkal
mér séklik.

Mint ismert, fejlesztési támo-
gatásra csak a TISZK-hez csatla-
kozó iskolák pályázhatnak. Ez

ösztönözheti a belépést – véli a
szakember. Az RFKB párbeszé-
det szeretne kialakítani a szak-
képzés-szervezési társulásokkal
és társaságokkal, valamint az
önkormányzati fenntartókkal  és
a magániskolákkal. Rendkívül
fontos ugyanis, hogy a tanintéze-
tek megállapodjanak abban,
melyikük milyen képzést folytat.
Ellenkezô esetben a hiányszak-
mák száma és esetleg a túlképzés
is növekedne. Az RFKB megadja
az arányokat és az irányokat, de
az oktatási intézmények dönte-
nek arról, hogy akár apró lépé-
sekkel, hajlandóak-e változtatni
a rendszeren. A pozitív dön tések
ellen azonban sok eset ben hat-
hatnak a ma is meg lé vô régi
beidegzôdések. Pö lös kei Gá bor -
né tisztában van vele, hogy az
általa irányított szer ve zet  nek is
segítenie kell a me nedzs ment-
szemlélet kialakításában.

– A közeljövô legfontosabb
feladatai közé tartozik, hogy a
ré gióban zajló folyamatokat fi -
gye lemmel kísérjük, továbbá,
hogy kidolgozzuk a 2013-ig szóló
regionális szakképzési fejleszté-
si tervet – sorolja az elnök asz -
szony. Lényeges, hogy ez illesz-
kedjen minden kormányprog-
ramhoz, s hogy következetesen
be tartsák. Követhetôség és ter -
vez hetôség! – szerinte ez az
alap ja a rendszer optimális mû -
kö désének.

Közép-magyarországi RFKB: Párbeszédre törekednek

Az iskolarendszeren belüli és kívüli képzést össze kell hangolni
Pölöskei Gáborné, a Közép-magyarországi Regionális

Fejlesztési és Képzési Bizottság elnöke szeretné, ha a szak-

munkástanulók gyakorlati képzésébe minél több mikro-, kis-

és középvállalkozás bekapcsolódna, hiszen a bizottság

pályáztatás útján támogatni tudja a mûhelyeiket. Úgy látja,

hogy e szektor számára hatékonyabban kellene eljuttatni az

információkat, amiben a Térségi Integrált Szakképzô

Központok is segíthetnének. Szerinte célszerû lenne az euró-

pai uniós pályázatok felhasználását is e szervezetek ren-

delkezésébe adni, a most megalakuló központokban ugyanis

több lehetôség van, mint amire létrejönnek. 

Erdélyi T. László

Az Országos Érdekegyeztetô
Tanácsban (OÉT) képviselettel
rendelkezô országos mun ka -
adói és munkavállalói szövetsé-
gek, illetve azok szer ve ze te i nek
delegáltjai 15 fô

A területi gazdasági
ka ma rák delegáltjai 2 fô

Az Oktatási és Kulturális
Mi nisz térium delegáltja 1 fô

A Szociális és Munkaügyi
Mi nisz térium delegáltja 1 fô

Az állami foglalkoztatási
szerv delegáltja 1 fô

A Regionális Munkaügyi
Ta nács delegáltja 1 fô

Az Oktatási Hivatal
delegáltja 1 fô

A Regionális Fejlesztési
Tanács delegáltja 1 fô

A szakképzést folytató
intézmények fenntartóinak
delegáltjai 3 fô

Pölöskei Gáborné, a Közép-magyarországi RFKB elnöke

Villanyszerelô tanulók élesben

A Munkaerô-piaci Alap képzési alaprészének 2008. évi decentralizált
keretösszegének felhasználása szervezeti típusonként

(FORRÁS: A MUNKAERÔ-PIACI SZEREPLÔK AZ ISKOLARENDSZERÛ SZAKKÉPZÉS BEISKOLÁZÁSI SZERKEZETÉNEK KIALAKÍTÁSÁBAN. MKIK, 2008)
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– Mi az, ami a régió szem-
pontjából a legfontosabb kö -
vetkezménye a bizottság
meg alakulásának és mû kö dé -
sé nek?

– Országos és helyi elvárás is
a szakképzés szétaprózottságá-
nak megszüntetése, az iskola-
rendszerû szakképzés regionális
összehangolása. De az sem utol-
só szempont, hogy a fejlesztési
forrásokhoz a jövôben csak
közös stratégiai tervezéssel
lehet hozzáférni. A térségileg
koordinált szakképzés stabilabb
és megalapozottabb beiskolá-
zást jelent majd a régióban. 

– A bizottság már elkészült
a szakmák kategóriába soro-
lásával, és megállapította a
hiányszakmák körét is. Mi
volt a folyamat következô lé -
pé se?

– A bizottságnak két alaptevé-
kenysége van. Egyrészt a képzés
igazítása az igényekhez, más-
részt az, hogy ennek a célnak az
elérését pályázatokkal támogas-
sa. A pályázatok célja el sô sor -
ban a technológiai fejlesztések
elôsegítése egyrészt a kép zô he -
lye ken, másrészt azokon a mun-
kahelyeken, ahol a gyakorlati
oktatás folyik. 

– Mennyi pénz állt rendel-
kezésre a pályázatokhoz és
mi szerepelt a kiírásban? 

– A Munkaerô-piaci Alap de -
cent ra lizált keretébôl 807 millió
forint jutott a régióba, majd még
egy 107 milliós pótkeret, tehát
összesen 914 millió forint. A pá -
lyázatok kiírásánál arra ügyel-
tünk, hogy a hiányszakmákat fel-
karolók elônyt élvezzenek. A ta -
nulók létszámától függôen  1–25
millió forintig lehetett forráshoz
jutni. A forrás elosztása azt a célt
szolgálta, hogy motiváljuk a szak-
képzés résztvevôit arra, hogy
legyenek partnerek a struktúra-
váltásban. Jelenleg ugyanis a kö -
zépfokú intézmények a je lent -
kezôk szándékai alapján indíta-
nak képzéseket, és nem a piac
igényeihez illeszkedve. 

– Milyen volt az érdeklôdés
a pályázatok iránt?

– Összesen 251 pályázat érke-
zett be, ezek közül 181 kapta
meg a bizottság támogatását.
Aminek különösen örültünk,
hogy pusztán formai okok miatt
alig 10 százalékot kellett vissza-
utasítanunk. A támogatott pályá-
zók többsége gazdálkodó szer-
vezet volt, szám szerint 132, míg
az oktatási intézmények közül
49-en bizonyultak sikeresnek. A
tanulók száma, akik érintettek a
pályázatok révén, mintegy
kilencezer fô. A gazdálkodó
szer vezetek összesen 512 millió,
a képzôhelyek 223 millió forint
forráshoz jutottak, a fennmara-
dó összeg a mezôgazdasági jel-
legû és speciális képzést folyta-

tó-, valamint a felsôfokú szak-
képzést folytató intézmények
sikeres pályázataira fordítódott. 

– Hogyan tovább? 
– A szakképzésben érintett

iskolák számára egyértelmû,
hogy sokat jelentenek ezek a
források, csakúgy, mint a gya-
korlati képzôhelyeknek. Az erre
a célra felhasználható keret
folyamatosan növekszik. Míg
2006-ban 544 millió, 2007-ben
pedig 667 millió forint volt a
decentralizált keret a régióban,
az idén, mint már fentebb emlí-
tettem, 914 millió forint, ami a
tavalyihoz képest 20 százalékos
emelkedésnek számít. Bízunk
benne, hogy jövôre folytatódik
ugyanez a tendencia, és a plussz
források juttatásával a szakkép-
zésben részt vevôk még hatéko-
nyabban tudják felhasználni az
összeget a szakképzés megújítá-
sára.

A Pap Jánosné által vezetett
bizottságot a 2007. évi szak- és
felnôttképzést érintô törvény
keltette életre, „dolgozni” azon-
ban csak idén kezdett, a mû kö -
dé shez szükséges rendelet kése-
delmes megjelenése miatt. Az
RFKB egy huszonhat fôs testü-
let, tagjai tulajdonképpen „lefe-
dik” az Országos Ér dek egyez te -
tô Tanácsot (OÉT): munkaadói
és -vállalói szervezetek, szak-
szervezetek és a kamara kép vi -
se lôi ülnek a bizottság üléseken. 

– Engem a Szakszervezetek
Együttmûködési Fóruma dele-
gált. De benne vannak a testület-
ben a szakminisztériumok kép -
viselôi, így egy elég széles spekt-
rumot lefedô, sokoldalú szerve-
zet a miénk – sorolta a részt ve -

vô ket Pap Jánosné. Majd hozzá-
tette: hivatalból tagja még a
bizottságnak a Regionális Ok -
tatási Hi va tal vezetôje is, vala-
mint a regioná lis munkaügyi
központ kép vi selôje. – A mi ille-
tékességi területünk a Dél-alföl-
di régió, azaz Bács-Kiskun,
Békés és Csongrád megye, így
ér te lem szerûen hét RFKB mû -
ködik az országban – mondta a
bizottsági elnök. 

– Hogy meg tudjuk-e viszony-
lag rövid idô alatt váltani a vilá-
got, azt nem tudom – tûnôdik
azon, mit várnak el tôlük. – Vé -
leményezési, javaslattevô jogo-
sultságunk van és döntünk a
munkaerôpiaci alap képzési
alaprész decentralizált pénzügyi
keretébôl nyújtandó fejlesztési
támogatásokról, és a pályázatok
kiírásáról. 

Pap Jánosné elmondta, a dél-
alföldi régió csaknem másfél
milliárd forintot kapott pályázati
pénzek formájában. Ezt az
összeget többek között fel lehet
használni a szakképzés tárgyi
eszközeinek a fejlesztésére: azaz
pályázhatnak rá szakképzô
intézmények, gazdálkodó szer-
vezetek, és gyakorlati képzést
folytató cégek, vállalkozók is.
Jellemzô példa a fodrászok kép-
zése. Ôk az iskolában az elméle-
ti képzést kapják meg, de gyako-
rolni majdnem mindig valame-
lyik vállalkozónál tudnak. Éppen
ezért a nekik helyet biztosító
vállalkozó ugyanúgy jogosult
pályázni mint egy olyan szakis-
kola, ahol helyben meg tudják
oldani a gyakorlati képzést is. 

– Az RFKB azonban több egy-
szerû pénzosztó testületnél –
hangsúlyozta az elnök. – Leg fon -
to sabb, leg fe le lô sség tel je sebb
„mun kája” a következô tanévi
szakképzési fejlesztési és beis-
kolázási arányok meghatározá-
sa. Ezzel a bizottság megalakulá-
sa elôtt igazából senki sem fog-
lalkozott. Pedig nagyon fontos
lett volna már korábban is,
hiszen a szakképzés sajnos ma
Magyarországon nagyon kétar-

cú: vannak olyan szakmák, ame-
lyekben hatalmas a túlképzés,
ilyen például az elôbb említett
fodrász és a kozmetikus. Ugyan -
akkor számos hiányszakma is
van hazánkban. Hegesztôkre
pél dául hatalmas lenne az igény,
azonnal el tudnak az ilyen vég-
zettségû férfiak helyezkedni, rá -
a dásul jó pénzért. 

Az RFKB azt a szép és
könnyûnek egyáltalán nem
mond ható feladatot is megkap-
ta, hogy az adott régióban, jelen
esetben a Dél-Alföldön megpró-
bálja olyan irányba terelni a
szakképzést, hogy az megfelel-
jen a munkaadói igényeknek. –
Csak hogy azt ma megtudni,
hogy három-négy év múlva mi -
lyen szakemberekre lesz igény,
szinte lehetetlen. Annyit tudunk
tenni, hogy a lehetôségekhez
képest csökkentsük ezt az

arány- és irányeltolódást. Annak
ugyanis nincs értelme, hogy a
gyerekek olyan képzést kapja-
nak, amivel aztán nem tudnak
elhelyezkedni – világított rá az
egyik legnagyobb problémára
Pap Jánosné. 

Idén tizennégy hiány-szakké-
pesítést állapított meg a kamarák
közremûködésével a bizottság. A
2009–2010-es tanévben ezeknek a
képzéseknek az elindítását támo-
gatja is a testület, azokat a szak-
mákat pedig, ahol túlképzés van,
lehetôségeikhez mérten megpró-
bálják visszafogni. 

Azonban azt is be kell látni, a
már említett felmérések meg le -
he tôsen pontatlanok, nagyon ne -
he zen tudnak megbízható adato-
kat szerezni. Pap Jánosné sze-
rint a vállalkozók jelentôs része
ugyanis nem tud és nem is
nagyon mer három-négy évre
elôre látni, tervezni. Így az idén a
szakképzô iskolák padjaiba be -
ülô diákok helyzete koránt sem
biztos a munkaerôpiacon. 

A bizottság azért is van bor-
zasztó nehéz helyzetben, mert a
pályaválasztással lassan két évti-
zede senki nem foglalkozik az
általános iskolákban: ma olyan

középiskolába megy tovább a
gyerek, amilyet a szülô akar. Ez
persze érthetô, hiszen a gyere-
kek egyáltalán nincsenek felké-
szítve arra, hogy középiskolát
válasszanak maguknak. – Nem
hetedik-nyolcadik osztályban
kellene nekik megmutatni azo-
kat a gimnáziumokat, szakkö-
zép- és szakiskolákat, ame -
lyekbôl választhatnak maguk-
nak, hanem sokkal korábban,
tudatosan kellene „terelgetni”
ôket a helyes irányba. Csakhogy
erre a feladatra nincsen pedagó-
gus az általános iskolákban –
tette hozzá Pap Jánosné. 

Az ördögi körbôl persze azért
is nehéz kilépni, mert a szak -
képzô intézménynek nem érde-
ke azt mondani, hogy bizonyos
szakmára az elkövetkezô évek-
ben várhatóan nem vagy kisebb
igény lesz. A fenntartó önkor-
mányzat sem igazán foglalkozik
ezzel, ô a normatívára figyel,
hogy megvan-e a személyi, tárgyi
feltétel a képzéshez. Ha igen,
akkor jóváhagyja, függetlenül
attól, hogy akár tudhatja is azt, a
beiskolázott gyerekek az iskola
elvégzése után nagyon nehéz
helyzetben lesznek, lehetnek. 

– És akkor még az is benne
van a pakliban, hogy hiába je -
lent kezne egy hiányszakmára a
gyerek, ha nincs meg az osztály
indításához szükséges létszám,
akkor nem indul el a képzés.
Ebben a helyzetben kellene
nekünk valahogy rendet vágni,
ha úgy tetszik igazságot szolgál-
tatni. Felelôsen azonban csak
arra tudunk vállalkozni, hogy
irányt mutatunk, és megpróbál-
juk csökkenteni a kereslet és
kínálat közötti szakadékot.
Ennek azonban viszonylag
hosszú kifutási ideje van. A
megbízatásunk viszont csak
három évre szól. Biztos vagyok
abban, hogy látható, mérhetô
eredmények csak a következô
ciklusban lesznek, ha lesznek
már akkor egyáltalán. Húsz
éves lemaradást sajnos nem
lehet egyik pillanatról a másik-
ra bepótolni, bármennyire is
szeretnénk – mondta az RFKB
elnöke. 

A havonta megtartott ülése-
ken eddig a regionális képzési,
fejlesztési stratégiát dolgozták
ki. Ez lehet a hosszú távú
együttmûködés alapja. Ezt, amit
voltaképpen egy vitaanyag, 2009
februárjáig minden érdekelt fó -
rumra – fenntartó önkormány-
zatok, maguk az intézmények,
szülôi szervezetek – eljuttatják
és meg is vitatják velük. 

– Az is igaz, hogy ezzel a mun-
kával, ha csak látensen is, de
önkormányzati hatáskörökbe
nyú lunk bele, így könnyen el -
képzelhetô, hogy a feladatköre-
ink, jogosultságaink idôvel vál-
toznak majd. Hiszen továbbra is
a fenntartó dönti el az indítható
osztályok számát és a szakképzô
iskola profilját – húzta alá Pap
Jánosné, aki végül azt is megje-
gyezte, egyik napról a másikra
nem tudnak csodát tenni. – Az
mindenesetre már eredmény,
hogy elkezdtünk a hogyan
továbbról gondolkodni – tette
hozzá optimistán. 

Bókay Endre országgyûlési képviselô látja el a Dél-du nán -
túli Regionális Fejlesztési és Szakképzési Bizottság elnöki
tisztét. A bizottság az idén több mint 900 millió forintos
pályázati összeget osztott ki.

Bókay Endre, a Dél-dunántúli RFKB
elnöke

Venter Marianna
Garai Szakács László

Dél-dunántúli Regionális Fejlesztési és Képzési Bizottság 

Pályázati pénzekkel támogatják
a szakképzés megújítását 

Dél-alföldi Regionális Fejlesztési és Képzési Bizottság

Csodát mi sem tudunk tenni
A legnagyobb gond a honi szakképzéssel az, hogy húsz évig
mindenki csak beszélt a problémákról, de semmi sem történt
– állítja Pap Jánosné, a Dél-alföldi Regionális Fejlesztési és
Képzési Bizottság (RFKB) elnöke. Az idén megalakult szer -
vezet élén azt is világosan látja, hogy hosszú úton indul-
tak el, és sokszor sok minden miattt meg kell majd állniuk
út  közben.

Pap Jánosné, a Dél-alföldi RFKB elnöke

Kozmetikustanulók gyakorolják a sminkelés alapjait

– A bizottság 2007 végén szer -
vezôdött újjá, s kiemelt feladata a
decentralizált forráselosztás –
mondta Kun András, a Nyugat-du -
nántúli  Regionális Fej lesztési és
Képzési Bizottság elnöke. Az idei
évre elôirányzott 7,5 milliárd
forintos fejlesztési pályázati ke ret -
összegbôl 850 millió forint jut a
Nyugat-du nán túlra, ami azt jelen-
ti, hogy a térségben az önrésszel
együtt mintegy 1,1 milliárd forin-
tot  fordíthatnak  ágazati fejleszté-
sekre.

– A mi bizottságunk négy kate-
góriában írt  ki pályázatot, ami
iránt olyan nagy volt az ér dek lô -
dés, hogy meg kellett emelni a
keretösszeget 95 millió forinttal –
mondta Kun András. – A kiírásra
229 pályázat érkezett, s közülük
mintegy másfél száz nyert is.
Gazdálkodó szervezeteket, intéz-
ményeket egyaránt találunk köz-
tük. A pályázatok sikeréhez hozzá-
járult – tájékoztatott az elnök –,
hogy nem utófinanszírozással
lehetett hozzájutni a támogatás-
hoz, hanem mód nyílt arra is, hogy
az elnyert összeg felét elôlegként
megkaphassák a nyertes páylázók.

Az biztos, hogy a jövô évben is
lesznek ilyen pályázatok, bár az
összeg még nem ismert. Ugyan -
akkor számolni kell azzal, hogy
megváltoznak a feltételek, és nem
a jelenlegi rendszer alapján dönte-
nek a forráselosztásról. Az RFKB
ugyanis szeptember vé gén határo-
zott arról, hogy mi lyen szakmák
élvezzenek el sôb bséget, illetve
mely szakterületeken nincs egy-
elôre szükség a di namikus képzés-
re. 

Kun Andrástól megtudtuk, hogy
három csoportot állítottak fel.
Lesznek támogatott szakmai kép-

zések, amelyek jogosultak arra,
hogy a következô tanévekben is a
jelenlegi szinten folytassák tevé-
kenységüket. Mellettük létrehoz-
tak egy kiemelt csoportot – amely-
be egyebek között az ács-állványo-
zók, az elektromechanikusok, a
kômûvesek, a szakácsok és a fel-
szolgálók kerültek. Ezek hiány-
szakmának számítanak a régió -
ban, a kép zô he lyek nem biztosíta-
nak belôlük megfelelô számú szak-
embert a munkaerôpiac ren del -
kezésére, te hát növelni kell a
jelentkezô szá mát. A harmadik
kategória pe dig a túlképzés csök-
kentését szol gálja. Az RFKB aján-
lást tett arra, hogy bizonyos szak-
mákban a képzési tevékenységet
legalább 30 százalékkal mérsékel-
jék. 

Miután az országos foglalkozta-
tási alapból a képzési forrásokat a
jövôben a területi integrált szol-
gáltatási központokon, a TISZK-
eken keresztül lehet csak megkap-
ni, ezek az ajánlások kôkemény
korlátozásnak számítanak – jelen-
tette ki a bizottság elnöke. A  túl-
képzést folytató intézmények
ugyanis nem pá lyáz hatnak, s a
normatíván felül semmiféle fej-
lesztési forrás nem áll majd ren -
del kezésükre (hi szen a cégekkel
sem lehet már köz vetlen megálla-
podásuk, csa kis a TISZK-eken
keresztül). A fenntartók (például
önkormányzatok, alapítványok)
ugyan dönt hetnek úgy, hogy
ennek elle nére a régi mederben
folytathatják a munkát, de boríté-
kolható, hogy nem ezt teszik,
figyelembe fogják venni az új fel-
tételeket – állítja Kun András.

– Milyen alapon döntött a
bizottság arról, hogy milyen
szakmákat támogat a jö vô ben,
illetve melyikekkel nem teszi
azt? 

A döntést egy részletes felmé-
rés alapozta meg, amelynek során
a régió 1700 vállalkozásának
képzési igé nyei rôl tájékozódtunk
– mondta Kenyeresné Vörös Rita,
a bizottság társelnöke, aki a
General Motors szentgotthárdi
gyá rának szervezetfejlesztési ve -
zetôje. Kiemelte: a felmérés alap-
ján létrejött egy olyan adatbázis,
amely alkalmas arra, hogy kistér-
ségekre lebontva pontosítsák a
régió gazdaságának mun ka erô -
piaci, illetve képzési elvárásait. 

A részletek ugyanakkor egé-
szen döbbenetesek: például mind-
össze 22 frissen végzett hegesztô
szakmunkás jelent meg idén a pia-
con, miközben a régió cégeinél
310-re lenne szükség. Hasonló a
helyzet a már említett ács-állvá-
nyozó szakmában is, ahol a vég-
zett 38 fôvel szemben több mint
kétszázra lenne igény. Szintén
nagy a kereslet például festôk-
mázolók iránt. A felmérésekkel
párhuzamosan végzett (szám sze-
rint húsz) régiós konzultáció
során fény derült arra is, hogy
érdemes tágítani a kört, mert pél-
dául az egészségügy területérôl
krónikus ápolóhiányt jeleztek –
tájékoztatta lapunkat Erdeiné
Horváth Klára, regionális szak-
képzési koordinátor.

Nyugat-dunántúli  RFKB: Gyökeres változások a szakképzésben

Ezentúl stop a túlképzésnek
Hosszú-hosszú évek óta beszélünk arról, hogy meg kell vál-
toztatni a hazai szakképzési rendszert – de sok eredményt
eddig nem tudtunk felmutatni. A regionális fejlesztési és
képzési bizottságok (RFKB) révén azonban kézzel fogható
elmozdulás várható, méghozzá rövid idôn belül – állítják a
nyugat-dunántúli testület vezetôi.

Kiss Géza

Kun András, a Nyugat-dunántúli
RFKB elnöke
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Nem elméleteket akartunk
gyártani – folytatja az elnök –,
hanem a régió munkaerôpiacá-
nak keresleti igényeit feltárni és
folyamatosan nyomon követni a
munkaerô-szükséglet változása-
it. Az RFKB törvényi kötelezett-
sége, hogy meghatározza a szak-
képzés irányait, arányait, vala-
mint a keretszámokat a térségi
integrált szakképzô központok-
ra, a TISZK-ekre nézve. A bizott-
ság a gazdasági élet szereplôivel
együttmûködve több olyan isme-
rethez jutott, amelyekrôl addig
csak becslései voltak.

Támogatott
szakmák

Egyet értettünk például abban,
hogy a jövôben célszerû lehet az
eddiginél nagyobb számban
képezni mezôgazdasági szak-
munkásokat, s elértük, hogy az
agrárgazdasági és áruforgalma-
zó technikus, az állatt e nyész tô, a
kertész és a gazda a kiemelten
támogatott 28 szakma között
szerepeljen. Más régióhoz ha -
sonlóan mi is bevettük ebbe a
kategóriába a forgácsoló, a gép-
lakatos, a villanyszerelô, a
kômûves szakmákat. No és a
hegesztôt, amibôl nem tudnánk
annyit képezni, hogy elég le -
gyen. Itt lenne az ideje, hogy tár-
sadalmi megítélésük is megvál-
tozzon.

Az iparág mozgásával össz-
hangban a szemünk elôtt váltak
érdektelenné a fiatalok körében
az olyan hagyományosan nôi
szakmák, mint például a ruha -
készítô, a varró, a szö vô, a cipô -
felsôrész-készítô. A bizottság, e
szakmáknak a többségét a tá -
mogatott kategóriába sorolta,

elsôsorban a „lányos” továbbta-
nulási lehetôségekre tekintet-
tel. Ezzel szemben a nem támo-
gatott körbe kerültek az admi-
nisztratív, az asszisztens, a
menedzser típusú szakmák, a
mûszaki jellegûek kivételével.
Az iskolák, statikus jellegük
miatt, nem tudják követni a
munkaerôpiac hirtelen változá-
sait, az iskolarendszerû képzés
nem tud mit kezdeni például
azzal az ipari parkba betelepülô
multinacionális leányvállalattal,
amelyik néhány hónapon belül
20-30 szakmunkásra vagy még
többre nyújt be igényt. A példa
nem fiktív, ilyen helyzet a régió-
ban többször is elôfordult.

Tízezernél is több

interjú

Az Észak-alföldi Regionális
Fejlesztési és Képzési Bizottság
szeptemberi ülésén hozta meg
döntéseit, melyek a térségi in -
tegrált szakképzô intézmények
esetében a következô beiskolá-

zási idôszakra vonatkoznak. A
bizottság minden tagja számára
egyértelmû volt, hogy az iskola-
rendszerû szakképzést a mun ka -
erôpiac elvárásaihoz kell igazíta-
ni, az intézményeket ösztönözni
kell a hiányszakmák oktatására,
illetve a túlképzéseknél a beis-
kolázási létszámok csökkentésé-
re. A gazdasági kamarák és az
érdekképviseletek eddig or -
szágosan egyedülálló felmérést
végeztek: a szakértôk összesen
több mint 12 ezer céginterjút
készítettek és dolgoztak fel, ez -
zel 262 szakma és szakképesítés
felülvizsgálata történt meg a
régióban is.

Ebbôl a bizottság 28-at ki -
emelten támogatottnak, 62-ôt
pedig nem támogatottnak ítélt.
Ezek a besorolások a gazdaság
igényeit és a munkaerô-piaci
kereslet adatait, valamint a szak-
képzés regionális szükségleteit
veszik figyelembe, s a TISZK-ek
beiskolázási arányairól szólnak.
A kiemelten támogatott szak-
képzéseknél a 2009/2010-es tan-
évi beiskolázási létszám nincs
korlátozva, a támogatottaknál a
beiskolázási létszám nem halad-
hatja meg a 2008/2009-es tanévit,
a nem támogatott szakmák ese-
tében a 2009/2010-es tanévi be -
iskolázási létszámot legalább
30 százalékkal kell csök kenteni.

Nem pályáztak
nívódíjra

A fentieken túl ez év másik, ki -
emel ke dô feladata a Munka erô -
piaci Alap de cent ralizált forrása-
inak hatékony fel hasz nálása
volt. Az Észak-alföldi Re gi o ná lis
Fejlesztési és Képzési Bizottság
a szakképzés fejlesztésének
támogatására két pályázatot írt
ki, ez a Nívódíj, valamint a 2008.
évi decentralizált regionális ke -
ret bôl finanszírozandó, a szak-
képzés tárgyi feltételeinek fej-
lesztésére irányuló beruházások
támogatása. Sa j ná la tos módon a
régió egyetlen intézménye sem
próbálta meg a „Nívódíjas szak-
képzés 2008” meg tisztelô elisme-
rést elnyerni, így az itt elérhetô
közel 55 millió forintot a másik
pályázati kiírás forrásaihoz cso-
portosítottuk át. Ehhez jött még

a Nemzeti Szak kép zési és
Felnôttképzési Ta nács további
pótkerete, amely kö zel 147 mil-
lió forinttal növelte meg a kere-

tet, így összesen 1 milliárd 250
millió forintos forrás segítette
ebben az évben a szakképzés
gyakorlati oktatási feltételeinek

javítását, kor sze rû sí té sét – emel
ki egy újabb konkrét elemet a
bizottság munkájából az elnök,
Kathiné Juhász Ildikó.

Szabolcsi Zsolt

Észak-alföldi Regionális Fejlesztési és Képzési Bizottság

Meg kell változtatni az egyes szakmák társadalmi megítélését
A kistérségekben számos olyan szakmát oktatnak, amibôl
túlképzés van, így teljesen fölöslegesek. Az ilyen és hasonló
felismerések és tapasztalatok eredményeit építjük be a
szak  képzés irányait meghatározó dokumentumokba – tesz
hitet az operatív munka mellett az Észak-alföldi Regionális
Fejlesztési és Képzési Bizottság elnöke, Kathiné Juhász
Ildikó. A bizottság a 2008. május 6-án tartott alakuló ülése
óta már számos támpontot szolgáltatott a régió három
megyéjének gazdasági fejlôdését szolgáló munkaerô-piaci
programokhoz.

Májusban tartotta elsô alakuló
ülését a Dél-alföldi RFKB. S rög-
tön ezen az ülésen elfogadták
munkatervüket, és a legközeleb-
bi – júniusi – ülésen a dolgok
közepébe is vágtak a bizottság
tagjai: kiírták az idei évre érvé-
nyes decentralizált szakképzési
pályázatokat. – A gazdálkodók
és az iskolafenntartók egyaránt
lelkesen várták az idei pályázati
lehetôségek megjelenését –
mondta Juhos János, a Dél-alföl-
di RFKB társelnöke, aki hozzá-
tette, rutinos, tapasztalt kollégá-
ival nem kellett sokat veszôdni a
kiírás miatt. A sikerét mi sem
jelzi jobban, mint hogy a szét-
osztható pályázati források dup-
lájára érkezett pályázati igény. 

Juhos a bizottság összetételé-
vel kapcsolatban elmondta: a
gazdálkodók kerültek túlsúlyba,
ôk, az Országos Érdekegyeztetô
Tanács (OÉT) tagjai és az iskola-
fenntartók, valamint a miniszté-
riumok képviselôi alkotják az

RFKB-t. – Idén még mindenkép-
pen a korábbi évek hagyománya-
it követjük, így is írtuk ki a
pályázatokat – mondta a társel-
nök, aki a kamarákat képviseli a
bizottságban. Juhos egyébként
meglepve tapasztalta, hogy bár
végül zökkenômentesen kiírták
a régióra érvényes pályázatokat,
mégis a döntéshozatalnál, bizo-
nyos kérdésekben, annak elle -
nére, hogy a tagok elôre egyez-
tettek, szétszavaztak. Ezek közé
tartozott például, hogy kapja-
nak-e támogatást az egy tanuló-
nak gyakorlati helyet biztosító
cégek is, végül a bizottság úgy
döntött, ôket kizárják a pályázók
körébôl. 

– Ez jó lecke volt mind annyi -
unk nak – jegyezte meg. 

A munkatempót érzekeltendô
a társelnök rámutatott, hogy tel-
jesen sikerült behozni az elmara-
dásukat. 

– Úgy érzem, sikerült az
arány-irány meghatározást is
úgy megoldani, hogy a lehetô
legkisebb érdeksérelmet szen-
vedjék el a képzô intézmények.

Sok hétvégébe meg éjszakába
telt, de megérte – mondta a társ-
elnök. 

Juhos János a korábbi és a
mostani képzési stratégiát is
jónak tartja, bár megjegyezte,
néhány helyen finomításra szo-
rul az idôközben megvalósult
eseményeket figyelembe véve, a
törvényi változások hatásait
követve… De erre is van megol-
dása az RFKB-nak: – A novem-
beri ülésen megtárgyaltuk és
társadalmi vitára bocsátottuk,
az észrevételeknek, javaslatok-
nak jövô év február végéig kell
beérkezniük. Azokból termé-
szetesen a lehetô legtöbbet
igyekszünk majd „belepréselni”
az új képzési stratégiába –
húzta alá a társelnök,  aki az
RFKB egyik legnagyobb pozití-
vumának egyelôre a bizottság
meglétét tartja. – Na gyon fon-
tos, hogy valami végre elindult
– hangsúlyozta. 

– Az MKIK Gazdasági és
Vállalkozáselemzô Intézete által
készített tudományos felmérés
az alapja a beiskolázási keret-
számoknak. Most már van egy,
ha úgy tetszik, mérôszám, amire
tudunk támaszkodni, amihez
tudunk viszonyítani. Ez nagyon
fontos. Persze le kell még vet-
kôznünk az indulással kapcsola-
tos gyermekbetegségeket, de a
lényeg, hogy van, mûködik a tes-
tület. 

A jövôvel kapcsolatban a társ-
elnök rendkívül derûlátó. –
Szeptemberben Tihanyban volt
az országos egyeztetô fórum,
egy workshop keretében. Ott
közösen határoztuk meg azokat
arány-irányokat, amelyeket majd

jövôre ajánlunk a fenntartók
figyelmébe. Ez a fórum arra is
alkalmas volt, hogy még jobban
megismerjük egymást, hogy még
gördülékenyebben folyjon majd
a munka. Biztató jelek egész
sorát tapasztaltam – mondta lel-
kesen Juhos János. 

A társelnök azonban nem csak
a saját bizottságuk létrejöttét
tartja nagyon fontosnak. Ugyan -
ilyen jó kezdeményezésnek tart-
ja a regionális szakképzési fóru-
mokat is. 

– Nemrég voltam egy ilyenen,
ahová vállalkozókat, szakképzô
iskolák képviselôit hívták meg.
Mindenki teljesen szabadon,
kötöttségek nélkül elmondhatta

a véleményét. Nagyon tetszettek
az ott elhangzottak. Nem is szá-
mítottam arra, hogy egy ilyen
rendezvénynek ennyire pozitív
kicsengése is lehet. Akik részt
vettek, azok érzik, tudják, szó
szerint a saját bôrükön tapasz-
talják, hogy valami végre elin-
dult. Félreértés ne essék: egyál-
talán nem rózsaszín ködben lá -
tom a világot. Iskolák, in téz -
mény fenntartók jöttek rá arra,
hogy érdemes megnyílni, érde-
mes és szükséges beszélgetni a
szakképzés aktuális kér dé seirôl.
Mindenki – mondjuk így –
„bedobta a közösbe” a saját
szakterületén tapasztaltakat.
Ezek nagyon lelkesítô, biztató

ered mények – hangsúlyozta Ju -
hos János. 

Dél-alföldi RFK: Juhos János társelnök 

Valami végre elindult
Ha mérföldkônek nem is tekinthetô, mi annak hisszük! A
gazdaság szempontjából mindenképpen fontos mozzanat
volt a Szociális és Munkaügyi Minisztérium által a hét
régióban életre keltett fejlesztési és képzési bizottságok
(RFKB) megalakulása, a munkaügyi központoknál mûködô
szakképzési bizottságok jogutódaként. A más összetételben
megalakult szervezet társelnökével, Juhos Jánossal nem -
csak a pozitívumokat vettük végig, hanem a teendôkrôl meg
az összecsiszolódás szükségességérôl beszélgettünk...

Garai Szakács László

Azonos jogkörök 
A társelnök funkciója, jogo-

sítványai megegyeznek az el nö -
ké ivel, a Dél-alföldi RFKB eseté-
ben Pap Jánosné jogosítványai-
val. A törvényalkotók ezzel is
azt kívánták deklarálni, hogy a
gazdasági élet sze rep lô ire az
eddigieknél is jobban szeretné-
nek számítani. 

A gyakorlati oktatás fejlesztését 1 milliárd 250 millió forintos keret támogatta

Kathiné Juhász Ildikó,
az Észak-alföldi RFKB elnöke

A kiemelten támogatott szakmákban a létszámot nem korlátozzák

Jól képzett eladók segítenek eligazodni az óriási árukínálatban
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– Milyen eszközök állnak
rendelkezésre a valóban hite-
les információk gyûjtéséhez
és rendszerezéséhez?

– A szakképzéshez kapcsoló-
dó felmérést ez év elsô felében a
szakértôk az érdek-képviseleti
szervezetekkel és az agrárkama-
rával karöltve végezték, mely-
nek feldolgozott eredményeit
összevetették az elôzô évi beis-
kolázási adatokkal. Az együtt -
mûködés révén és a munkaerô-
piaci elôrejelzésekre támaszkod-
va sikerült középtávon meghatá-
rozni a szakképzés fô irányvona-
lait, illetve az arányokat. A fel-
mérés alapján már a 2009/2010-es
tanévre vonatkozó beiskolázási
arányszámokra is konkrét javas-
latot tett szeptemberi ülésén a
bizottság. A gazdasági szerveze-
tek igényeit alapul véve a szak-

képesítéseket három fô kategó-
riába sorolták, eszerint beszél-
hetünk kiemelten támogatott,
támogatott és nem támogatott
szakképesítésekrôl.

– Mit jelentenek a fenti
kategóriák?

– A már oktatott szakképzése-
ket nézve – természetesen a
Térségi Integrált Szakképzô
Köz pontok intézményrendszerét
érintôen – a kiemelten támoga-
tott kategóriába sorolt szak ké -
pe sí téseknél a beiskolázási lét-
szám tartása, illetve növelése ja -
va solt, a támogatott kategóriá-
nál legfeljebb az elôzô tanévi lét-
számban lehet beiskolázni, míg a
nem támogatott kategóriába so -
rolt szakképesítéseknél a beisko-
lázási létszámot legalább 30 szá-
zalékkal csökkenteni a 2008/
2009-es tanévihez képest. Ter mé -
szetesen léteznek olyan szakké-
pesítések, amelyeket még nem
tartanak nyilván a TISZK-ekben

oktatott szakképesítésként (pél-
dául mûvészeti szakok). Az
elôzô kategóriák itt is érvénye-
sek, annyi pontosítás azonban
szükséges, hogy a kiemelten
támogatott szakképzés esetén
korlátlan számú osztály, a támo-
gatott szakképesítésnél egy osz-
tály indítható, míg a nem támo-
gatott kategóriában nem indítha-
tó képzés.

– A régióban milyen szak-
mák tartoznak a kiemelten
tá mogatott, illetve a nem tá -

mo gatott szak ké pe sí -
tések kö zé?

– Kiemelten támoga-
tott többek között az ács-
állványozó, az állatt e -
nyésztô, a gépi forgácso-
ló, a géplakatos szerke-
zetlakatos, pék, pék-cuk-
rász szakmák, hogy csak
néhányat említsek. Nem
támogatott szakma eb -
ben a régióban többek
között a vám- és jövedéki
ügyin tézô, a marketing
és reklámügyintézô vagy
a külkereskedelmi üz let -
kötô.

– Említette, hogy pá -
lyá zati források keze-
lésében is fontos szere-
pet tölt be a bi zott ság.
Mi lyen összegû támo-
gatás fölött ren del -
keztek, és az el nyert
támogatást mire fordít-
hatják a pályázók?

– A régióban a szakképzés
támogatására több mint egymil-
liárd forint állt rendelkezésre,
ezt a szakképzés tárgyi felté -
teleinek fejlesztésére irányuló
beruházások megvalósítására
fordíthatták a pályázat nyerte-
sei. A beadott pályázatok száma
meghaladta a 250-et, ebbôl a
bizottság a források is me re té -
ben 145 pá lya mû vet tartott tá -
mo gatásra méltónak. Nagy
öröm, hogy a támogatottak je -
len tôs része (közel 45 százalé-

ka) olyan gazdál-
kodó szervezet,
mely a gyakorla-
ti képzésben ko -
moly szerepet
vál lal.

Fel kell hívni a
figyelmet a pá -
lya munkák pon-
tosabb összeállí-
tására: a formai
hibák mellett saj-
nos tartalmi hi -
bák is elô for dul -
tak, de meg kell
jegyezni, hogy az
elôzô évekhez
ké  pest je len tô -
sen javult a pá -
lyá  zatok színvo-
nala.

Természetesen
a forráshiány is
jelentôsen bô ví -
tette az elutasí-
tottak körét, ép -
pen ezért a bi zott  -
ság fontosnak
tartja az ér té ke lés
szem pont rend  sze -
rének átgondolását, hogy tovább
javítsa a forrásfelhasználás haté-
konyságát a gyakorlati képzés
fejlesztésében. 

– A regionális fejlesztési és
képzési bizottságok megta-
lálják-e a helyüket a mai ma -
gyar szakképzésben?

– A bizottságok sokoldalú sze-
repkörben mûködnek: egyrészt
a regionális szakképzés koordi-
nációs érdekegyeztetésének szín  -
te re ként funkcionálnak, más -
részt projektgeneráló és forrás-
biztosító szervezetként segítik

az intézményeket abban, hogy
kövessék a munkaerôpiac elvá-
rásait, s legfôképpen ösztönzik
az iskolákat a hiányszakmák
oktatására. Az Észak-alföldi Re -
gio nális Fejlesztési és Képzési
Bizottság a következô években
egyre több tapasztalatra támasz-
kodva még konkrétabban hatá-
rozhatja meg a régióban a szak-
képzés arányait és irányait, azaz
segíthet abban, hogy valóban
olyan szakembereket képez-
zünk, akikre igényt tart a vállal-
kozói, termelôi szféra.

Szabolcsi Zsolt

Források, programok a Regionális Fejlesztési és Képzési Bizottságok útmutatásával

A hiányszakmák oktatására ösztönöznek
Év elején alakultak meg hazánkban a regionális képzési
bizottságok, olyan fontos feladatokkal, mint a szakképzés
és a munkaerô-piaci igények összehangolása, a szakképzés
irányainak meghatározása, a munkaerôpiachoz kötôdô fej-
lesztési programok kimunkálása és megvalósítása – sorolja
az Észak-alföldi Regionális Fejlesztési és Képzési Bizottság
társelnöke, Nagyné Varga Katalin, a Szabolcs-Szatmár-
Bereg Megyei Kereskedelmi és Iparkamara titkára. Az elsô
jelentôsebb munkák között említi a Munkaerô-piaci Alap
képzési alaprészének ez évi decentralizált keretösszegének
megpályáztatását, felosztását, valamint a szakképzésben
végzett nagyszabású, hiánypótló felmérést.

– Mi  az RFKB megalakulá-
sának, tevékenységének a
célja?

– A közoktatási és a szakkép-
zési törvény, valamint a szak-
képzési hozzájárulásról szóló
törvények és módosításai adta
keretek között e testület többek
között kidolgozza – a régió hosz-
szú és középtávú területfejlesz-
tési koncepciójának, illetve a
régió fejlesztési programjának
részeként – az iskolai rendszerû
szakképzés fejlesztésének irá-
nyát, közremûködik az iskolai
rendszerû szakképzés és az
iskolarendszeren kívüli szak-
képzés, valamint a közoktatás-
ban és a felsôoktatásban folyó
szakképzés összhangjának meg-
teremtésében. Emellett részt
vesz az iskolai rendszerû szak-
képzés fejlesztésével össze füg -
gô pályázatok, fejlesztési prog-

ramok elkészítésében, lebonyo-
lításában, a pályakövetési rend-
szer mûködtetésében. S végül

kezdeményezi a régióban mû kö -
dô helyi önkormányzatoknál a
ma már elengedhetetlen szak-
képzés-szervezési társulás meg-
alakulását. E sokirányú teendôit
úgy látja el, hogy mindeközben
koordinálja a régió szakképzési
szükségleteit, a piaci igények
figyelembevételével. A testület
tagjai az OÉT-ben képviselettel

rendelkezô munkaválla-
lói, munkaadói szerveze-
tek, a területi gazdasági
kamarák, az oktatásért,
illetve a szakképzésért
és felnôttképzésért fe le -
lôs miniszter megbízott-
ja, az állami foglalkozta-
tási szerv, a regionális
fejlesztési tanács, a regi-
onális munkaügyi ta -
nács, a régiós oktatási
hivatal, valamint az isko-
lafenntartók delegált
kép viselôje. Ebbôl az
összetételébôl világosan
kivehetô, hogy a bizott-
ság – amely 2008. május
7-én alakult újjá a
Közép-dunántúli régió-
ban, méghozzá úgy, hogy
a gazdasági kamarák
társelnököt delegálhat-
tak a grémium élére –
egy úttal regionális ér -

dek  egyeztetô színtér is. Cél ki tû -
zéseinek valóra váltása érdeké-
ben különbözô pályázatokat is

kiírhat, amelyek-
hez a pénzügyi
forrást az MPA
d e c e n t r a l i z á l t
alap jából igyek-
szik biztosítani.
Régiónkban ez
évben csaknem
764 millió forint
pályázati pénz-
hez jutottak az
intézmények és a
szak képzés gya-
korlati részében
munkálkodó vál-
lalkozások. A
244 pályázat
közül 108 nyert.
Az elnyerhetô
összeg 51,7 szá-
zalékát vállalko-
zások fordíthat-
ják oktatást se gí -
tô eszközök be -
szer zésére. 

– Vannak-e a régió speciá-
lis helyzetébôl adódó teen  dô -
ik?

– Minden régió önmagához
mérve egyedinek tekinthetô. A
régió sajátosságát megismerve
kell jó döntéseket hoznunk és a
feladatokat megszabnunk. Ne -
héz a sajátosságokat felmérni,
beazonosítani és rendszerezni a
régió szemszögébôl. Gya kori
ugyanis, hogy kistérségenként
eltérôek az igények és ezek sok-
szor nehezen illeszt hetôk egy-
máshoz úgy, hogy a régiós alap-
elv ne sérüljön. Ezzel együtt tér-
ségünk – de minden bizonnyal
másutt is ez a helyzet – sajátos-
ságai közül kiemelhetô, hogy
például a fodrász és kozmetikus
szakmákban túlképzés tapasz-
talható, ugyanakkor több mint
kéttucatnyi szakmában – ács-áll-
ványozó, forgácsoló, kômûves,
géplakatos stb. – korántsem biz-
tosított a kellô számú képzés.
Vannak olyan szakmák, amelyek
képzését átmenetileg szünetel-
tetni kell a tanulók jelentkezésé-
nek hiánya miatt. 

– Mi jellemzi a régióban pá -
lyakezdô szakmunkásokat?

– A pályakezdô szakmunká -
sokról nem áll rendelkezésünkre
felmért, hiteles anyag. Az RFKB
közremûködése a pályakövetés
rendszerének mûködtetésében,
amit a közoktatási törvény is
nevesít, még nem került bizott-
sági „terítékre”. Így ebben a kér-
déskörben inkább a személyes
tapasztalatainkra, ismereteinkre
vagyunk utalva. Általánosságok
megállapítására csak a hosszú
szakképzési oktatói múltam jo -
gosít fel, illetve a kollégáim által
is felvetett problémák érzékelé-
se és összevetése. 

– Vannak-e velük kapcsola-
tos számszaki mutatók?

– Amennyiben a kérdés arra
vonatkozik, hogy a végzett szak-
munkástanulók közül hányan
helyezkednek el azonnal az álta-
luk elsajátított szakmában, ak -
kor azt tudom mondani, hogy
nincsenek számszaki mutatóink.
Remélem, hogy ha még nincse-
nek, majd lesznek. Ezért is dol-
gozunk, önbizalmunk alapja
lehet az érezhetô összefogás e
területen. Szerencsénkre, olyan
köztestületek és olyan szerveze-

tek állnak mögöttünk, amelyek
képesek a probléma megoldásá-
ra, és kezdeményezésre is ké -
szek. A régióban egyébként az
elmúlt idôszakban mûködô 15
TISZK végzôs tanulóiról rendel-
kezésünkre állt egy olyan adatál-
lomány, amelybôl kiderül, hogy
közülük hánynak lesz biztos
munkahelye, mennyinek van
ígérvénye az elhelyezkedésre, és
hányan nem tudnak a területü-
kön elhelyezkedni a szakmájuk-
ban. Ez az adatbázis azonban
ellenôrizetlenül és utólagosan
korrigálatlanul csupán tájékozta-
tó jellegû lehet. Az a feltevésünk
viszont valós és reális, hogy aki
tanulószerzôdéssel rendelkezett,
az biztos munkáltatóra talált,
mert a szerzôdés, jellegénél fog -
va, a leghatékonyabb köz ve tí tôje
a gazdaság valós igényeinek.

– Milyen tapasztalatokról
van információjuk a pá lya -
kez dô szakmunkások erô ssé -
ge it, hiányosságait illetôen?

– A szakképzés jelenlegi prob-
lémái megjelennek a pályakezdô
szakmunkások készségeiben,
feladatvégzéseiben is. Az alap -
vetô hiányosságok, a tanulást

nehezítve, kedvezôtlenül hatnak
a szakképzettség mi nô sé gé re.
Ezek közé sorolhatjuk a szemé-
lyi adottságokat, a hozzáállást, a
képzések hiányosságait és egyéb
gazdasági és társadalmi problé-
mát.

– Ön szerint milyen irány-
ban kellene erôsíteni a pá lya -
kez  dô ket, ehhez vannak-e
esz közei – források, pályáza-
tok – az RFKB-nak?

– A pályakezdô, ha rögtön
munkanélkülivé lesz, akkor egy-
ben áldozattá is válik. Sok-sok
tényezô lehet ezért felelôs.
Ekkor már késô hibásokat és
felelôsöket keresni, az egymásra
mutogatás semmit nem old meg.
Nagyon drága árat fizet ezért a
társadalom, az egyén. Ezt az
állapotot meg lehet elôzni és
meg is, kell elôzni. Ennek re -
cept jeként mindenképpen szük-
ség van a piaci kereslet által
elvárt minôségi és mennyiségi
szakképzésre, a piac állandó
szon dázására, a gazdaság igé-
nyeinek folyamatos felmérésére.
Mindehhez természetesen a
megfelelô mennyiségû anyagi
forrás is kell.

Andrássy Antal

Közép-dunántúli Regionális Fejlesztési és Képzési Bizottság

Önbizalmat ad az érezhetô összefogás
Az elmúlt csaknem két évtizedben és fôként az utóbbi néhány
évben a magyar gazdaság alaposan megváltozott. Átrende -
zô dött a foglalkoztatás szakmai, ágazati és térbeli szer ke -
ze te is, éppen ezért mind nehezebb megfogalmazni a mun ka -
erôpiac igényeit. Az oktatási rendszer sok mindenben még
nem követi az új típusú gazdaság elvárásait. Ez megannyi
konfliktushelyzetet teremt. Ennek elôrebocsátásával vála-
szolt kérdéseinkre Juhász József, a KEMKIK elnöke,  a Kö -
zép-dunántúli Regionális Fejlesztési és Képzési Bizottság
(RFKB) társelnöke.

Nagyné Varga Katalin, a Szabolcs-Szatmár-
Bereg Megyei Kereskedelmi és Iparkamara
titkára

Juhász József, a Közép-dunántúli RFKB
társelnöke

Nagy szakértelemmel készül az ünnepek kedvenc
csemegéje, az ízletes bejgli

Kômûvestanulók munkában

Juhász József, a vállalkozó,
a közéleti ember és a családapa

Csaknem negyvenéves kisipari tevékenységem alatt számtalan
tanulót neveltem a szakmában. Közülük többen ma már mesterként
végzik kômûvesmun kájukat, a megrendelôk meg elégedésére. A
fiam is kô mû vesként viszi tovább a családi tradíciót.  Életemet a vál-
lalkozásom és a közéleti tevékenységem köti le és természetesen a
nagy családom, akikkel, és akikért érdemes tevékenykedni. A mai
napig is meghatározó kedves iskolámmal már ötvenedik éve szemé-
lyes kapcsolatot tartok fenn. Ma már úgymint vállalkozó, és mint
közéleti tiszt ség vi se lô. Szerencsés embernek tartom magam azzal,
amit tôlük kaptam, és ami a mai napig is éltet.

A régióban jellemzô tendencia az is, hogy a továbbtanulást, szak-
maválasztást nem racionális szempontok határozzák meg, hanem
családi kényszerítô körülmények, a választható szakmák népsze -
rûsége, a diákok tanulmányi eredményei vagy éppenséggel a hátrá-
nyos helyzetük. A régióban egyébként magas a szak kö zép iskolába
já rók aránya, miközben régiós átlagban a 15–19 éves ko rosz tály egy-
ötöde semmilyen iskolába sem jár. A gyakorlati képzôk szerepe,
elhelyezkedése is kritikus területe a szakképzésnek, a képzési vállal-
kozások jórészt a piacon jól eladható, technikát nem igénylô szak-
területekre specializálódnak. Az is megfigyelhetô, hogy a különféle
intézmények képzései azonos szakmákban igencsak eltérôek.
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Mindennek elôzményeként a
szociális és munkaügyi minisz-
ter döntése, valamint a Nemzeti
Szakképzési és Felnôttképzési
Tanács állásfoglalása értelmé-
ben az MKIK támogatási szer -
zôdést kötött a munkáltatói és
munkavállalói érdekképvisele-
tekkel, így az ÁFEOSZ-szal is. A
szerzôdéssel az ÁFEOSZ vállalta
és november végéig teljesítette
az iskolarendszerû szakképzési
ko or dinációban való részvétellel
kapcsolatos feladatokat.

Kovács Szilvia kiemelte, hogy
mind a regionális konzorciumi
tanácsok ülésein, mind a  regio-
nális fejlesztési és képzési bi -
zott ságokban az ÁFEOSZ kép -
viselôi megkapták a szükséges
segítséget, erôsítették az  együtt -
mûködést. Nagy szükség van ar -
ra, hogy a projekt eredményeit
és hiányosságait mind a szak-
képzés egészén és az egyes szak-
macsoportokon belül felmerülô
problémákat megvitassák és
közösen próbálják meg kialakí-
tani javaslataikat. A közös mun -

ka meghozta a várt eredményeket
– mondta az ÁFEOSZ kép vi se lôje.

Kovács Szilvia szerint az
RFKB-k munkája egyértelmûen
sikeres, hatékonyan köz re mû -

köd nek a munkaerô-piaci igé-
nyek és a közoktatásban folyó
szak képzés fejlesztésének össze   -
hangolásában. A bizottságok
ered ményesen teljesítik felada-
taikat mind az iskolarendszerû
szakképzés fejlesztésének irá-
nyainak és beiskolázási arányai-
nak meghatározásában, mind az
iskolarendszerû és az iskola-
rendszeren kívüli szak kép zés -

ben való köz re mû -
ködésben. In do -
kolt lenne az
RFKB-k szerepét
erôsíteni és dönté-
si jogosítványait
bôvíteni, hiszen
mû    kö dé sük a kez  -
deti tapasztalatok
alapján si ke res is.

Kovács Szil  via
szerint a projekt
legfontosabb ered-
ményei és ta pasz -
talatai a kö vet ke -
zôk: az ÁFEOSZ
regionális te vé -
keny  ségének, szer-
vezési, érdek-
egyeztetési szin te -
reinek ki a lakítása,
mû köd te tése. Eh -
hez szük  séges az
or  szá gos és te rü le -
ti fe ladatokhoz
ren   delt személyi,
tárgyi feltételek
m e g   t e r e m t é s e ,

kon zultációk és tá jékoztatók
szer vezése és szak anyagok ké -
szí té se. A projekt az elôre meg-
határozott üte me zés nek meg fe -
le lôen haladt. Az ÁFE OSZ min-

den feladatot magas szín vonalon
teljesített az év fo lya mán. Fel ké -
szült szervezettel várja a kö vet -
ke zô teen dôket. A regionális
színterek ki alakultak, a koordi-
nátorok segítségével helyi szer -
vezésben, és szervezetük opera-
tív ügyintézése révén központi
szinten is felépült a hálózat. A
szak képzéssel kapcsolatos teen -
dô ket képes hosszú távon ellátni
a hálózat országos és regionális
vi szonylatban egyaránt. A jö -
vôben indokolt bôvíteni a kistér-
ségi feladatokat és a TISZK-ek -
kel való kapcsolattartást.

A feladatokat mind a hét sta-
tisztikai régióban és az országos
szervezetben a regionális felada-
tok végrehajtásáért felelôs sze-
mély – regionális koordinátor –
végzi.  Az érdek-képviseleti regi-
onális koordinátorokat a meg-
adott kompetenciák alapján
választották ki, akik mind a hét
régióban teljesítették a vállalt
feladatokat. 2008. június 30-ig
összesen 715 kér dô ívet rögzítet-
tek az ISZIIR rendszerben. A
munkatársak több mint 800
munkáltatót kerestek fel szak-
képzési igényeik felmérése cél-
jából. A velük folytatott konzul-
táció a rögzített adatoknál jóval
több információt nyújtott, ame-
lyeket az ÁFEOSZ munkatársai
késôbb, a képzési javaslatok
elkészítésénél és a szeptember-
ben Tihanyban rendezett work -
shopon is eredményesen tudtak
hasznosítani. 

Ennek ellenére a kérdôív ki -
töltésének voltak negatív ta pasz -
talatai és hiányosságai. A legna-

gyobb gondot a zárt lista okozta,
ame lyet a jövôben meg kell
szüntetni. Emellett indokolt a
munkáltatói, vállalkozói érdek-
képviseletek szakértôit is bevon-
ni a kérdések kidolgozásába. 

– Összességében azonban si -
ke res nek mondható a kérdôíves
felmérés, hiszen a rövid határidô
ellenére több mint 700 interjút
készítettek el koordinátoraink,
és megismerték a szakképzéssel
kapcsolatos véleményeket és el -
várásokat, amelyek beépültek a
képzési javaslataikba, hozzájár-
ulva a munkaerô-piaci igények
érvényre juttatásához – hangsú-
lyozta Kovács Szilvia.

A beiskolázási képzési javas-
latokat a vállalt szakmákra vo -
nat ko zó an a koordinátorok meg-
adott határidôre (2008. augusz-
tus 30.) elkészítették. A szakmák
a következôk voltak: ortopédiai
eszközkészítô, moderátor, mû -
em lékfenntartó technikus, mû -
tárgy védelmi munkatárs, népi
kézmûves, ipari nemesfém-meg-
munkáló, kéményvizsgáló, szí-
nesfém-feldolgozó, informatikai
statisztikus és gazdasági ter -
vezô, hajózási technikus, köz le -
ke désautomatikai mûszerész,
lovastúra-vezetô, parképítô és -
fen ntartó technikus, édesipari
termékgyártó, élelmiszer-ipari
technikus, erjedés- és üdítôital-
ipari termékgyártó. 

Kovács Szilvia szerint problé-
mát okozott a KIR statisztikák
hiányossága és pontatlansága, s
ez további kiegészítô adat -
gyûjtést tett szükségessé. A kép-
zési javaslatok elkészítése során
és a workshopon is bebizonyo-
sodott, hogy nemcsak a szak-
mák felmérése, a munkaerô-
piaci igények feltárása és beépí-
tése elengedhetetlen a szakkép-
zési arányainak, irányainak meg-
határozásába, hanem a munkál-
tatók megkeresése, vé le mé -

nyének ki ké rése, a munkáltatók
és a szakiskolák párbeszédének
elô se gí té se sem kerülhetô meg.
Sôt, szükséges egy olyan adatbá-
zis létrehozása is, amely orszá-
gos és regionális szinten egy-
aránt képes pontos adatokat és
információt szolgáltatni. 

Kovács Szilvia leszögezte: – A
szakképzés átalakításához és
fejlesztéséhez a projekt folytatá-
sa mellett a szakképzés presztí-
zsének növelése, a pályaválasz-
tási tanácsadás fejlesztése és a
pályakövetési rendszer bôvítése
a következô feladat. A szakmák
ka  te  gorizálása – támogatott, ki -
emelten támogatott, nem támo-
gatott – ma már kifejezi a mun -
ka erô-piaci igényeknek meg fe -
lelô szakképzési arányokat.

Az ÁFEOSZ által vállalt kis-
térségekben – nyírbátori, me zô -
csá ti, bélapátfalvai, hevesi,
pétervásárai – megtörtént az
adat gyûj tés és a kap cso lat -
felvétel kép zô he lyekkel, elké-
szültek a képzési és beiskolázá-
si szerkezetre vo nat kozó javas-
latok. A kép zô he lyek közvetlen
felkeresése na gyon hasznosnak
bizonyult, mi vel a szakképzés
arányainak, irányainak meg -
határozása el sôd le ge sen ôket
érinti. A képzôhelyek ismeretei
más oldalról közelítik a szak-
képzés kérdéseit, ezért megis-
merésük elengedhetetlen fel-
adat a jövôben is. Az ÁFEOSZ
kiemelkedô eredménynek tart-
ja, hogy a projektben részt
vevôk mozgósítani tudták a gaz-
daság szereplôit olyan fontos
kérdésekben, mint a munkaerô-
piaci igények feltárása, képzési
igényeik megfogalmazása, az
RFKB-k döntésén alapuló gya-
korlati képzési feltételek megte-
remtésében való részvétel, az
iskola és gazdálkodó szerveze-
tek közötti együttmûködések
fejlesztése.

Strbik László

Kovács Szilvia, az ÁFEOSZ képviselôje: Az RFKB-k hatékony munkát végeztek

A közös munka meghozta a várt
eredményeket a projekt megvalósításában
A regionális fejlesztési és képzési bizottságok ülései jól

szervezettek voltak, az információáramlás is folyamatosan

biztosított. A regionális konzorciumi tanácsok is hatékony

munkát végeztek  az iskolarendszerû szakképzés koordiná-

cióját elôsegítô projekt megvalósításában, amellyel hozzá -

járultak a regionális fejlesztési és képzési bizottságok fela-

datainak ellátásához, a munkaerôpiac igényeit tükrözô

képzési arányok és irányok kidolgozásához – közölte

kérdésünkre Kovács Szilvia, az Általános Fogyasztási Szö -

vet kezetek és Kereskedelmi Társaságok Országos Szö vet -

sége (ÁFEOSZ) képviselôje.

Kovács Szilvia, az ÁFEOSZ képviselôje

Az IPOSZ 2008 júliusában-
augusztusában 14 helyen tartott
regionális fórumot, amelyen
jelen voltak a régió ipartestüle-
teinek és a szakmai szövetségek-
nek a vezetôi, a kézmûvesszak-
mákat képviselô vállalkozások
vezetôi, a képzéseket folytató
szakiskolák munkatársai, a me -
gyei és városi iskolafenntartók,
a munkaügyi központok, vala-
mint a kamarák és más érdek-
képviseletek képviselôi, az
IPOSZ vezetô munkatársai és
regionális koordinátorai. 

A regionális fórumokon az
iskolarendszerû szakképzés át -
ala kítására számos hasznosítha-
tó gondolat fogalmazódott meg,
amelyek hozzájárulnak ahhoz,
hogy a jövôben jobban meg
lehessen határozni az IPOSZ
szakképzési tevékenységének
irá nyait. A fórumokon több
javaslat is elhangzott, így példá-
ul az, hogy ott, ahol túlképzés
folyik, nem biztos, hogy a keret-
számok hirtelen csökkentése a
megoldás, elôbb a régiók szak-
képzési helyzetét kell alaposan
elemezni. Egyrészt fennáll a ve -
szé lye annak, hogy az iskolai
kép zés csökkentése esetén a fel -
nôttképzésbe kerülnek át a kur -
zu sok, esetleg kevesebb gyakor-
lati  oktatással, rosszabb mi nô -
ség ben. Erre megvan a le he tô -
ség, mert a képzési óraszám alsó
határát nem szabályozták, és a
jelenleg nem is tervezik az erre
vonatkozó rendeletalkotást.

Másrészt nincs még teljesen
áttekinthetô regionális, megyei
és fôleg kistérségi monitoring-
rendszer, így nem ismert ponto-

san, hogy a beiskolázottak közül
végül hányan végeznek, és a
végzettek közül hányan folytat-
ják ténylegesen a szakmát. A fod-
rász-kozmetikus vonalon példá-
ul a becsült arány szerint három
beiskolázott ipari tanulóból egy
helyezkedik el végül a szakmá-
ban. A villanyszerelôknél ennél
is rosszabb arányokról számol-
tak be. Egyértelmû, hogy a ke -
ret számok meghatározásánál a
gazdaság szempontja csak egy a
szülô-gyerek-fenntartó-iskola-
gazdálkodó faktorok között, így
véleménye sem lehet abszolút. A
képzési igények meghatározása
tehát rendeletben biztosított re -
gi onális és kistérségi fórumok
rendszeres mûködtetését igé -
nyel  né, az öt faktor együttes
rész vételével, szakmai alapon.
Ezek a fórumok egyelôre kevés-
sé látszanak és esetlegesek – fo -
gal  maz ták meg.

A hiányszakmák problémája
össztársadalmi kérdés,  a megol-
dás közös feladat. Egyrészt erô -
síteni kell a családok, a gyere-
kek felé irányuló kommunikáci-
ót, az IPOSZ ilyen projekteket
javasolt a térségekben mû köd -
tet ni, a gaz dálkodó szakmai
szervezetek be vonásával. Más -
részt a szakmai szervezeteknek,
a szakma képviselôinek – rend-
eletben szabályozva – biztosíta-
ni kellene a jogát arra, hogy már
hatodik osztálytól kezdôdôen
bemehessenek az iskolába és
tájékoztatást nyújtsanak a szak-
ma tanulásának lehetôségeirôl
és elônyeirôl. Ezenkívül minden
egyéb szakmai fórumot több
projekttámogatással kellene er -
re a célra mûködtetni.

Az IPOSZ regionális fórumain
elhangzott az is, hogy a keretszá-

mokat végsô soron az adott tér-
ségben a társadalmi és szakmai
igény, valamint a foglalkoztatási
kérdések fogják meghatározni.
A javaslatok szerint nagyobb
figyelmet kellene fordítani a tíz
fônél kisebb vállalkozások igé-
nyeinek feltárására és foglalkoz-
tatási potenciáljuk növelésére.  

Egyértelmûen megfogalmazó-
dott, hogy nem lehet megkerülni a
9-10. osztály kérdését. Már mini-
mum a 10. osztályban meg kell
kezdeni a szakmai képzést, és
nem csak szakmacsoportos ala-
pozást kellene nyújtani. Fô leg
Budapesten sokan elzárkóznak a
tanulószerzôdéstôl, aminek fôleg
pénzügyi okai vannak. A vissza-

igénylési rendszer jelenlegi formá-
ja a gyakorlatban azt jelenti, hogy
a gazdálkodó szervezetnek bizo-
nyos idôre meg kell hiteleznie az
összegeket. Erre sokan nem képe-
sek és nem is hajlandók. 

A kézmûvesszakmák gyakor-
lati képzésének költségei szak-

mánként nagyon eltérôek lehet-
nek. Erre is figyelemmel kellene
lenni. A gyakorlati képzés duális
formája ma is hátrányos helyzet-
ben van. Míg az iskolák és kép-
zési kft-ék meghatározott ösz -
szegû támogatást kapnak tanu-
lónként a gyakorlati képzés
fedezésére, addig a gyakorlati
kép zô hely csak utólag igényel-
heti vissza a költségeit, bürokra-
tikus eljárásmóddal. Javasolt
sürgôsen megvizsgálni, nem
lehet-e a támogatási rendszert
hasonló nagyságrendben kiter-
jeszteni a ta nu ló szerzôdés intéz-
ményére, vagyis azokra a
gyakorlati kép zô helyekre, ame-
lyek tanulókat képeznek.

A képzési tartalmak, a vizsga-
követelmények folyamatos fe -
lül vizsgálatra szorulnak. Nem
látszik ma, mely fórumok bizto-
sítanak majd lehetôséget – fô -
leg a régiókban – szakmai viták
le foly ta tására. Ezekbe a viták-
ba nem egyénileg, hanem szer -

ve zet sze rû en kell bevonni a
szakmai gazdálkodó szerveze-
teket.

A jelenlegi gyakorlati képzést
a szakmai képviselôk szinte
mindegyike egyöntetûen bírálta.
Erôsíteni kell a gyakorlati ké -
pes ségeket, ennek fô irányai
nem egyértelmûek az új modulá-
ris OKJ-ban. Fôleg azokat a gya-
korlati kompetenciákat kell ki -
emelni, amelyek a szakma mû ve -
lé séhez feltétlenül szükségesek.
Az iparosok túl bonyolultnak lát-
ják az OKJ-t a jelenlegi problé-
mák kezelésére. Az iskolai gya-
korlati képzés helyett növelni
kell az üzemekben eltöltött gya-
korlati idôt.

Szinte minden szakmánál fel-
merült a nyelvtudás hiánya.
Ezért javasolták megváltoztatni
a koncepciót a szakiskolai
nyelv  oktatásban: fôleg szûkebb
szak mai szókincsre és beszéd ké -
pes ségre koncentráló nyelvtaní-
tásra lenne szükség. Ez elô fel té -
te lezi a nyelvtanárok ilyen irá-
nyú átképzését és ilyen tartalmú
tankönyvek fejlesztését. 

Egyes szakmák, például a vil-
lanyszerelôk, erôs lobby-tevé-
kenységgel el tudták érni a szak-
mai tartalmi problémák megol-
dását. Ez igazolja a szakmai
szer vezetek be vo násának szük-
ségét.

Annak megítéléséhez, hogy a
tíz fô alatti vállalkozások a régi-
ókban milyen arányban tudnak
részt venni a decentralizált alap
projektjeinek végrehajtásában,
statisztikailag ki kellene mutatni
a részvételük arányát. A kkv-k
támogatási politikájában sür gô -
sen létre kell hozni a 10 fôig, a
10–50 fôig és az 50–250 fôig ter-
jedô kategóriákat. Fennáll a ve -
szélye ugyanis, hogy a jelentôs
foglalkoztatási potenciállal ren -
del kezô kisvállalkozások nem
foglalkoztatási és termelési mu -
ta tóik arányában részesülnek a
vissza nem térítendô pro jekt ek -
bôl. Ez pedig jelentôs verseny -
hát rányt jelent. Az ilyen statiszti-
kai gyûjtésre egyébként a kor-

mányzat már többször ígéretet
tett. A 10 fô alatti vállalkozások
számára külön kell projekteket
kiírni, elkülönített összeggel,
könnyített pályázati feltételek-
kel. A projektek nép sze rû sí té sé -
be, kitöltésének segítésébe java-
solt bevonni a régiókban és a
kis tér ségekben jelen lévô, aktív
ipartestületeket.

A 10 fô alatti kézmûipari kis-
vállalkozások vannak szám sze -
rû en a legtöbben, így elérésük,
megítélésük nem könnyû fe la -
dat. Ráadásul igen sok kéz mû -
ipari szakmában tevékenyked-
nek, a régiók három vagy két
megyébôl állnak, amelyekben
külön iskolafenntartók és
TISZK-ek mûködnek. Ezt a sok
irányú érdeket szakmailag nehe-
zen tudja megjeleníteni egy-egy
delegált személy. Ezért azt java-
solják, hogy az IPOSZ delegált
munkájának segítésére minden
megye állandó meghívottként
küldje el  képviselôjét az RFKB
üléseire.

Az IPOSZ véleménye szerint a
10 fô alatti vállalkozásokat szol-
gáltatási rendszerek mû köd te té -
sé vel kell segíteni. A decentrali-
zált alapból szolgáltatások mû -
köd te té sére olyan projektekre is
javaslatot kellene tenni, ame-
lyekre a gazdasági szakmai szer-
vezetek is pályázhatnak. Fôleg a
szakképzés és az informatikai
fejlesztés területén lehetnének
erre jó megoldások Nem világos,
hogy a kialakuló TISZK-ekben
hol jelenik meg a 10 fô alatti vál-
lalkozások gazdasági érdekei-
nek képviselete – hang sú lyoz -
ták. A na gyobb vállalatokkal
való kapcsolódási rendszer már
épül, a kicsik szerepét még nem
sikerült igazán megtalálni. Az
sem világos még, hogy az adott
térségben lévô TISZK milyen
szakmákban végzi majd el a kis-
vállalatok továbbképzését a
csúcstechnológiákra való fel ké -
szü léshez, és hol maradnak
fehér foltok. Ezekrôl a kér dé -
sek rôl folyamatosan beszélni
kell.

S. L.

Solti Gábor, az IPOSZ nemzetközi és oktatási igazgatója: Nehéz a sokféle kézmûvesszakma eltérô érdekeit képviselni

A kisválallatok szakképzési szempontból sincsenek még a helyükön
A legtöbb az Ipartestületek Országos Szövetsége (IPOSZ)

által vizsgált szakmában hiány van, emelni kellene a képzés

keretszámait, de kevés a fiatal jelent kezô, ezért valószínûleg

a felnôttképzés lesz a megoldás  – derül ki egyebek közt az

IPOSZ  által szervezett regionális szakképzési fórumokon

el hangzott véleményekbôl és javaslatokból, amelyekrôl Solti

Gábor, a szövetség nemzetközi és oktatási igazgatója adott

tájékoztatást.

Solti Gábor, az IPOSZ nemzetközi igazgatója
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A Kisosz aktívan részt vesz a
Regionális Fejlesztési és Képzési
Bizottság és a Regionális Kon -
zor ciumi Tanács ülésein, az
MKIK egyeztetésein, s képvisel-
tette magát a tihanyi konferenci-
án is. Vitathatatlan, hogy régiók
szakképzésének alakításában
meg határozó RFKB-ban a gazda-
ság szereplôinek hangsúlyos
szerepet kell kapniuk. A regio-
nális képzési és beiskolázási
szerkezet kialakításakor arra
kell törekedni, hogy a szakkép-
zést a kereslet vezérelje, a mun -
ka erô-piaci kereslet és az iskola-
rendszer képzési struktúrája, a
kibocsátás közelítsen egymás-
hoz, mutatott rá a szakképzési
koor dinátor.

Az RFKB a gazdaság mun ka -
erô igényének megfelelôen dönt
a beiskolázás szakirányairól és a
létszámarányokról. Mint el -
mond  ta, az MKIK és a Kisosz
egy üttmûködése alapján a ke -
res ke delmi és vendéglátó szak-
mán belül régiónként a kö vet ke -
zô képzések koordinálását vál-
lalták: kereskedelmi menedzser,
kereskedelmi menedzserasszisz-
tens, kereskedelmi ügyintézô,
kereskedô könyvesbolti eladó,
kultúrcikk-kereskedô, látszerész
és fotócikk-kereskedô, mû sza ki -
cikk-kereskedô, virágkötô, -be -
ren  dezô, virágkereskedô, pin-
cér, szakács és vendéglôs.

A munkaadói igények felméré-
se során a munkavállalói érdek-
képviseleti szervezetek az MKIK
listája alapján dolgoztak, elsô -
sor ban az általuk képviselt szak-
mák ismert munkaadóit vala-
mint tagjaikat keresték fel a kér -
dô ívekkel. A megkérdezés arra
irányult, hogy milyen fejleszté-
seket terveznek, milyen szakem-
berekre tartanak igényt. A
Kisosz országosan 700 munka-
adót keresett meg. Az Észak-
magyarországi Régióban lezaj-

lott 1 625 céginterjúból száz a
Kisosz közremûködésével ké -
szült – tájékoztatott Budainé
Cseh Mónika.

A Kisosz képzési, beiskolázási
szerkezetre vonatkozó javaslatá-
nak összeállításakor többféle
szempontot vettek figyelembe.
Egyrészt a kérdôíves felmérés
során a száz munkaadóval készí-
tett interjú alkalmával sok
tapasztalatot szereztek a munka-
adók elvárásairól, igényeirôl.
Különösen a  tanulószerzôdéses
rendszerben a gyakorlati okta-
tásban is részt vevô munkaadók
hatékonyan segítették a munkát,
sok információt közvetítettek a
jelenlegi oktatási struktúra
prob lémáiról. 

– A kérdôíves megkérdezésen
túl a Kisosz tagságán keresztül is
folyamatosan gyûjtöttük az
információkat a munkaadók
szak képzett munkaerô-felvételi
szándékainak feltérképezése
cél  jából. A kereskedôkkel és
ven déglátó szakemberekkel –
tagjainkkal – meglévô napi mun -
ka kap csolatunk alapján napra-
kész, friss információk bir to ká -
ba ke rül tünk.

A regionális konzultációs fóru-
mokból összességében 196-ot
szerveztek meg és bonyolítottak
le az RFKB-k, ebbôl a Kisosz 14
fórumot szervezett a hét régió-
ban. Észak-Ma gyar or szá gon két
fórumot tartottak, ahol munka-
adók, és iskolák képviselôi vet-
tek részt, és hasznos információ-
kat gyûjthettek. A gazdaság sze-
replôinek és az iskoláknak a
szemszögébôl megtartott elôadá-
sok, viták, tapasztalatcserék
jelentôsen befolyásolták a mun -
ka sikerét. A fórumokat a részt-
vevôk együtt mû kö dô, pozitív
hozzáállása jellemezte. Az isko-
lák örömmel vettek részt a
Kisosz a rendezvényeken, átérez-
ték a felmérés fontosságát, felké-
szülten, pontos információk to -
vábbításával járultak hozzá a
fórumok eredményességéhez.

Észak-Magyarországon a
Kisosz munkájának része volt az
ózdi és a sátoraljaújhelyi kistér-
ség teljes körû elemzése is,
amely kiterjedt az iskolarend-
szerû képzések összetételére is.
Mindkét kistérségben tapasztal-
ták, hogy a munkaadók számára
a problémák forrása elsôsorban
a szakképzésben részt vevô ta -
nu lók alapvetô készségeinek –
írás, ol vasás,  kommunikáció –
hiá nya, ami egyértelmûen az ál -
ta lános iskola és nem a szakkép-
zés jelenlegi hiányosságira ve -
zet   he tô vissza.

– Az ÁFSZ statisztikai adatait,
valamint az Eurostat adatait is
folyamatosan figyelemmel kísér-
tük, részt vettünk a társ érdek-
képviseletek fórumain, melyek
megerôsítették saját tapasztala-
tainkat – mondta Budainé Cseh
Mónika. Ezek alapján kétségte-
len, hogy a régió és a szakképzé-
si rendszer sajátosságai (például
a 9-10. osztály képzési szerkeze-
te) nagyban befolyásolja a vár-
ható kereslet meghatározását.
Nem szabad figyelmen kívül
hagyni a kötelezô érvényû jog-
szabályok elôírásait sem (keres-
kedelmi törvény), melyek példá-
ul a szakképesítés meglétét alap -
ve tô en kötelezôvé teszi az álta-
lunk koordinált szakmákban –
tette hozzá.

A 2007. évi beiskolázási lét-
számadatok és a 2012-es várható

kereslet adatainak össze-
vetése után kerülhetett
sor a szakképesítések
besorolására. A több lép -
csôs folyamat során a
jelenlegi helyzetbôl in -
dultak ki. A 2007. évi
beiskolázási létszámada-
tokra lehetett építeni,
hiszen az iskolák augusz-
tus végén a 2008. évi
beiskolázási számokat
még nem látták teljes-
körûen, mivel a pótfelvé-
teli idôszak nem zárult
le, és a pótvizsgák ered-
ménye is befolyásolja a
végleges tanulószámot.
Az Országos Képzési
Jegyzék változása miatt a
szakmák megfeleltetését
is el kellett végezni. A
2007-es beiskolázást a
régi OKJ számok alapján
rögzítették, hogy a 2012-
es várható kereslet csak

az alap szakképesítéseket és az
elágazásokat vizsgálja. 

– A szakmák besorolása, a
szakmák szerinti létszámok
megadása felelôsségteljes és
idôigényes munka volt – jegyez-
te meg a szakképzési koordiná-
tor. A kamara által szervezett
workshop, valamint a feladatok
összehangolása, a munka koor-
dinálása nagyban elôsegítette a
hatékony munkavégzést. 

Az Észak-magyarországi régió
sajátos általános problémával
küzd: kevés a munkahely, magas
az inaktívak száma, valamint a
tartós munkanélküliek és a szo-
ciális segélyben részesülôk szá -
ma, ugyanakkor alacsony a fog -
lal koztatottság és a munkaválla-
lási hajlandóság.

Budainé Cseh Mónika szerint
a munkaadók szempontjából ki -
emelten kell foglalkozni a mun-
kavállalók ne ga tív hozzáállásá-
val a munkaviszony létesítésével
kapcsolatban, és a nagy létszá-
mú, az alacsony iskolai végzett-
ségû, illetve a szakképesítéssel
nem ren del kezô népességgel.
Fontos lenne a pályaorientáció,
a pályaválasztási tanácsadási
rendszer újragondolása, fejlesz-
tése – mutatott rá. A szakmák
bemutatását lehetôség szerint
minél több fórumon már az álta-
lános iskolákban meg kell kez-
deni. Például nagyobb hangsúlyt
kell kapniuk az osztályfônöki

óráknak, a szülôi értekezletnek,
a szakmabemutatóknak, a pálya-
választási programoknak.

A megkérdezések alapján a
szakács és pincér szakmában
jelenleg is jellemzô a tartós mun-
kaerôhiány, ami az Észak-ma -
gyarországi régióra is jel lem zô,
de legfôképpen Borsod-Abaúj-
Zemplén megyére. Ezt az adatot
alátámasztja, hogy a Munkaügyi
Központok hat-nyolc kirendelt-
ségén tartós szakácshiányt tarta-
nak nyilván, négy-öt  kirendelt-
ségen pedig pincéreket keres-
nek folyamatosan.

A megkérdezések alapján ki -
derült, hogy a munkaadók a
kereskedelmi szakképesítések-
hez nem tartják elsôdleges fon-
tosságúnak az érettségit, tehát
bol ti eladó végzettséggel is fog-
lalkoztatják a munkavállalókat,
nem igénylik a kereskedô szak-
képesítés meglétét. Ez leginkább
a mikro- és kisvállalkozások
körében igaz, ahol jel lem zô en
kisebb létszámú üzletek mûköd-
nek. A tíz fônél több al kal -
mazottat foglalkoztató üzletek-
ben az érettségit is feltételként
szabják.

A felmérésbôl az is kiderült,
hogy a vállalkozások átlagosan
hat hónapra tudják elôre tervez-
ni mûködésüket, hosszabb távú
elôrejelzéseik pontossága bi -
zony talan. Ennek ellenére sike-
rült a lehetô legreálisabb vállal-
kozói igényt összegyûjteni. Az
adatokat elemezték és hozzá-
rendelték a térség gazdasági
szerkezetét, a várható fejlesztési
irányokat és realitásokat. A ren -
delkezésre álló információk
összegzésével vetítették elôre a
munkaerôpiac mozgásait. En -
nek eredményeként például a
kereskedelmi menedzserasz-
szisztens, kultúrcikk-kereske-
dô, látszerész és fotócikk-keres-
kedô szakmákban egyáltalán
nem tudtak munkáltatói igényt
re gisztrálni.

A fizikai jellegû munkakörök-
ben a munkáltatók  elsôsorban
szak képzetlen segédmunkáso-
kat, valamint épületasztaloso-
kat, gépi forgácsolókat, lakato-
sokat, szerszámkészítôket ke -
res  nek. Számottevô, de térsé-
genként eltérô mértékû igény
van még az érettségire épülô
vendéglôs és kereskedô szak-
mák tekintetében.

– A felmérés a Kisosz által vál-
lalt szakmákban eredményes
volt minden régióban, ha tár idô -
re elkészült a felmérés eredmé-
nyeinek feldolgozása is – közöl-
te Budainé Cseh Mónika.  – A
Re gionális Konzorciumi Tanács
véglegesítette az RFKB részére
elkészített javaslatot. Ter mé sze -
te sen a javaslat összeállításához
fel kellett még használni egyéb
kutatások tanulmányait, KIR-
ada tokat, a Kamarák felmérése-
it, az ÁFSZ regisztereit, prognó-
zisait.

A kérdôíves megkérdezés mel-
lett a Kisosz is mozgósította a
gazdaság szereplôit a munkaerô-
piaci igények feltárására, képzé-
si igényeik megfogalmazására. A
munkáltatók igényeire alapozva,
az iskolafenntartók bevonásá-
val, az iskolák tapasztalatainak
figyelembevételével, aktív rész-
vételükkel próbálták segíteni az
iskolák és gazdálkodók érdemi
együttmûködését.

– A keresletvezérelt, a képzési
igényeknek megfelelô szakmai
tartalmú és képzési volumenû
szakképzés kialakulása csak az
egyes szakképesítések keretein
belül kialakuló egyeztetésekkel,
össze hangolt cselekvéssel kép -
zel hetô el. Az együttmûködések
kialakítása során nehézségekkel
nem találkoztunk, a gazdaság
szereplôivel sikerült folyamatos
munkakapcsolatot kialakítani. A
társszervezetekkel együtt mû -
köd ve végezték munkájukat, a
köl csönös tapasztalatcsere, in -
for mációáramlás biztosított
volt. Az intézményfenntartók,
is  ko la igazgatók szakmai infor-
mációkkal is támogatták a
folyamatot.

– Az eddig végzett munka
alapján elmondható, hogy a
kutatások, elemzések, felméré-
sek alapjait lefektettük, számos
problémát sikerült orvosolni,
minden részt vevô féllel szoros
együttmûködés jött létre. Vé le -
mé nyük szerint ez már meg fe le -
lô alap arra, hogy a jövôben még
nagyobb pontossággal lehessen
meghatározni a várható kereslet
alakulását. 

Budainé szerint a kamara
koordinációs munkáját fontos
hangsúlyozni, hiszen különbözô
szakmai anyagokkal, elemzések-
kel segítette a felmérésben részt
 vevô szervezetek munkáját.

Strbik László

Budainé Cseh Mónika, a Kisosz szakképzési koordinátora: A regionális munkaerôpiac sajátosan alakul

A gazdaságnak gyakorlatorientált szakemberekre van szüksége
A Kisosz szerint a gazdaságnak gyakorlatorientált szak-
emberekre van szüksége. A cél az, hogy közeledjen egymás-
hoz a munkaerô-piaci kereslet és kínálat, javuljon a pálya-
kezdô fiatalok elhelyezkedési esélye, csökkenjen a hiány- és
a túltelített szakmák száma, ezek mindegyike a jelenlegi
gazdasági folyamatok javulását szolgálja – mondta el
Budainé Cseh Mónika, az Észak-magyarországi Regionális
Fejlesztési és Képzési Bizottság tagja, a Kisosz szakképzé-
si koordinátora.

Budainé Cseh Mónika,  a Kisosz
szakképzési koordinátora

Vizsgaesemények száma.

Az utóbbi néhány éves idô -
szakra tekintve megállapítható,
hogy éves átlagban kb. 90 ezer
sikeres vizsgaesemény történik
az iskolai rendszerû és iskola-
rendszeren kívüli fel nôtt kép zés -
ben. (A ténylegesen vizsgázók
száma ennél kismértékben ala-
csonyabb.) Napjainkban már az
iskolarendszeren kívüli fel nôtt -
kép zés ben több vizsgaesemény
zajlik (az összes vizsgák 56%-a),
mint a hagyományosnak tekin-
tett iskolai rendszerû szakkép-
zésben, ahol mindösszesen a
44%-os arányt képvisel a sikeres
vizsgaesemény az összes vizs-
gák számához viszonyítva. 

Életkori eltolódások. A leg-
több sikeres vizsgát a fiatal fel-
nôttek (20–29 éves kor közötti
idôszak) produkálják, az összes
vizsgák mintegy 52%-át. A klasz-
szikusnak számító felnôttkor
(30–39 éves kor közötti idô szak),
valamint a középkor (40–59 éves

kor közötti idôszak) reprezen-
tánsai végzik a sikeres vizsgák
38%-át.

A hangsúlyeltolódás követ-

kezményei. A változások elsô -
sorban két területen indokolnak
módosítást: (1) Szükséges, hogy a
regionális fejlesztési és képzési
bizottság (RFKB) munkájában az
iskolai rendszerû szakképzés
mellett az iskolarendszeren kívüli
felnôttképzés is a valós szerepé-
nek megfelelô súllyal jelenjen
meg. (2) A hangsúlyeltolódás fel-
veti a közoktatásról szóló tör-
vény, valamint a szakképzési és a
szakképzési hozzájárulásról szó -
ló törvények, továbbá a kapcsoló-
dó alacsonyabb szintû miniszteri
rendeletek módosításának szük-
ségességét is.

Kétpólusú figyelem az

RFKB munkájában. Regionális
szinten egyszerre van szükség
arra, hogy az RFKB a rendelke-
zésre álló eszközeivel befolyásol-
ja: (1) az iskolarendszerû szak-
képzés szakmaszerkezetének ter-
vezését és alakulását, to vábbá (2)
a felnôttképzés szakmai szerke-

zetét és mûködési feltételeit. A
kiemelten támogatott és a támo-
gatott szakképesítések jelentsék
a felnôttképzés esetében is a
befolyásolást szolgáló intézkedé-
sek célrendszerét. A régió vonat-
kozásában   az iskolai rendszerû
szakképzés fejlesztésének iránya-
inak kialakításán túlmenôen – ki
kell dolgozni az iskolarendszeren
kívüli felnôttképzés fejlesztésé-
nek irányát is. Az RFKB olyan
pályázatok, fejlesztési programok
kialakítására törekedjen, mely
lehetôséget ad arra, hogy a regio-
nális színtereken meg szü le tô gaz-
daságfejlesztési, támogatáspoliti-
kai döntések – az iskolai rend-
szerû szakképzésfejlesztésekkel
összhangban – hozzájáruljanak a
munkaerô-piac változásaihoz ru -
gal masan alkalmazkodni képes
felnôttképzési rendszer kialaku-
lásához is. A bi zot tság mun -
kájában – a fel nôtt kép zés jelenle-
gi és növekvô sú lyára tekintettel
– intézményesen (jogszabályi
nor mák alapján) kapjanak helyet
a fel nôtt kép zésben érdekelt part-
nerek képviselôi is.

Az autonóm felnôtt számára
több támogatást (pl. kamarai
ösztöndíjat) és információt kell
nyújtani a versenyképes, a tar-
tós foglalkoztathatóságot bizto-
sító képzésekrôl és szakmákról,
melyekrôl az érintettek esetleg
mit sem tudnak. Az információs
kampány célszerû eszközei le -
het nek a kiemelten támogatott
és támogatott szakmákra irá-
nyuló célzott tájékoztatások; a
ré giónként megszervezett, a
mun  kavállalók széles körét el -

érô   road-show szerû – kampá -
nyok és/vagy „országjáró/falu -
járó”, speciálisan kialakított
autóbuszos kiállítások, bemuta-
tók, konzultációk; a kiemelten
támogatott és támogatott szak-
mákat népszerûsítô regionális
televíziós mûsorok, illetve pilot
projekt szervezése a felnôtt -
képzésben alkalmazható pálya-
követési rendszer létrehozására.

Jogi szabályozás. Jól ismert,
hogy a tanuló gyakorlati képzé-
se tanulószerzôdés alapján is
folyhat. (A felsôfokú szakkép-
zésben hallgatói szerzôdés alap-
ján.) A kiemelten támogatott és
támogatott szakmák tekinteté-
ben – a tanulószerzôdés mintájá-
ra – célszerû megalkotni a fel-
nôtt tanulószerzôdés in téz mény -
rendszerét, melynek keretében –
a felnôttképzés szabályai szerint
folyó képzés szerint – az érintett
gazdálkodó szervezet gondosko-
dik a felnôtt elôírt követelmény
szerinti gyakorlati képzésérôl. A
felnôtt ta nu ló szer zôdés intéz-
ményrendszerének megteremté-
sével a gazdálkodó szervezetek
kapjanak jogszabályi felhatal-
mazást arra, hogy a kiemelten
támogatott és a tá mo gatott szak-
mák vonatkozásában csökkent-
hessék hozzájárulási kötelezett-
ségüket.

A gyakorlati képzést folytató
gazdálkodó szervezet a ta nu ló -
szer zôdés alapján foglalkozta-
tott tanuló gyakorlati képzése
során felhasznált anyagköltség-
re   tanulónként és évenként
leg   feljebb a kötelezô legkisebb
munkabér (minimálbér) 20 szá-

zalékának megfelelô összeggel
csökkentheti bruttó kötelezett-
ségeit. (Hiány-szakképesítések
esetén legfeljebb a minimálbér
40 százalékának megfelelô ösz-
szeggel.) Mivel az egyes szak-
mák anyagigényessége rendkí-
vül eltérô, ezért a kiemelten
támogatott és a támogatott szak-
mák kapjanak eltérô kezelést.
Pontosan fel kell tárni az egyes
szakmák képzési és vizsgáztatá-
si anyagigényességét. (A kiemel-
ten támogatott és a támogatott
szakmák többsége a tapasztala-
tok szerint nagyon anyagigényes
szakmának számítanak!). A
kiemelten támogatott és a támo-
gatott szakmák vonatkozásában
az eredmények alapján – az
anyagigényességgel arányos
normatív módon és ne a mini-
bálbérhez kötve – állapítsák
meg a kötelezettségcsökkentô
összegeket. (Jöjjön létre az
egyes szakmák ANYAGKÖLTSÉG-

KI MU TATÁSA!)
A gazdálkodó szervezetek –

saját dolgozóik képzése kapcsán
– csak akkor csökkenthessék
hozzájárulásra kötelezettségü-
ket, ha a képzés kiemelten tá -
mogatott és a támogatott szak-
mák megszerzésére irányul. A
külsô képzô intézmény által
lebonyolított képzés díja, továb-
bá a vizsga- és vizsgáztatási díj a
szakmák valós ANYAGKÖLTSÉG-

KI MU TATÁSA alapján történjék. A
munkaügyi központok által
évente – pályázati úton beszer-
zett – felnôttképzési szolgáltatá-
sok a kiemelten támogatott és
támogatott szakmák körére irá-

nyuljanak és a képzô intézmény-
nek megtéríthetô képzési költsé-
gek a valós ANYAGKÖLTSÉG-KI -

MU TATÁSRA épüljenek.
Ha a gazdálkodó szervezet,

különösen a mikro- és kisvállal-
kozás saját dolgozója tekinteté-
ben   az adott régióban   hiány-
szakmának tekinthetô OKJ-és
szakképesítés megszerzését tá -
mo gatja, akkor a bruttó kö te le -
zett ség 100 százalékát felhasz-
nálhassa erre a célra. Ha a kép-
zés költsége ezt meghaladja,
akkor (bizonyos célszerû limi-
tek beépítésével) az éves beval-
lásában a kötelezettségen felüli
részt visszaigényelhesse.

Amennyiben az álláskeresô az
álláskeresési járadék folyósítá-
sának idején munkaviszonyt lé -
te sít a Kiemelten támogatott
vagy a Támogatott szakmák
egyikében, kérelmére a járadék-
folyósítási idôbôl még fennma-
radó idôtartamra járó juttatás
teljes összegét fizessék ki. 

Keresetpótló juttatás, illetve –
a munkaviszonyban lévô sze-
mély képzése esetén adható –
keresetkiegészítés nyújtása és
mértéke a kiemelten támogatott
és támogatott szakmák képzésé-
hez kötôdjön, és erôteljesen pre-
ferálja ezt a két szakmai kört. A
munkavállaló munkahe lyé nek
megôrzését szolgáló preventív
képzés esetén a ki emel ten támo-
gatott és tá mo ga tott szakmák
körében a munkaadói önrészt
célszerû megszüntetni.

Dr. Henczi Lajos docens,
PhD (BGF/PSZFK)

Kétpólusú figyelem

Élen a felnôttképzés
Ismeretes, hogy szakképesítést szerezhetünk az iskolai
rendszerben, illetve az iskolarendszeren kívüli felnôt t -
képzésben. Az adatok arra utalnak, hogy az iskolai rend-
szer elvesztette a szakképzésben betöltött vezetô szerepét,
és a felnôttképzés került az élre. A felnôttképzés szakkép-
zésben betöltött dominanciája – a valószínûsíthetô trendek
alapján – tovább erôsödik. 

Henczi Lajos
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Fontos lépésnek tartja, hogy a
gazdaság képviselôinek megnôtt
a mozgásterük, és a korábbiak-
hoz képest jobban képviselhetik
a szakképzésben a szükséges
változások iránti igényeket. Jó
irányba haladhat a folyamat

azért is, mert új jogosítványok
kapcsolódnak a bizottságok mû -
kö déséhez. Decentralizálják a
döntéseket, ami lehetôséget ad a
helyi szempontok érvényesítésé-
nek. Ugyanakkor az új helyzet
adta lehetôség megnöveli a fe le -
lôs séget is. Hiszen így még in -
kább van mód megjeleníteni a

piaci igényeket, de nagy kérdés,
hogy valóban sikerül-e felmérni
a szükségleteket. 

Ezért olyan szakmai hátteret
kellett kialakítani, amely a leg-
nagyobb merítésbôl tudja felven-
ni az információkat az iskoláktól
és a vállalkozásoktól is. Nem
könnyû a feladat, mert a mostani
helyzetbôl kell következtetése-

ket levonni a jövôre nézve is.
Ezért igen fontos, hogy meg tud-
ják határozni a hosszabb távú
trendeket is. 

A gazdaság szereplôi, a 9 mun-
kaadó, 6 munkavállalói és a két
kamara egy országos koordináto-
ri hálózatot hozott létre. Az egyes
szervezetek, így a MGYOSZ regi-

onális koordinátorai az RFKB-
kban tevékenykedô képviselô-
ket és a mögöttük álló tagszerve-
zeteket is kellôképpen ellátja
információkkal, és kapcsolatot
tartanak a többi szervezettel is.
A koordinátorok tehát lényegé-
ben közvetítô szerepet töltenek
be a tájékoztatásban, annak
érdekében, hogy minél megbíz-
hatóbb, pontosabb kép alakul-
jon ki a munkaerô-piaci hely-
zetrôl, a szakmunkások iránti
tényleges és várható igé nyek -
rôl.

Csakhogy ez a feladat még
kiegyensúlyozott gazdasági vi  -
szo nyok között is igen nehéz.
Hiszen ma Ma gyar or szágon a
vállalkozások 96 százaléka 10

fônél kevesebbet foglalkoztat.
Így a jelenlegi munkaerô-szük-
ségletük megadásán túl igen
nehéz tôlük hosszú távú elô re jel -
zést elvárni a saját szak te rü le -
tük rôl is. Ezért inkább szakmai
trendek meghatározására is
szük ség lenne, amely jelenleg
még nem nagyon mûködik. 

A MGYOSZ is részt vett abban
a felmérésben, amely során
mintegy 12 100 vállalkozást kér-
deztek meg. A jelenlegi felmérés
pozitívuma volt, hogy a korábbi-
akkal szemben szélesebb körben
készültek el a céginterjúk –
mondta a MGYOSZ képzési igaz-
gatója.

A másik nagy elôrelépésnek
azt tartja, hogy szervezetük 739
szakemberrel konzultált a regio-
nális szakmai találkozókon. A
MGYOSZ a szakmai szervezetek
közötti munkamegosztásban az
építôipari, az informatikai, a
környezetvédelmi és a vízügyi
szakemberekkel folytatott esz-
mecserét. Ezenkívül bekapcso-
lódtak a konzultációsorozatba a
munkavállalók, az iskolák, az
iskolafenntartók és a munkaügyi
központok is. A továbblépéshez
ezek az együttmûködések na -
gyon jó alapot adnak.

– Nagy szükség van ezekre a
fó ru mokra – mondta Csányi
Lász lóné, – mert sokan nem is
tudnak a változásokról. Pedig
igen fontos szervezeti változások
voltak és lesznek, amelyek igazi
hatásait majd csak három-négy
év múlva fogjuk tapasztalni.
Mindenesetre az már most is lát-
szik, hogy a képzésben na gyobb
szerepet kap a gyakorlat és a
kompetenciafejlesztés is. A fó -
rumok visszajelzései azt mu tat -
ják, hogy sok vállalkozó kelleme-
sen csalódott, nem számítottak
ilyen intenzív és nagyszabású
változásokra, amelyektôl ko moly
minôségi javulást lehet várni.

Az új formákhoz új vizsgarend
is tartozik. A vizsgabizottságban
szereplô delegáltakat a társszer-
vezetek szakemberei készítik
fel. Igen jó az együttmûködés a
különbözô szakmai és érdekvé-
delmi szervezetek között – álla-
pította meg az eddigiek alapján a
MGYOSZ képzési igazgatója, aki
úgy látja: ahhoz, hogy valódi
javulás történjen, a társadalmon
belül meg kell változnia a szak-
mák presztízsének, és vissza kell
állítani a szakmunka megbecsü-
lését, elismerését.

Peredi Ágnes

Csányi Lászlóné, a MGYOSZ képzési igazgatója: Kialakult a partnerség

A vállalkozók kellemesen csalódtak
Radikálisnak tartja a változásokat a szakmunkásképzés-

ben a Munkaadók és Gyáriparosok Szövetsége, a MGYOSZ.

A szervezet örömmel fogadta a Regionális Fejlesztési és

Képzési Bizottságok (RFKB) létrehozását és a hozzájuk

kapcsolódó lehetôségeket – mondta Csányi Lászlóné, a

MGYOSZ képzési igazgatója. Véleménye szerint a szak kép -

zés fejlesztésének alapja a partnerség, amelynek keretei kö -

zött együttmûködnek az állam, az érdekképviseletek, a gaz -

da ság, a közszolgáltatás és az oktatás képviselôi.

G. Tóth Károly, a szervezet
szakképzési koordinátora úgy
látja, hogy 2008-ban a Magyar
Kereskedelmi és Iparkamarával
(MKIK) való együttmûködés igen
nagy fejlôdést hozott a szakmun-
kásképzés helyzetének javításá-
ban. Emberi oldalról és a techni-
kai infrastruktúrák megteremté-
sében is lényeges a haladás. 

A Regionális Fejlesztési és
Képzési Bizottságok (RFKB)
mûködése javította a le he tô sé ge -
ket. A Stratosz szorosan együtt  -
mûködik a bizottságok munkájá-
ban a többi társszervezettel min-
den régióban. Kü lö nö sen inten-
zív és hatásos volt a rész vételük
a Közép-magyarországi régió-
ban, de a többi térségben is ered-
ményes volt a szervezet tevé-
kenysége. 

Ugyanakkor látni kell – mond-
ja a szakképzési koordinátor –,
hogy a közös munka még kezde-
ti szakaszban van, mert az
RFKB-k még csak viszonylag rö -
vid ideje indították el azt a folya-
matot, amellyel megfelelô irányt
szabnak a szakemberképzésnek,
és a gazdaság igényeihez igye-
keznek igazítani az oktatás lehe-
tôségeit.    

Ahhoz, hogy a Stratosz szem  -
pontjai érvényesülhessenek,
minden régióban szükség van
szakképzési koordinátorokra.
Ennek a hálózatát már sikerült
kiépíteni. A koordinátorokat
ellátták számítógépekkel, és
szakmailag is felkészítették ôket
az új típusú feladatra. 

Ma már valamennyi régióban
van koordinátora a Stratosz-nak,

és legalább egy segítô is támo-
gatja a koordinátor munkáját.
Így tudják érvényesíteni a szá-
mukra fontos szempontokat. A
szervezethez tartozó legfonto-
sabb szakmák között szerepel-
nek például a közlekedéshez
kötôdôk, a gépkocsivezetô, a
gép lakatos, a karosszérialaka-
tos, a vasutas munkakörök, de a
távközlési és számítástechnikai
szakmák érdekeit is képviselik.
Ezek között vannak hiányszak-
mák is, de területenként, régión-
ként eltérô mértékben. Ezért is
fontos, hogy kellô tájékozottság-
gal rendelkezzenek az egyes tér-
ségek munkaerôigényérôl. 

Most, hogy kialakult már az
apparátus, megvan a szükséges
tech ni kai háttér és az együtt mû -
kö dés is a társszervezetekkel, jó
esély van arra, hogy jövôre még
intenzívebbé váljon a folyamat –
mondja G. Tóth Károly, ám azt is
hozzáteszi: mindez akkor lehet-
séges, ha 2009-ben is megkapják
az Érdekegyeztetô Tanács szoci-
ális partnerei azt a támogatást,
amellyel az idén elindulhattak.

Stratosz  

A régiókban kiépült
a koor di ná tor hálózat
A Stratosz, a Stratégiai és Közszolgáltató Társaságok Or -

szá gos Szövetsége 1994 óta a stratégiai jelentôségû és köz -

szolgáltató vállalatok, a távközlés, közúti és vasúti

közlekedés, energia, vízgazdálkodás, média országos gaz-

dasági érdekképviselete. Csupa olyan ágazaté, amely az

egész ország mûködése szempontjából kulcsfontosságú, így

ezeken a területeken kivételesen nagy jelentôségû, hogy

legyen elegendô jól képzett szakember. 

P. Á.

Nagyon jelentôs a Regionális
Fejlesztési és Képzési Bi zott sá -
gok (RFKB) megalakulása, bár
maga a bizottság nem új keletû,
hiszen már a korábbi években is
igyekeztek intézményi kereteket
adni a szakmunkásképzés alakí-
tásának. De az újabb törvényi
lehetôségek, a szociális és mun-
kaügyi miniszter megbízása új
lehetôségeket hozott. Nagyon
hasznosnak tartják, hogy az
RFKB-k rendelkezési jogot kap-
tak a fejlesztési források felett.
Módjukban áll igen fontos dön-
téseket hozni a szakképzés cél-
szerû irányairól, annak érdeké-
ben, hogy a szakmák iránti
kereslet és a képzés nyújtotta
kínálat egyensúlyba kerüljön.
Azt is befolyásolhatják, hogy
mely szakmákat kell kiemelten
támogatni.

2008. szeptember elsejétôl csak
azok az iskolák kaphatnak köz-
ponti forrásokból támogatást,
amelyek a Területi Integrált Szak -
képzési Központokhoz (TISZK)
csatlakoznak. A TISZK-ek regiszt-
rációja mostanában folyamato-
san zajlik a Nemzeti Szakképzési
és Felnôttképzési Intézetnél.

Elôreláthatólag az év végén
lehet már áttekinteni, hány ilyen
központ jött létre, és mely intéz-
mények csatlakoztak a rendszer-
hez.

Ezt az új elvet igen helyesnek
tartják a VOSZ-nál, mert túlságo-
san szétforgácsolódnak a pén-
zek a sok száz iskola között.
Ezért úgy vélik, jobb, ha kialakul
60-80 szakképzô központ, ahol
egyenként 4-6 vagy akár 10 isko-
la is egyesítheti erôforrásait. 

A VOSZ már két éve bekap-
csolódott a szakmunkás-vizsga-
bizottságok munkájába is. Hogy
melyiknél milyen képzési irá-
nyokra van szükség, azt az
RFKB-k határozzák meg, sôt
ezeket a szempontokat már az
idei pályázati kiírásoknál is
figyelembe vették.

A VOSZ számos regionális
fórumon képviseltette magát az
idén. Összesen a hét régióban
két-két fórumot, vagyis 14 össze-
jövetelt tartottak csaknem ezer
résztvevôvel. Kérdôíves felmé-
réssel 707 munkaadótól szerez-
tek be információkat a szakkép-
zéssel kapcsolatban. 

A VOSZ koordinátorai 23 alap-
szakma képzési és munkaerô-
piaci pozícióját vizsgálták meg.
Ám ez a 23 alapszakma gyakor-

latilag 58 rész szakterületet is
jelent. Öt szakma vizsgabizottsá-
gába tagot is delegál a VOSZ:
a CNC-forgácsoló, a hegesztô, a
szer számkészítô, a kômûves és
a sza bó szakmák vizsgáinál kép-
viseltetik magukat az egész or -
szág ban. 

Nagy hangsúlyt helyeznek a
kistérségekkel való együtt mû kö -
désre is. Magyarországon mint-
egy 170 kistérség van, amelyek
közül a VOSZ 13 kistérséggel
foglalkozik kiemelten. Felmérik
a térségbeli infrastruktúrát, a
szakképzés iránti igényeket és a
lehetôségeket. Összehozzák egy-
mással a vállalkozókat és az
iskolákat, hogy kölcsönösen
megismerhessék, milyen le he tô -
sé gekkel és korlátokkal kell szá-
molniuk. 

Azt is igen fontosnak tartják,
hogy megfelelô adatbázist hoz-
zanak létre, mert eddig nem vol-
tak elég megbízhatóak az ada-
tok, a jó döntésekhez pedig vilá-
gos képre van szükség.

A fórumokat igyekeznek mi -
nél szélesebb körben megismer-
tetni a vállalkozókkal, az isko-
lákkal és a lakossággal is, ezért
az internetre is felkerül majd jó
néhány tanácskozás felvétele.

A régiókban megtartott fóru-
mok és a kérdôívek feldolgozása
után elemezve a helyzetet össze-
gezték a munkaadók és a szak -
képzô iskolák képviselôinek
véleményét. Ezek szerint nagyon
fontos feladat a gyerekek és a
szü lôk tájékoztatása, meg gyô zé -
se annak érdekében, hogy elfo-
gadják: csak szakma birtokában
tud majd boldogulni a gyerekük.

A multinacionális cégek és a
kisvállalkozók munkaerôigénye
azonos szakmákban is je len tô sen
eltér. A multi cégeknél ele gen dô
egy folyamat betanulása, a kis-
vállalkozóknak pedig sokoldalú
szakemberekre van szükségük. 

A kisvállalkozók elégedetle-
nek a jelenlegi hosszú és nem
gyakorlatorientált szakmunkás-
képzéssel, a régi, hároméves
szakiskolai képzést jobbnak tar-
tották. A munkáltatónak anyagi-
lag nem nagyon éri meg a tanu-
lók foglalkoztatása, ugyanakkor
rettentô nagy az ezzel kapcsola-
tos adminisztráció és ellenôrzés.

A 10. osztályra épülô szak-

képzési rendszerben az iskolák a
házi gyakorlati képzésre rendez-
kedtek be, így sokszor a tanulók
csak látogatáson vannak ter me -
lô üzemben.

A jó gyakorlati oktatók meg-
tartásában az iskolák nem ver-
senyképesek, a jogszabályi kö -
tött ségek pedig kizárják az új
technológiákat ismerô gyakorla-
ti oktatókat.

Az oktatás szerkezetének és
tartalmának megújításában (új
OKJ) sokan részt vettek a szak-
ma meghatározó sze mé lyi sé ge i
közül, mégis ami az SZVK-ban
kijött az NSZFI -bôl, az nem az,
amit ôk javasoltak.

Az eddigi tapasztalatokat is
felhasználva a közelmúltban
meg kezdôdött a hét régióban a
bizottságok szakmai üléssoro-
zata. Ezeken az eddigi tapasz-
talatokat és a jövô év feladata-
it vitatják meg. Mind a hét régi-
óban a VOSZ értékelô kerek-
asztal-beszélgetéséket is szer-
vez, amelyeket rögzítenek, és
nyilvánosságra hoznak. A szer-
vezet nem gyôzi hangsúlyozni,
milyen komolyan számítanak a
munkaadók javaslataira és
arra, hogy minél nagyobb
szám ban vegyenek részt a
szak munkástanulók gyakorlati
kép zésében.

Sepsi Zsigmond, a VOSZ szekciójának elnöke: Nagyon fontos a szülôk és a gyerekek meggyôzése

Tizenhárom kistérségben koordinálják egy éve a szakképzést
A Vállalkozók és Munkáltatók Országos Szövetségénél, a

VOSZ-nál húszan foglalkoznak nap mint nap a szak-

munkásképzés gondjainak megoldásával. Ez is jelzi, meny -

nyire kulcsfontosságú ez az ügy a vállalkozások élete és

jövôje szempontjából. Sepsi Zsigmond, a szervezet oktatási

és szakképzési szekciójának elnöke szenvedélyesen sorolja,

mi mindent tesznek azért, hogy a helyzet javuljon, és hogy a

változás lehetôségeit megismertessék a vállalkozókkal, az

oktatási intézményekkel és a közvéleménnyel is.

P. Á.

Radikálisnak tartja a változásokat a MGYOSZ

Kulcsfontosságú a szakmunkásképzés a vállalkozások élete és jövôje szempontjából

Számítógép-ismeretek elsajátítása



2008. NOVEMBER 13É R D E K K É P V I S E L E T E K

A MOSZ titkára a regionális
szakmai és gazdasági koordináci-
ójának mûködésével kapcsolatos
idei tapasztalatok alapján kifej-
tette: véleménye szerint a gazda-
sági koordináció idáig meg felelô
és zökkenômentes volt. A pénz-
ügyi elszámolási táblák kitöltésé-
vel kapcsolatban megfelelônek
ítéli a létrejött konzultációt,
azonban az elszámolási tábláza-
tok némely esetben nehezen
értelmezhetôek vagy hiányosak
voltak – emelte ki. 

Filipsz László szerint a szak-
mai konzultációban voltak fenn-
akadások. Az elsô ilyen fórumo-
kon jól érzékelhetô bizonytalan-
ságot érzékeltek a pályázattal
kapcsolatban, mivel kezdetben

nem rendelkeztek megfelelô
mélységû információkkal a lebo-
nyolítással kapcsolatban. A kon-
zultációs folyamatok az utolsó
megbeszélések alkalmával már
tartalmasabbak voltak, és azo-
kon konkrét pályázatot érintô
szakmai munkát lehetett végez-
ni. Filipsz László problémaként
vetette fel azt is, hogy a rendez-
vényeken kívüli konzultációkra
csak kevés munkatárs áll rendel-
kezésre, így sokszor nehézkes és
elakad  egy-egy kérdés meg fe le -
lô tisztázása.

A regionális szakmai fórumo-
kat országos szakmai ágazati
ren dezvényhez kapcsolódva ren -
dez ték meg. Ezek célja az volt,
hogy az iskolarendszerû szak-
képzésben oktatott szakmák
képzési és beiskolázási szerke-
zete összhangba kerüljön a valós

munkaerô-piaci igényekkel. A
fórum meghívóit, és az elôzetes
tájékoztatásokat olyan helyekre
is eljuttatták, ahol a rendezvény
az érintettségen túlmenô nyilvá-
nosságot kapott, mint például az
iskolafenntartó önkormányza -
tok, megyei önkormányzat, FVM.

A MOSZ regionális fórumain a
szakképzés helyzetével kapcso-

latban megállapították: a szak-
képzést a gazdaság igényeihez
kell igazítani, csökkent a szak-
munkásképzés nagysága, presz -
tizse, a szakképzési és foglalkoz-
tatási struktúra eltérô, kontra-
szelekció van az oktatásban, ala-
csonyak az ágazatban a szak -
mun kásbérek, elaprózott, fi nan -
szí rozhatatlan iskolastruktúra
ala kult ki hazánkban.  A MOSZ
fon tosnak tartotta az érdek-kép-
viseleti szemlélet bevitelét az
RFKB munkájába. A régiókból
beérkezô tapasztalatok alapján
Filipsz László kritikát fogalma-
zott meg az informatikai rend-
szerrel kapcsolatban:  a közpon-
ti nyilvántartó rendszer nem fel -
hasz nálóbarát, a munkatársak-
kal semmilyen elôzetes konzul-
tációt nem lehetett folytatni a
program tartalmi részével kap-
csolatban. Nehezményezi azt is,
hogy a számítógépes rendszerrel
kapcsolatban mindösszesen két
olyan fômunkatárssal lehetett
konzultálni, akiket sok esetben
lehetetlen volt elérni. A számító-
gépes rendszer használatát be -
mu tató rendezvényen pedig az
azt készítô munkatársak ismé-
telten kizárták a rendszerrel
kapcsolatos konzultáció le he tô -

sé gét. Véleménye szerint a be ke -
rü lô bôvítések csak nehezítették
a felhasználó dolgát, holott sze-
rinte egy országos programot
összefogó informatikai rend-
szert úgy kell megalkotni, hogy
azt széles használói kör minél
könnyebben képes legyen alkal-
mazni.

A MOSZ titkára szerint a
pályázati kérdôívek tartalma
nem szolgálta a pályázati célt. A
kérdôív sok esetben felesleges
adatokat kért, nem koncentrált a
pályázati célt szolgáló szakkép-
zési adatok minél pontosabb
megismerésére,  kitöltése hosz-
szadalmas és több ponton nehe-
zen értelmezhetô volt. Ki emel ke -
dô en nagy hibának tartják a
munkáltató szervezetek szak-
képzett állományváltozásra vo -
nat kozó, beruházáshoz kötött
állományváltozási adatokat. A
kér dô ívek hiánytalan kitöltése
sem ad pontos képet arról, hogy
egy munkáltató az adott pályáza-
ti idôszakokban milyen összeté-
telû és mennyi szakképzett mun-
kaerôt fog foglalkoztatni. (Lét -
szám változás: nyugdíjazásból,
munkahely elhagyásából, beru-
házás nélküli lét szám bô ví tés,
idôszakos projektek miatti lét-
számbôvítés stb.) A kitöltéssel
kapcsolatban az is ked ve zôt len
tapasztalat, hogy  a felesleges
munkáltatói adatok bekérése
rossz reakciót váltott  ki a meg -
kérdezettekbôl. Min d e mel lett
minden megkeresett mun kál tató
kitöltötte a kérdôívet a meg -
felelô részig.

Filipsz László elmondta: a
szervezetük által vállalt szak-
mák (pék, borász, hentes) fóru -
ma inak  megrendezéséhez fel-
mérték, hogy a régióban, a kis -
tér ségekben milyen munkálta-
tók, szakképzôk, intézmény
fenn tartók, érdekképviseletek,
illetve egyéb más kapcsolódó
szak mai szervezetek mû köd nek.
Az érintetteket elôzetesen meg-
keresték és tájékoztatták ôket a
pályázatról, annak cél ki tû -
zéseirôl, valamint szervezetük
pályázati munkájáról. A rendez-

vényeken elhangzottakkal kap-
csolatban vitafórum megtartását
is biztosították, mely az elvárt-
nál kisebb résztvevôi aktivitást
mutatott. Ennek egyértelmû oka
az volt, hogy a különféle szak-
mákban érintett résztvevôk
állás  pontja a fô kérdésekben
jelentôsen megegyezett. Minden
résztvevô egyöntetûen azt nyi-
latkozta, hogy ilyen fórumokra a
továbbiakban is szükség van, és
szorgalmazták hasonló rendez-
vények megtartását a jövôben is,
elôre jelezve részvételi szándé-
kukat. 

A képzési és beiskolázási szer-
kezet kialakításával kapcsolatos
eddigi tapasztalatokról a MOSZ
titkára elmondta: a beiskolázási
szerkezetre vonatkozó szakmai
munka jelenleg is folyik. Prob lé -
mát jelentett a pályázati kiírás-
ban szereplô szakmák régi és új
OKJ szerinti besorolása.

A MOSZ által vállalt szakmák
közül a húsipari termékgyártó
szakma csak a kérdôíves felmé-
rés lezárása után került a szak-
mai anyagba. A szakképzésre
vonatkozó javaslatokhoz hasz-
nált adatbázisok nehézkesen
jutottak el szervezetükhöz, azok
értelmezése csak többszöri kon-
zultáció után volt lehetséges. 

Problémának tartják, hogy
kis térségi szinten szakképzési
ja vaslatot kell tenniük olyan
szak mák vonatkozásában is,
amelyekben felmérést, szakmai
konzultációt nem végeztek. Ki fo -
gásolták, hogy olyan adatbázis-
okból, melyek a központi koor-
dinátor rendelkezésére állnak,
(KIR-STAT, MKIK Keresleti táb-
lák) miért a részt vevô szerveze-
teknek kell adatokat kielemezni-
ük, mikor az adatok kiértékelé-
séhez központi informatikai
rend szer készült.

Bár teljes országos összesítés
még nincs, az eddigi informáci-
ók alapján az agrár szakmákban
a mezôgazdasági szakképzôk az
idén alig, míg az üzemek nem
nyújtottak be támogatási pályá-
zatot a regionális képzési és fej-
lesztési bizottságokhoz.

Strbik László

Filipsz László, a MOSZ titkára: Az RFKB-k jól szolgálták a képzési rendszer megújítását, átalakítását

Kifogásolható a kérdôívek tartalma és az informatikai rendszer
Az RFKB ülésein megfelelô szakmai munka folyt, az ülések

lendületesek, tartalmasak voltak, és jól szolgálták a képzési

rendszer megújítását, de több esetben is problémát okozott

az információhiány. A Regionális Konzorciumi Tanácsok

(RKT) mun kájáról is többnyire hasonló az álláspontjuk, de

szakmailag zavarónak tartják, hogy az RKT-koordinátor és

az RFKB-koordinátor személye elkülönül – mondta el kér dé -

sünk re Filipsz László, a MOSZ Mezôgazdasági Szövetkezôk

és Termelôk Országos Szövetsége titkára, a szövetség

regionális fórumainak összegzése alapján.

A menedzsment, a szakértôk,
az adminisztráció munkája alkal-
mazkodott a megadott feltéte-
lekhez, túl vannak a tanulási idô -
sza kon, a tanulságokat és a ja -
vas latokat gyûjtik a jövôre vo -
nat kozóan.

A vállalt kistérségekkel kap-
csolatos tevékenységek és
együtt  mûködések a vártnál ked -
ve zôbben alakultak mind az ön -
kor mányzatok, mind a képzési
helyek esetében és vállalkozói
szinten is. A projekt adminisztrá-
ciója folyamatos. A projekt kü -
lön bözô szintû testületeiben, így
a Regionális Konzorciumi Ta -

nács ban, illetve a program során
szervezett országos és regionális
konzultációkon, felkészítéseken,
tréningeken és az RFKB-ben a
szer vezet regionális koor di ná to -
rokkal képviselteti magát.

A Magyar Kereskedelmi és
Iparkamara és a Magyar Ipar szö -
vet ség között támogatási szer zô -
dés jött létre a szakképzés fej-
lesztésének koordinációjában
való részvételre és a felkészülés-
hez szükséges feladatok megva-
lósítására.

Ennek megfelelôen a kutatás
során feltárt adatok és a konzul-
tációk alapján jelzett mun ka erô -
piaci igények és a feltárt iskolai

szerkezet ismeretében
javaslatot tettek a vá -
lasz tott szakmákra, ré -
gi ókra, megyékre, és
kistérségekre lebontva.
Majd a döntés megva-
lósítása érdekében
moz  gó sították a gaz -
dál kodókat és meg ha -
tá rozott min tavétel
sze rint az informatikai
rendszerbe rögzítették
az interjúkat 2008. júni-
us 30-ig. 

A regionális szakmai
konzultációs fórumo-
kat – a Nyugat-du nán -
túli régió kivételével –
szeptember 11-ig meg-
rendezték.  Or szá gos
szinten 14 fórumot tar-
tottak, Pécsett és Deb -
re cenben két-két ren -
dezvény volt.

S. L.

OKISZ Magyar Iparszövetség

A vállalt kistérségekben az
együttmûködés kedvezôen alakult
Az OKISZ Magyar Iparszövetség regionális szakmai és gaz-

dasági koordinációja, valamint az együttmûködések régión-

ként eltérôen alakultak. Dél- és Közép-Dunántúlon, valamint

Észak- és Dél-Alföldön jók a tapasztalatok a helyi kama-

rákkal karöltve végzett munkáról, míg a többi régióban a

társ érdekképviseletekkel fogtak össze eredményesen – derül

ki az OKISZ összefoglalójából.

Filipsz László, a MOSZ Mezôgazdasági Szövetkezôk és Termelôk
Országos Szövetsége titkára

Hiányszakmák régiónként

A fiatal szakmunkástanulók a gép szerkezetével ismerkednek
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– Milyen konkrét ered mé -

nyek rôl tud beszámolni az

RFKB-k megalakulása óta? 

– A Regionális Fejlesztési és
Képzési Bizottságok csak nemrég
kezdték meg a második ciklusu-
kat, az elôzô periódus há rom évé-
ben nem sok minden tör tént. Az
új testületek az idén tavasszal ala-

kultak meg, és tulajdonképpen az
elsô „házi feladatot” teljesítették
azzal, hogy szep  temberben el dön -
töt ték, mi lyen képzéseket támo-
gassanak a 2009–2010-es tanév-
ben az adott régióban. Egyúttal
arról is határozniuk kellett, hogy
melyek lesznek azok a szakma-
csoportok, amelyek nem kapnak
támogatást. 

– Hogyan jutottak el a dön-

tésig ilyen rövid idô alatt? 

– Egyrészt rendelkezésre álltak
az önkormányzatok, valamint a
megyei és a régiós munkaügyi
központok adatbázisai, amelyek
világosan megmutatták, melyek a
keresett szakmák. Másrészt idén
tavasszal a Ma gyar Ke res ke delmi
és Ipar ka ma ra koordinálásával
készült egy viszonylag széles kö -
rû felmérés. A munkában az Or -
szá  gos Érdekegyeztetô Tanács
mun kaadói és munkavállalói ol -
da lának képviselôi vettek részt,
köztük az ÉSZT is. 

– Mire vonatkozott a fel-

mérés?

– Azt vizsgáltuk, hogy egy,
illetve négy éven belül az adott
cég milyen létszámnövelést ter-
vez, és ahhoz milyen szakképesí-
tések kellenek. A felmérésben
összesen 16 szervezet vett részt,
és ezek mindegyikének régión-
ként 700 vizsgálatot kellett vé -
gez nie. Természetesen a gazda-
sági adottságokat figyelembe
véve ez egy átlagszám: volt olyan
megye, ahol mi például csak 20-
30 interjút tudtunk készíteni,
viszont volt, ahol csaknem két-
százat. Korábban az MKIK már
végzett egy felmérést, és ennek
az adatbázisát használtuk,
vagyis elsô sor ban azokat a cége-
ket kerestük fel, amelyek ebben
a korábbi mintában már szere-
peltek. Össze sségében több mint
12 ezer interjú készült, és ezek
alapján született meg az a dön-
tés, hogy mely szakmákat támo-
gatják az RFKB-k, és melyeket
nem. Sajnos egy kicsit késôn
kezdôdött el a munka, mert az
értékelést csak szeptemberben
tudtuk elvégezni, amikor már
határozni kellett a beiskolázási
arányokról. Rövidesen megje-
lennek a 2009–2010-es tanévre
vonatkozó középiskolai felvételi
tájékoztatók, és ebben már az
RFKB döntése is szerepel.  

– Folytatódnak-e a felmé-

rések a jövôben is?

– Nyilvánvaló, hogy egy felmé-
rés nem felmérés. Tehát minden
bizonnyal folytatjuk ezt a mun-
kát, valószínûleg kisebb anyagi
háttérrel. A kiértékelések pedig
még most is zajlanak. A közel-

múltban is volt egy megbeszélés,
amelyen a régiók képviselôi
beszámoltak arról, hogy milyen
döntéseket hoztak és mire ala-
pozva. Az elemzômunkát tehát
mindenképpen folytatni kell. 

– Milyen az együttmûködés

a Regionális Fejlesztési és

Kép zési Bizottságokban részt   -

vevô szervezetek kö zött?  Be -

töl tik-e ezek a tes tüle tek azt a

funkciót, amiért létrehozták

ôket? 

– Úgy veszem észre, hogy
igen. Ismerek olyan régiót, ahol
egyelôre még nagy a vita, de a
testületek döntô többségében
jól megy a munka. Tehát amikor
mindenki bemutatta a maga lis-
táját arról, hogy mely szakmákat
kell kiemelten vagy csak átlago-
san támogatni, és melyeket nem,
akkor látható volt, hogy a listák
nagyon hasonlítanak egymásra,
és ettôl kezdve nagyon jó volt az
együttmûködés. Senki nem ra -
gasz ko dott a saját erô sor rend jé -
hez: az, ha egy szakma az RFKB
egyik tagjánál a harmadik he -
lyen szerepel, a másiknál pedig
az ötödiken, az nem nagy kü -
lönb ség. Úgy vélem, az RFKB-k
munkája eredményes lehet. 

– Mint az ÉSZT kép vi se lô -

je, hogy látja, elegendô-e a

szak oktatók létszáma a gya-

korlati képzéshez?

– Tulajdonképpen igennel kell
válaszolnom, hiszen a mostani
heti néhány órához elegendô
szakoktató van. Az a nagy prob-
léma, hogy nagyon gyenge a gya-
korlati képzés, kevés az óra-
szám.  Sokkal több idôt, energiát
kellene erre a területre fektetni.
Gyakorlat nélkül ma már nem
lehet szakembereket képezni.
Nem biztos, hogy a TISZK-ek
megoldást jelentenek erre a
problémára, hiszen van olyan
központ, amelyben a szakképzô
intézetek között 200 kilométer
távolság van. Hogy lehet akkor
több idôt fordítani a gyakorlati
képzésre? A szakképzésnek a
vonzerejét szerintem úgy lehet
visszaállítani, hogy azokat a
kreatív gyerekeket, akik erre
alkalmasak, nem matematiká-
val, fizikával, magyarral tömjük
továbbra is, hanem olyan kétke-
zi munkához juttatjuk a szak-
mai pályafutásuk elején, amely
kedvet csinál ahhoz, hogy a
szakmát szívvel-lélekkel megta-
nulják. Az elméleti oktatás csak
ezt követné. A gond az, hogy a
gyakorlati képzés nagyon költ-
séges.

– Eddigi tapasztalatai alap-

ján hogyan kell to vább fej lôd -

niük az RFKB-knak? 

– A munka világában te vé -
keny kedô munkaadói szövetség-

nek és a munkavállalói érdek -
kép vi seleteknek valahol koordi-
nálniuk kell a tevékenységüket
és az információbázisukat, és
meg kell teremteni az egymással
való kommunikációt. Van egy
konkrét probléma is, amelyre
megoldást kell találni. Most a
pályázati és szakképzési alapok-
ból csak azok az iskolák kapnak
pénzt, amelyek támogatott vagy
kiemelten támogatott szakmák-
ra képeznek. Ugyanakkor az is
nyilvánvaló, hogy bizonyos kis
szakmákra is nagyon nagy szük-
ség van. A régiókban nyilván
olyan kicsi ez a szám, hogy az
adott szakma nem kap támoga-
tást. Tehát bizonyos szakmákat
nem régiós, hanem országos
szükségletek szerint kell vizsgál-
ni, hiszen az adott kis szakma
folyamatos munkaerô-ellátása
miatt lényeges lehet egy osztály
indítása, és akkor az a kiválasz-
tott iskola ugyanúgy ré sze -
sedhetne a pályázati pén zek bôl.
(lásd a Regionális javaslat or -
szá gos beiskolázású szakképe-
sítések körére címû táblázatot).
Tehát ezek a nagyon mereven,
számmisztikai alapon hozott
dön té sek hosszú távon nem biz-
tos, hogy meghozzák a kívánt
eredményt, de elsô lépésként na -
gyon jók ahhoz, hogy világosan
lás suk a helyzetet.

Losonczi Lívia

Értelmiségi Szakszervezeti Tömörülés

Vitákban alakul ki az egyetértés
Rövidesen megjelennek a középiskolai felvételi tájékoztatók.

Mint Bánk Gábor az ÉSZT (Értelmiségi Szakszervezeti Tö -

mö rülés) szakképzésért felelôs elnökségi tagja hangsúlyoz-

za, az már az RFKB-k döntéseit tükrözi, hogy az egyes

iskolák milyen szakmákat indítanak a következô tanévben.

– Az elsô lépés már megtör-

tént, felmérték a régiók szak-

munkáshelyzetét. Mi lyen ta -

pasz talatokat szereztek?

– Valóban, a bizottság elsô
dolga, hogy felmérje a régiókban,
megyékben a szakmunkások hely-
zetét s a vállalatok mun ka erô -
igényét. Látleletet adunk az ott
folyó szak kép zés rôl, arról, hogy
találkozik-e a gazdaság, a piac
igénye az ott folyó oktatás meny-
nyiségével, minôségével. Ké pez -
nek-e olyan szakmunkásokat,
akik re a helyi vállalatoknak
szük ségük van, vagy esetleg fe -
les  le ges szakmákat oktatnak.
Ide ális esetben az oktatás kiszol-
gálja a cégeket, harmonizál a
piaccal. A bizottságokra vár a
feladat, hogy az eddiginél job-
ban összehangolják a régiókban
lévô oktatási intézményeket és a
vállalatokat, hogy rugalmasabb
legyen köztük az együtt mû kö -
dés, az oktatás jobban igazodjon
a cégek igényeihez s a régió fej-
lôdéséhez.

− Nem véletlenül hozták lét -

re a területi integrált szak -

képzô intézeteket (TISZK)

sem, hiszen még az egy régió-

ban mûködô iskolák sincse-

nek összehangolva, néha

ugyan azokat a divatos szak-

mákat oktatják, miközben a

hiányszakmákra nem képez-

nek tanulókat.

− Mi is ezt tapasztaltuk, sôt
sok helyen nem is tudtak TISZK-
rôl. Most már több iskola meg-
mozdult, talán elindult volna
valami. Manapság még elô -
fordul, hogy friss bizonyítvány-
nyal kijön egy diák a szakiskolá-
ból, és azonnal munkanélküli
lesz, vagy rögtön mehet átképzô
tanfolyamra. Olyanról is hallot-
tam, hogy valakinek négy szak-
mája van, de még egyikben sem
dolgozott, mert nem tudott elhe-
lyezkedni, miközben más szak-
mákban komoly munkaerô hi -
ány van. Egyszerû dolog felfe-
dezni, hogy kell gumiipari szak-
munkás, amikor több gumiipari
cég települt Magyarországra. Az
ilyen igényekre tehát még számí-
tani is lehet. De nem minden
igény ilyen egyértelmû. Mi most
a cégeket mértük fel, s nem fog-
lalkoztunk a lakossági igények-
kel. Márpedig elôbb-utóbb az is
sorra kerül, hiszen a villany sze -
re lôk, gázszerelôk, a vizesek és
az antennások a szolgáltatóipar-
ban kapnak munkát és a lakos-
sággal vannak kapcsolatban.

− A vállalatok mennyire

voltak segítôkészek, megér-

tették, hogy az ô érdekük is,

ha nyilatkoznak a jelenlegi

és a jövendô munkaerôigé -

nyük  rôl?

– Egyebek között ezért is
mondtam, hogy a változásoknak
még nagyon az elején vagyunk,
mert a  cégek tartózkodását is
fel kell oldanunk. Sok cégvezetô
nem is nagyon értette, hogy
miért van erre szükség, miért
kérdezgetjük ôket, hiszen nincs
idejük, nem érnek rá kér dô íve -
ket kitölteni. Kétségtelen, hogy

ennek a munkának csak hosszú
távon lesz haszna. A vállalatok
egyébként nem is szívesen ad -
nak ki adatokat magukról, üzleti
titokként kezelik azokat. Meg -
küzdöttek hát az adatfelvevôk,
de rengeteg eredményt hoztak a
felmérések. Kiderült például,
hogy a létezô statisztikák mi -
lyen pontatlanok, a cégbírósá-
gon lévô adatok sem frissek. Ha
az államigazgatás feldolgozná az
általunk készítette felmérése-

ket, nemcsak a szakképzésben
venné hasznát. Gyak ran kutatni
kellett-egy-egy cég után. Elô -
fordult, hogy két hétig tartott,
mire a nyomára jutottunk egy
vállalatnak, mert Óbudáról Bu -
daörsre költözött, majd Nyír -
egyházára. És olyan cég is volt,
amelyet meg sem találtunk.

− Érdekes, hogy a cégek in -

kább tartózkodóak, pedig a

ve ze tô menedzserek gyakran

pa nasz kodnak arra, hogy az

oktatás kullog a gazdaság

után, és messze nem azokra a

szak mákra képezi a fiatalo-

kat, amelyekre kereslet lenne.

− Kétségtelen, hogy a képzés
ma még sokszor lemarad a piaci
igények mögött, de nehéz is
összehangolni, mert egyes cégek
üzleti titokként kezelik, hogy
milyen szakemberekre lesz
szük ségük a jövôben. Többen
pedig még nem képesek három-
négy évre elôre tervezni. Úgy
tûnik, a magyar gazdaság még
nem tart ott, hogy elbírja a hosz-
szabb távú ütemezést.

− Ha a nagy vállalatok nem

tudnak tervezni, akkor köze-

pes és a kis cégek hogyan lát-

nak elôre?

− Sehogy, ôk aztán igazán
csak a holnapra tudnak gondol-
ni. Márpedig a szakképzés szem-
pontjából nagyon fontos lenne,
hogy minél több információnk
legyen arról, a jövôben milyen
szakmákra lenne szüksége a gaz-
daságnak. Egyelôre nem ezen az
alapon történik még a beiskolá-
zás, de mire megmozdul az okta-
tás, a gazdaság már rég új hatá-
rokat feszeget. Amúgy sem
könnyû az oktatást, az oktatási
intézményeket „átállítani”, sok
érdek sérül, például az oktatók
egzisztenciája is. Ez valahogy
úgy van, mint a lakásunk, ahol
egy idô után rengeteg felesleges
holmi összegyûlik, mégis nehe-
zen szánjuk rá magunkat, hogy
azokat kidobjuk. Mégis, jó az új
rendszer, formálódik az együtt -
mû kö dés, tehát én optimista
vagyok. Egy év után viszont sem
kritikát, sem hozsannát nem
mondanék. Csak annyit: a regio-
nális bizottságok jó úton járnak,
hogy bebizonyítsák, szükség van
rájuk.                    

Dalia László

Szabó Enikô, az ASZSZ kommunikációs tanácsadója: A változásoknak még csak az elején tartunk

Szükség van a regionális bizottságokra
Még a kezdetek kezdeténél vagyunk, korai lenne bármilyen

értékelés, minôsítés, mondja a Regionális Fejlesztési és Kép -

zé si Bizottságok mûködésérôl Szabó Enikô, az Autónom

Szak szervezetek Szövetsége kommunikációs tanácsadója,

akit az eddigi tapasztalatokról és az együttmûködés formái -

ról kérdeztünk.

Szabó Enikô, az Autónom Szakszervezetek Szövetsége kommunikációs tanácsadója

Regionális javaslat országos beiskolázású szakképesítések körére 
Bánk Gábor, az ÉSZT szakképzésért felelôs elnökségi tagja
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– Ön is azt hangoztatta,
hogy hitelesebb döntések
születhetnek a bizottságok-
ban, hiszen egymás  mellett
ül a munkáltató, a munkaadó,
a fenntartó, valamint a kama-
rák és a minisztérium kép vi -
se lôje. Nem fenyegethet az a
veszély, hogy így is formális
lesz az együttmûködés, s
min denki csak letudja a bi -
zott  ságosdit?

− Az eddigi tapasztalataim
nem ezt mutatják. Komoly, érde-
mi vitáknak lehettünk tanúi. Túl
nagy a tét: a cégeknek dolgozók
kellenek, az iskolák esetében
pedig  gyakran a létezésük van
veszélyben, s ezt senki sem
veheti félvállról. Nagy dolog,
hogy egymás mellett ülnek az
iskolák és a vállalatok kép vi -
selôi, és mindenféle áttétel vagy
közvetítô nélkül szembesülnek a
valósággal. Sokkal hitelesebb
döntések születhetnek így, hogy
minden érdekelt ott van. Azt rég-
óta tudjuk, hogy nagy a feszült-
ség a beiskolázások, az oktatási
struktúra és a válallatok valós
igényei között. Ha ezek közelíte-
nének, akkor lényegesen javulna
a helyzet. Ám még nagyon az ele-
jén tartunk, ezt tekinthetjük fel-

készülési idôszaknak is. Elem zé -
sek már készültek, de csodák
még nem történtek. Szep tem ber -
ben, októberben megszülettek
az elsô döntések, de ezek még
nagyon óvatosak voltak. Tu laj -
don képpen ez is érthetô, hiszen
hosszú távra kiható döntések
csak nagyon alapos elemzés
után hozhatók.  Négy kategória
alap ján ítéltünk, vagyis van
olyan szakképzés, amely kiemel-
ten támogatott, támogatott, nem
támogatott vagy dupla nullás,
amikor sem igény, sem képzés
nincs.

− Állítólag a régiók között
nincsenek lényegese eltéré-
sek, még a hiányszakmák is
azonosak, pedig amúgy egyes
megyék, s így régiók között is
óriásiak a különbségek a gaz-
dasági fejlettség alapján.

− A hiányszakmákban valóban
nem találunk lényeges eltérést,
tehát ács, hegesztô, géplakatos,
kômûves vagy bolti eladó min-
denhol hiányzik a kínálatból.
Ezekbôl a szakmákból nincse-
nek beiskolázási plafonok, tet-
szôleges mértékben nö vel he tôk
a felvételi létszámok. Ugyan -
akkor a bányászati képzés, vagy-
is a vájárok, valamint föld alatti
lakatosok és villanyszerelôk
kép zése megszûnt, ám most két
régióban, Közép-Dunántúlon és

Észak-Magyarországon újra kell
indítani, mert a bányászatnak
újra van jövôje. Több vállalat is
úgy nyilatkozott, hogy húsz évre
tudnak számukra munkát bizto-
sítani.

− A bizottságok elsôsorban
számokban gondolkodnak, de
egyes felmérésekbôl, vissza -
jelzésekbôl az is kiderült,
hogy a szakmunkások megbe-
csültsége sincs rendben,
ezért sokan késôbb elhagyják
a pályát. 

– Ez is igaz, mert miközben
arra törekszünk, hogy összehan-
goljuk a beiskolázások és a gaz-
dálkodók igényeit, gyakran azzal
találjuk magunkat szembe, hogy
hiába van képzés, sokan néhány
hónap múlva felhagynak az ere-
deti, tanult szakmájukkal. En -
nek többek között az az oka,
hogy nem becsülik meg ôket
eléggé. Alacsony a munkabér,
túl ságosan kiszolgáltatottak,
pél dá ul nem kötnek velük kol -
lek tív szerzôdést. A beiskolázás-
nál arra is kellene gondolni,
hogy biztosítsunk egy életpálya
modellt. Ha azt várjuk, hogy töb-
ben jelentkezzenek ácsnak, ak -
kor vonzóvá kell tenni a szak-
mát…

− Hallottam már olyan
véleményeket is, hogy a pá -
lya választás sem elég haté-
kony, kevés információt, tá -
jékoztatást kapnak a diákok,
ezért gyakran a  szülôk dön -
tenek helyettük is, és nem
minden fiatal szereti meg me -
net közben a választott szak-
mát.

−Mi is kaptunk efféle vissza-

jelzéseket. Valóban, sokszor a
szülôk választanak a gyereknek
szakmát, s ezek többnyire a di -
va tos, elismert, megbecsült
szak mák közül kerülnek ki. S
ezek nem mindig a hiányszak-
mák. Többen javasolták, hogy
alaposabb tájékoztatást kell
adni a szülôknek és a diákoknak
is. Az kevés, hogy azt mondjuk,
ezek a hiányszakmák, biztos lesz
állásuk, ha ezek közül vá lasz -
tanak. Vonzóvá kell tenni eze ket
a szakmákat, jobban meg -
ismertetni a szépségüket. Sajnos
azt tapasztaljuk, hogy a pá lya -
választási tanácsadók meg le -
hetôsen felületesek, letudják
egy-két beszélgetéssel és üzem -
lá to gatással a dolgukat, de ez
kevés.

– Az iskolák sincsenek
könnyû helyzetben, hiszen ha
a gazdaság igényeihez kell
jobban alkalmazkodniuk, ak -
kor ez számukra is áldoza-
tokkal jár. Új szakokat kell
indítani, új szakoktatókkal,
egyes tanárok pedig felesle-
gessé válhatnak...

– Az átállásnak is lehetnek
áldozatai, bár idén ez még nem
okozott problémát. Kétségtelen,
hogy oktatói állások szûnhetnek
meg. Ha ugyanis a kozmetikus-
képzés  helyett jövôre lakatoso-
kat kell oktatni, akkor nyilván
más tanárokra lesz szükség. 

– Az sem titok, hogy maga a
szakmunkásképzés nem túl
népszerû, s az iskolák igazga-
tói is panaszkodnak, hogy
nem a legjobb képességû
tanulók jelentkeznek hozzá-
juk.

− Ez tény, az utóbbi években
lényeges eltolódás következett
be a gimnáziumok és szakközép-
iskolák javára. Ma már csak a
tanulók 20 százaléka jelentkezik
szakmunkásiskolába, és valóban
nem a legjava a fiataloknak. És
akkor visszatérhetünk a szak -
mun kások megbecsüléséhez. Bár
most már a felsôoktatási intéz-
mények vezetôi is panaszkod-
nak, hogy náluk is sok a gyenge
képességû hallgató. Ugyan akkor
van itt még valami: Nyugat-
Dunántúlon a beiskolázási szá-
mokat összehasonlították a vál-
lalati igényekkel, és azok nagyjá-
ból lefedték egymást. A szakem-
berhiány mégis újratermelôdik.
Sokan ugyanis átjárnak dolgozni
Ausztriába. Naponta lehet ingáz-
ni, nincsenek nagy távolságok, a
fizetés sokkal magasabb és a
munkakörülmények is jobbak.
Tehát ha nem tesszük vonzóbbá
a munkahelyeket, akkor az okta-
tás javítása önmagában még
nem segít a magyar gazdaságon.

– A vállalatok a hírek sze-
rint nem szívesen adnak ki
adatokat, s gyakran talán
nem is tudják, hogy néhány

év múlva milyen szakembe-
rekre lesz szükségük. Hogy
le het ezt áthidalni?

– Ez is változó, bár kétségte-
len, hogy sok cég nem lát elôre
évekre, ezért óvatosabban jelez.
Ám egy kérdôíves elemzés alap-
ján nem is lehet határozni az
oktatási struktúráról. A bizottsá-
gok tehát nemcsak a  válalati jel-
zéseket veszik figyelembe, ha -
nem a gazdasági trendeket, vala-
mint a munkaügyi központok és
a kutatóintézetek elemzéseit is.
Szerencsére egyes beruházások,
mint ahogy a Mercedes kecske-
méti gyára is, évekkel elôbb
kiderül, s így az oktatás is felké-
szülhet. Sokszor egyébként a
multik már a döntés után felve-
szik a kapcsolatot a helyi oktatá-
si intézményekkel, hogy gondos-
kodjanak a szakemberekrôl.
Több cég esetében ez már a dön-
tés elôtt fontos szempont. A
zöldmezôs beruházásoknál, ami-
kor 9 hónap alatt felépül egy
üzem, akkor arra nem lehet  fel-
készülni, de sok önkormányzat
elég rugalmas ahhoz, hogy fel-
zárkózzon a beruházáshoz, az
oktatás támogatásával is.

Dalia László

Magyar Szakszervezetek Országos Szövetsége

Ezentúl két régióban újra oktatják majd
a bányászati szakmákat
Benkô István, az MSZOSZ képviselôje is ígéretesnek nevez-
te, hogy a Szociális és Munkaügyi Minisztérium elhatároz-
ta, decentralizálja a döntési lehetôségeket a szakképzésben.
Jogosítványt kaptak a Regionális Fejlesztési és Képzési
Bizottságok arra, hogy segítsék a változást, hogy az isko-
lák így közelebb kerüljenek a piachoz, a vállalatokhoz, s
életszerûbb legyen az oktatás is.

– Mik az eddigi tapaszta-
latai az RFKB-k mûködésé-
rôl? 

– Az eltelt viszonylag rövid idô
alapján, hiszen alig telt el fél év
az „új típusú” RFKB-k megalaku-
lása óta, alapos, mélyreható
következtetéseket még nem
tudunk levonni. Né hány általá-
nos megállapítás azon ban min-
denképpen meg te he tô. Egyrészt
a szakképzés ügye 2008-ban fel -
ér té ke lô dött, másrészt a decent-
ralizált dön tési rendszer létrejöt-
tét általában mindenki pozitívan
fogadta. Végül, de nem utolsó-
sorban, a bizottságok megválto-
zott összetétele – vagyis az, hogy
ezek ben a testületekben több-
ségbe kerültek a gazdaság sze -
replôi – meg felelô alap arra,
hogy kedvezô változások indul-
janak el a szakképzésben.

– Beváltják-e ezek a bizott-
ságok azokat a reményeket,
hogy a gazdasági élet sze rep -
lôi ténylegesen beleszólhas-
sanak a szakképzési folyama-
tokba? 

– A Magyar Kereskedelmi és
Iparkamara, amely lényegében
az „ügygazdának” tekinthetô,
következetesen képviseli ezt az
igényt, ami egyébként a kereslet-
vezérelt szakképzés követelmé-
nyeként fogalmazódik meg.
Ennek megfelelôen az idei szak-
képzési projektben érintett ér -
dek képviseletek részvételével
folyamatosan mûködtek a kon-
zorciumi tanácsok is, ahol ennek
érdekében megfelelô döntések
is születtek. Tehát röviden úgy
gondolom, hogy igen, a bizottsá-

gok képesek lesznek arra, hogy
beleszólhassanak a szakképzési
folyamatokba. 

– Milyen konkrétumokról
tud beszámolni az RFKB-k
mû kö dé sé vel kapcsolatban? 

– Az idei év volt az elsô, amely
arról szólt, hogy az RFKB-k hoz-
zák meg a szakképzés kérdésé-
ben a legfontosabb határozato-
kat, azaz döntenek a beiskolázás
irányairól és arányairól, továbbá
a decentralizált fejlesztési forrá-
sok odaítélésérôl. Ezek a dönté-
sek minden régióban határidôre
megszülettek. Mindazonáltal úgy
tûnik, hogy a bizottságok – min-
den elôzetes félelem ellenére –
óvatos és megalapozott döntése-
ket hoztak, ugyanakkor ezek jel-
zésértékûek is voltak a szakkép-
zés jövôjét illetôen, azaz már
most látszik, hogy elindult a
korábbi nem túl elônyös szak-
képzési struktúra átalakítása.

– Megfelelô-e bizottságok
meg  alakulása, szerepe és
összetétele ahhoz, hogy eb -
ben a kérdésben valódi válto-
zás történjen, és a gazdaság
és a képzés közelítsen egy-
máshoz? 

– Igen, egyértelmûen errôl van
szó. Jó esélyt kapott a szakkép-
zés ezzel a változással. 

– Meglátása szerint mennyi
idôre van szükség ahhoz,
hogy valóban az igényeknek
megfelelôen alakuljon át a
szakképzés?  

– A szakképzés „átfutási ideje”
több év, és a siker nem csak a
döntéshozóktól függ, hiszen ez
egy többszereplôs döntési folya-
mat. A szülôk és a gyerekek dön-
tésétôl legalább annyira függ,
mint a többi érintettôl. A siker-
hez jelentôs szemléletformálás-
ra is szükség van, el kell hitetni
mindenkivel, hogy a jól képzett
szakmunkásnak van jövôje,
perspektívája. Néhány hiány-
szakmában már most is olyan
kezdô bérek vannak, ami sok
esetben a diplomások jövedel-
mével konkurál. Erôteljes kom-
munikációra van tehát ezen a
területen is szükség, olyan üze-

neteket kell küldenünk – többek
között e projekt keretében is –,
amik erôsítik a folyamatot. De
pél dául az Országos Ér dek -
egyez te tô Tanácsban most folyó
béralku nem ezt erôsíti, ugyanis
a munkaadói érdekképviseletek
hallani sem akarnak a szakmun-
kás bérminimumok emelésérôl.
Ez nagyon rossz – és szerintem
nem is adekvát – üzenet a mai
helyzetben.

– Nem minden területen, de
bizonyos szakmákban szem -
tanúi vagyunk a szak szer -
vezetek meggyengülésének.
Ebben a helyzetben meg -
ítélése és tapasztalatai sze -
rint mennyire hangsúlyos a
szakszervezetek véleménye? 

– Ez nem hagyományos érdek-
védelmi kérdés, nem a konfliktu-
sok terepe, mert itt minden sze-
replô érdeke azonos. A szakszer-
vezetek gyengülése egyébként –
sajnos – világviszonylatban meg-
figyelhetô, a tôke glo ba li zá -
ciójával, szerepének jelentôs
erôsödésével. Mindezen túl az
egyéni stratégiáknak a kollektív
érdekérvényesítéssel szembeni
térnyerése, a társadalmi mére-
tekben is jellemzô „szolidaritási
deficit” és számos más tényezô
oda vezetett, hogy ma a tôke-
munka viszonylatban – finoman
fogalmazva – jelentôs egyen lôt -
len ség tapasztalható. Tekintettel
azonban arra, hogy a képzett
munkaerô a szakszervezetek
hagyományos bázisát jelenti, a
munkavállalói érdekképvisele-
tek alapvetôen érdekeltek a
szak képzés mennyiségi és mi nô -
ségi fejlesztésében, ezért – töb -
bek között – a LIGA Szak szer ve -
ze tek is jelentôs erô fe szí té seket
tesznek a szakképzés ügyének
elôtérbe állítása érdekében. En -
nek érdekében a konföderáción-
kon belül mind a központi appa-
rátusban, mind a régiós rend -
szerünkben, továbbá a tag szer -
ve zeteinknél is jelentôs hang -
súlyt kapnak ezek a kérdések.

– Az RFKB-k megalakulásá-
nak és bennük az érdekképvi-
seletek részvételének van-e,
lesz-e valamilyen hatása a
szakszervezetek által képvi-
selt munkavállalók szem-
pontjából? 

– Mint említettem, a szakkép-
zés többdimenziós ügy, aminek
egyik jelentôs metszete a kép-
zett munkaerô anyagi és erköl-
csi megbecsülése, de ugyanígy
említhetném a munkakörülmé-
nyek alakulását is. Azt gondo-
lom, hogy a magyar gazdaság
egyik fundamentuma a foglal-
koztatás. Ha ebben a kérdésben
nem történik jelentôs áttörés,
akkor nem sok jóra számítha-
tunk a jövôben. A szakszerve-
zetek szerepe ebben a kérdés-
ben megkerülhetetlen, az ér -
ték te r melô munka megbecsülé-
sének fokozása mind az egyes
munkahelyeken, mind globáli-
san, gondolok itt például az
adórendszer jövôbeni át ala kí -
tá sára, olyan ki hí vás, aminek
megválaszolásához a szakkép-
zés ügye is je len tôs mértékben
segíthet.

– Van-e valamilyen együtt -
mû kö dés, egyeztetés az egyes
RFKB-k között? 

– Formálisan egyelôre erre
még nem igazán volt lehetôség,

bár szeptember elsô napjaiban a
Magyar Kereskedelmi és Ipar -
kamara szervezett egy work
shopot, amelyen sikerült több
kérdésben „egyenszilárdítani”
ma gát a rendszert. Azt gondo-
lom, hogy a részt vevô érdek-
képviseletek úgy tudnak ebben
a folyamatban együttmûködni,
hogy saját szervezeteik felkészí-
tését tovább folytatják, ezáltal
ugyanazokat a kérdéseket ha -
son ló módon lesznek képesek
megközelíteni – nyilván a régiós
adottságok figyelembevételével
– valamennyi RFKB-ban. Azt
gon dolom egyébként, hogy ez a
modell megfelelô minta is lehet
a jövôre nézve a nem állami sze-
replôk együttmûködésére, illet-
ve arra, hogy bizonyos elkülöní-
tett pénzügyi alapok esetében –
ahol egyértelmû, hogy ezek lét-
rehozásában kik vesz nek részt –
lényegesen nagyobb szerepet
kell kapniuk a be fi ze tôk nek.
Ezeken a területeken az ál la mi
szerepvállalás visszaszorítható,
sôt akár az önkormányzatiság
is célul tûzhetô ki. Gondolok itt
a Munkaerô-piaci Alapra, de
akár a társadalombiztosításra
is. Ezekben a kérdésekben je -
lentôs szerepet kaphatnak a
munkavállalói érdekképvisele-
tek is.

Losonczi Lívia

Független Szakszervezetek Demokratikus Ligája

Felértékelôdött a szakképzés ügye 2008-ban
A szakképzés ügye a Regionális Fejlesztési és Képzési
Bizottságok (RFKB) megalakulásával felértékelôdött, és
megvan az esély arra, hogy végre elinduljanak a rég várt
ked vezô változások a szakképzésben. Munkatársunk Sza bó
Imrével, a Független Szakszervezetek Demokratikus Li -
gájának szakértôjével, a szakképzési projekt országos koor-
dinátorával beszélgetett.

Benkô István, az MSZOSZ képviselôje

Álláshirdetéseket böngész egy tanuló

Szabó Imre, a Független Szakszervezetek Demokratikus Li gájának
szakértôje
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– Érzékelhetô már a kü lönb  -
ség, hogy jóval nagyobb sze -
repet kaptak január el se jé tôl
a Regionális Fejlesztési és
Képzési Bizottságok?

– Miután sok éve magam is
tagja vagyok az egyik bizottság-
nak, nagyon jól érzékelem a kü -
lönbséget: immár le he tô sé günk
van komoly, kiérlelt döntéseket
hozni, s így segíteni a szakmunkás  -
képzést. Ki lehetne illetékesebb
ilyen hosszú távú döntést hozni,
mint az a Regionális Fejlesztési és
Képzési Bizottság, amelynek tagja
a szakminisztérium, a kamarák, a
munkaadók és a munkavállalók,
valamint a fenntartók képviselôje
is. Meg ha tározhatunk prioritáso-
kat, amelyeket támogathatunk,
pá lyá zatokat írhatunk ki. S ez már
idén is megtörtént…

– Hallani olyan visszajelzé-
seket, ha úgy tetszik, kritiká-
kat, hogy nagyon szigorúan
bírálták el a pályázatokat.

– Ezt mi is hallottuk. Vannak,
akik szerint túl szigorú volt az
elbírálás, de a bizottság tagjai
azzal is tisztában vannak, hogy
mivel közpénzek elosztásáról
van szó, nem lehet engedékeny.
Amúgy e pénzek forrása az a
szakképzési alap, amelybe a
pénzt a cégek fizetik be. Nagyon
szigorúan kell ellenôriznünk,
hogy a pályázatok megfelelnek-e
a kiírás feltételeinek, s minden
uniós követelménynek, mert
ahhoz is igazodnunk kell. A pá -
lyá zatíráshoz jelentôs segítséget
adtunk, a pályázók az apróbb
alaki, formai hibákat ki is javít-
hatták. Viszont alapvetô hibákat
már nem lehet elkövetni. Az
egyik bizottsági tag meg is fogal-

mazta: meg kell tanulni pályáza-
tot írni. Nem hiányozhatnak az
elôírt mellékletek vagy az ön -
rész rôl szóló igazolás, ezeket
pre zentálni kell.

– Régiónként felmérték a
jelenlegi szakmunkásigényt,
most már pontosan lehet
tudni, hogy például a Közép-
Dunántúli régióban melyek a
hiányszakmák?

– Eddig is voltak errôl ismere-
teink, de a mostani felmérés hi te -
le sebb. Nagy különbség egyéb-
ként nincs a régiók között.
Nálunk fôleg kômûvesek, CNC-
forgácsolók, hegesztôk, géplaka-
tosok és ácsok hiányoznak, s ez
többé-kevésbé igaz a többi régió-
ra is. Sok céget végigjártunk, s
általános tapasztalat, hogy nem
nagyon tudnak elôre tervezni, az
esetleges profilváltást meg egyál-
talán nem képesek elôre jelezni.
Persze a nagyobb cégek, a multik
általában nem váltanak évente
tevékenységet, tehát nagy jából
tudható, hogy mennyi szakember-
re van vagy lesz szükségük.
Ugyanakkor éreztünk náluk is
bizonytalanságot, már ôk sem
képesek több évre elôre tervezni.
Recesszió idején az anyavállala-

tok egyébként is el sô ként a kül-
földön lévô leány vállalataikat zár-
ják be. Megéltük mi már Szé kes -
fe hérváron, hogy egy világcég
zárt be egy nagyüzemet. Most pél-
dául veszélybe kerülhetnek az
autóipar cégek, s különösen azok
beszállítói. A kis- és kö zép vál la la -
tok még ne he zebb helyzetben
vannak, ôk aztán igazán nem tud-
nak tervezni, sôt sokszor az élet -
ben ma ra dá suk a tét.

– Sok bevásárlóközpont
nyílt az utóbbi években, és
mintha kevés lenne a szak-
képzett kereskedelmi eladó,
ön mégsem említette a hiány-
szakmák között.

– Ez érdekes kérdés, mert va -
ló ban azt tapasztaljuk, hogy a
kereskedelembôl is hiányoznak
szakemberek, de ott inkább
a fog  lal koztatással van gond.
A mul tik ugyanis nem igénylik a
szak képzett eladókat, inkább ol -
csó munkaerôt keresnek, beérik
a betanított eladókkal. A divat-
kereskedelem is labilis, sok kis-
vállalkozó kénytelen bezárni az
üzletet, ezért sokan elvándorol-
nak a szakmából.  És furcsa ez
egy szakszervezetis szájából, de
már a munkamorál sem a leg-

jobb. Miközben harcolunk a
feketegazdaság ellen, zászlónkra
tûztük a gazdaság kifehérítését,
maguk a munkavállalók is mint-
ha csak a mának élnének. So -
kakat nem érdekel, hogy fizetik-e
utánuk a járulékokat, van-e biz-
tosításuk, s lesz-e majd nyugdí-
juk.  A szakmunkásképzésben is
tettenérhetô, hogy a 14 éves gye-
rek még nem tudja eldönteni,
hogy merre induljon el, ezért a
szülôk rábeszélik egy-egy szak-
mára, s amikor végez,  akkor
döb ben rá, hogy nem szereti,
nem érdekli igazán a szakma.

– Az iskolákat sikerül majd
új pályára átállítani, a Kö -
zép-dunántúli régióban pél -
dá ul van elég géplakatos, mû -
sze rész?

– A mi régiónk egy kis elôny -
ben van, hiszen Szé kes fe hér vá ron
viszonylag korán megtelepedtek
a gépipari üzemek, tehát a szak-
képzés már rég felzárkózott, s ez
többé-kevésbé igaz Komárom-
Esz tergom és Vesz prém megyére
is. Du na új vá ros ban a gumigyár
gyorsan felépült, s most már lesz
gumiipari szakmunkás is. A zöld -
me zôs beruházásokat persze so -
sem lehet elôre megjósolni, de
mi után a megyéink ipara már
meg  erô sö dött, jobban lehet ter -
vez ni, még akkor is, ha a vál la la -
tok nem je lez nek elôre. 

– A szakmunkásképzésnek
megannyi hátránya van még,

hiszen hiába mûködik hely-
ben az iskola, az még nem ga -
ran cia, hogy a szakemberek
ott is maradnak, különösen,
ha külföldi munkavállalásra
is van lehetôség.

− Valóban, ezekkel a problé-
mákkal is foglalkoznunk kell, ez a
következô stáció. Kérdés, hogy
képesek vagyunk-e megtartani a
végzôs szakmunkásokat. Most
hallottam, hogy Kaposváron vagy
Nagykanizsán külön pénzt fizet-
nek azért, hogy a végzôsök ott
maradjanak. Ezeket a jó kezde-
ményezéseket terjeszteni, felka-
rolni kellene. Miután Nyugat-
Európában a hazaihoz képest 8-
10-szeres bért fizetnek a he gesz -
tôk nek vagy CNC-esztergályosok-
nak, mi pedig uniós „jogosít-
ványt” adunk a kezükbe. Ugyan
mi tartja vissza majd ôket? A
magyar szakképzés még mindig
jó, tehát elindulhatnak világgá,
mint hajdan a céhes legények.
Nagy kérdés viszont, hogy vissza-
jönnek-e néhány év múlva, ha
megszoktak egy jó élet szín vo na -
lat. Nemrégiben Hol  lan  diában jár-
tam, s ott is mesélték, hogy sok a
betöltetlen szakmunkás állás és
ott is fogy a népesség, elôbb-
utóbb to borzó körútra mehetnek
Eu ró pá ba. Ám az ô béreikkel
találnak majd szlovák, lengyel
vagy román szakmunkásokat. De
mi hol találunk megfelelô szak-
embereket?

Munkástanácsok Országos Szövetsége:
Kevés az esztergályos, hegesztô, ács, kômûves és géplakatos

Szigorú bizottságok, tanuló pályázók
Nagy Imre, a Munkástanácsok Országos Szövetsége
(MOSZ) képviselôje immár évek óta a Közép-dunántúli
Regionális Fejlesztési és Képzési Bizottság tagja. Ebbôl a
funkciójából eredôen igazán tudja, mi a különbség a régi és
a mai bizottság között, míg korábban csak javaslattételi
joguk volt,  most pedig döntési helyzetbe kerültek. Ôk hatá-
rozzák meg, hogy a térség iskoláiban milyen képzést foly-
tatnak.

Az RFKB személyi összetéte -
lének, vezetési szerkezetének
átalakításával az Országos Ér -
dek egyeztetô Tanácsban részt
ve vô gazdasági érdekképvisele-
tek mindegyike tagi, a területi
kereskedelmi és iparkamarák az
Agrárkamarával együttmûködve
társelnöki delegálási jogot kap-
tak, ezzel a felelôs részvételi
lehetôség a szakképzés regioná-
lis fejlesztésében szervezetileg is
megteremtôdött.

A jogszabályi változás indu-
kálta feladatbôvülés ellátására a
Nemzeti Szakképzési és Fel nôtt -
képzési Tanács 2007. no vember
28-i ülésén hozott állásfoglalása
nyomán megszületett miniszteri
döntés életre hívta azt a Magyar
Kereskedelmi és Iparkamara
koordinációjával megvalósuló
projektet, – melyben a magyar
szakképzés történetében egye-
dülálló módon – a gazdaság sze -
rep lôi, felismerve a közös célt,
összefogtak egymással. 

A projekt fô célja, hogy a meg-
valósítási idôszak végére ki ala -
kuljon egy széles alapokon nyug  -
vó szakmai háttérbázis, mely már
a kialakítás évében meg felelô
támogatást tud nyújtani az RFKB-k
számára. Kon krét cél volt, hogy a
2009/2010-es tanév szakképzô
évfolyamaira történô beiskolázás
vonatkozásában meghatározásra
kerüljenek az iskolarendszerû
szakképzés irányai és arányai.

A miniszteri döntés alapján
kez dô dött meg a program 16
szer vezet által történô megvaló-
sítása. Kiemelt fontosságú új -
don ság a szakképzési projektek
területén, hogy a megvalósítás
és a jelentkezô eredmények regi-
onális szintûek így meg fe le lôb -
ben reagálnak a helyben fel me -
rülô, területi sajátosságokat
érzékenyebben tük rö zô szak -
kép zésfejlesztési igényekre. A
program koordinációja ugyan
országos szinten zajlik, de a
szakmai döntések és azok ered-
ménye mind regionális szinten
jelennek meg. Az országos és
regionális projektmunka össze-
hangolása az MKIK feladata volt.

Valamennyi részt vevô szerve-
zet, valamennyi régióban koordi-
nátori feladatokkal megbízott
munkatársat foglalkoztat, a lo -
ká lis feladatok hatékony elvég-
zése valamint a helyi gazdálko-
dói kapcsolatok biztosítása
végett. A régión belüli munka
koordinációját a társelnököt de -
le gáló megyei kereskedelmi és
iparkamara látja el, összefogva
mind a kamarai, mind az érdek-
képviseleti regionális szerveze-
tek munkáját. 

Az együttmûködô szervezetek
közösen alakították ki a munka-
végzés kereteit és az egységes
elvekre épülô megállapodáso-
kat. A projektmunka sikeressége
és eredményessége érdekében
elengedhetetlen volt a feladat és
felelôsségi körök elhatárolása.

Az iskolarendszerû szakkép-
zés aktuális helyzetének feltér-
képezéséhez illetve a keresletve-
zérelt szakképzés alapjainak
lefektetéséhez szükséges volt az
iskolarendszerben oktatott alap-
szakképesítések elosztása a
szervezetek között, mely köz-
ponti koordinációval az érintet-
tek vállalásai alapján történt
meg. A szakképesítések teljes
spektrumának lefedése mellett
az ország teljes területének lefe-
dése is fontos elv volt a feladat-
elhatárolás során, így a kistérsé-
gek szervezetek közötti elosztá-
sára is sor került, a szakképesí-
tések elosztásához hasonlóan.

A feladatelhatárolást kö ve tô -
en megkezdôdhetett a konkrét
operatív és szakmai megvalósí-
tás, melynek három alappillére
volt. 

Az elsô egy kutatás, melynek
célja a gazdálkodók várható
szakképzett munkaerô iránti ke -
res letének feltérképezése kö -
zép távon, mely elengedhetetlen
információ a 2009/2010 tanév
szakképzési évfolyamaira törté-
nô beiskolázás irányainak és
arányainak meghatározásakor. 

A kutatás során eddig egyedül-
álló módon mintegy 12 100 gaz-
dálkodó körében 420 kérdezô
bevonásával készült kérdôíves
felmérés. A szervezetek egyen-
ként 700 kérdôívet készítettek el,
ettôl eltérôen a kereskedelmi és

iparkamarák 1600 kérdôív kitöl-
tését vállalták. A minta olyan
módon került meghatározásra,
hogy tükrözni tudja a gazdaság
szerkezetét. Ennek érdekében
egy úgynevezett „zártlista” is
kialakításra került, melyen straté-
giailag fontos, a mun ka erô piacon
meghatározó vállalatok szerepel-
tek. Ez a lista 5300 céget tartal-
mazott. A további vállalatokat a
munkában részt vevô szervezetek
részben saját tagbázisukra építve
kapcsolták be a felmérésbe.

A felmérés adatai az MKIK
által az elmúlt években folyama-
tosan fejlesztett ISZIIR rendszer
részeként egy online rögzítô
rendszerben kerültek össze gyûj -
tésre és feldolgozásra, mely
folyamatos nyomonkövetést biz-
tosított a programban együtt -
mûködô szervezetek számára.
Az így létrejött adatbázis szintén
online módon lekérdezhetôvé
vált, így biztosítva, hogy minden
szervezet a saját feladataihoz
megfelelô információval rendel-
kezhessen. 

A felmérést követôen a kutatás
szakmai hátterét biztosító MKIK
Gazdaság- és Vállal ko zás elemzô
Intézete egy átfogó országos és
regionális szempon tok alapján
megszületô elemzést készített,
mely a régiók képzési és beisko-
lázási szerkezetének kialakítása
során elengedhetetlenül fontos

szakértôi elemzéseket biztosított
a szakmai munkához. 

Ehhez szorosan kapcsolódva
és részben erre épülve régión-
ként 28 szakmai konzultációs
fórum került megtartásra, me -
lyek a felmérés információit
kiegészítve a megismert eredmé-
nyeket árnyalva járultak hozzá
az RFKB megfelelô döntésének
megszületéséhez.

A regionális fejlesztési és kép-
zési bizottságok elé kerülô ja -
vas latok egységes elvek és me -
todika mentén kerültek kialakí-
tásra a fenti folyamat lezárása-
ként. Szeptember elején egy
work shop keretében a szerveze-
tek régiónkénti szekciókban állí-
tották össze a javaslatokat. 

Az alap szakképesítéseket
négy kategóriába sorolták:

1. Kiemelten támogatott szak-
képesítés

2. Támogatott szakképesítés
3. Szakképzési fejlesztési for-

rás által nem támogatott
szakképesítés

4. A régióban iskolarendszer-
ben nem oktatott szakképe-
sítés 

Fontos kiemelni, hogy egyet-
len szakképesítés meg szün te té -
sé rôl vagy oktatásának el le he -
tet lenítésérôl sincs szó. A cél az
volt, hogy a fejlesztési források
azokhoz a szakképesítésekhez
kerüljenek, melyekben jelentôs
munkaerô-piaci kereslet mutat-
kozik, és ily módon a „befekte-
tés” valóban megtérül, mert
mind az egyén, mind a társada-
lom számára hasznosnak bizo-
nyul az oktatás folyamata.

A megvalósítás harmadik el -
en gedhetetlen pillére a hu mán -
erô forrás-kapacitás megterem-
tése, kiépítése, bôvítése és en -
nek ré vén a munkaerô-piaci sze -
rep lôk együttmûködésének, pár-
beszédének erôsítése. A kapaci-
tásbôvítés folyamatát ketté kell
választani egy minôségi és egy
mennyiségi bôvülésre, hiszen
egyfelôl a regionális koordináto-
rok hálózata révén kialakításra

került egy olyan szakmai háttér-
bázis, mely megfelelô alapot biz-
tosít az RFKB-k szakmai dönté-
seihez, másfelôl pedig a kutatás-
hoz kapcsolódóan mennyiség-
ben kellett olyan rendelkezésre
álló munkaerôt biztosítani, mely
a területben és elemszámban
kiterjedt adatfelvételt produkál-
ni tudja, ugyanakkor ismeri a
vállalkozások világát is. 

A szakképzési beiskolázási irá-
nyok és arányok meghatározása
mellett, de attól nem teljesen füg-
getlenül az RFKB-knak egy másik
jelentôs feladatot is el kellett
látni, mégpedig a 2008. évi szak-
képzési decentralizált pályázatok
lebonyolítását. En nek keretében
el kellett készíteni a pályázati
kiírásokat, meg kellett határozni
a prioritásokat, a pályázati témá-
kat és feltételeket.

A decentralizált pályázat célja
az iskolai rendszerû, nappali ok -
ta tás munkarendjében megvaló-
suló szakképzésben a gyakorlati
oktatás tárgyi feltételeinek fej-
lesztésére irányuló beruházások
támogatása (lásd a táblázatot).

E feladat keretében az RFKB-k
ítélhették oda az arra érdemes-
nek tartott intézmények számá-
ra a „Nívódíjas szakképzés 2008”
címet is. A Nívódíj pályázat a
szociális és munkaügyi minisz-
ter által adományozható olyan
cím, amely annak elismerésére
szolgál, hogy a szakképzô iskola,
illetve a felsôoktatási intézmény
az adott évben a munkaerô-piaci
igényeknek megfelelô szakkép-
zést folytatott.

Köpeczi Bócz Attila

A munkaerô-piaci szereplôk részvétele az iskolarendszerû szakképzés koordinációjában

Nívódíjas szakképzés, decentralizált forráselosztás
A közoktatásról szóló törvény 2007. szeptember 1-jén, vala-
mint a szakképzési hozzájárulásról szóló törvények 2008. ja  -
nu ár 1-jétôl hatályba lépô módosításai, a keresletvezérelt
szakképzés rendszerének kialakulása érdekében, a szak-
képzésfejlesztés regionális koordinációjában jelentôs szak-
mai hatáskörökkel ruházta fel a regionális fejlesztési és
képzési bizottságokat, azaz az RFKB-kat.

Szakképzô intézmény 551 db 371 db 3 219 353 285 Ft 46%

Központi képzôhely
4 db 4 db 76 408 748 Ft 1%

(TISZK)

Felsôoktatási
23 db 17 db 231 962 977 Ft 3%

intézmény

Hozzájárulásra
935 db 589 db 3 562 049 470 Ft 50%

kötelezett

Összesen 1 513 db 981 db 7 089 774 480 Ft 100%

A Munkaerô-piaci Alap képzési alaprészének 2008. évi decentralizált keretösszegének felhasználása országos összesítésben

Pályázók köre
Pályázatok

száma

Nyertes
pályázatok

száma

Összes odaítélt
támogatás

összege

Arány a teljes
kerethez

viszonyítva

Dalia László

A 2008. évi Nívódíj pályázat nyertes intézményei: 

Dél-alföldi régió: II. Rákóczi Ferenc Me zô gaz da sá gi, Közgazdasági
és In for ma ti kai Szakközépiskola és Kol lé gi um
Nyugat-dunántúli régió: Lukács Sándor Mechatronikai és Gé pé -
sze ti Szakképzô Iskola és Kollégium, Gazdasági Pénz ügyi Szolgáltató
Köz pont, Gyôr – Gá bor László Építôipari Szak kép zô Iskola, Gyôr 
Észak-magyarországi régió: Eötvös József Építôipari Szak iskola 
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A szakképzett munkaerô (szak-
munkások, szakemberek, ve ze -
tôk) hiánya, valamint a vállalati
képzôhelyre jelentkezô fiatalok
csökkenô száma eleinte csak a
kis- és középvállalkozásoknak
jelentett problémát. Manapság

már nagy cégek is hasonló hely-
zetre panaszkodnak. Ugyanakkor
több mun ka erôre lenne szükség
Né met ország minden tartomá-
nyában, fôként bizonyos üzlet-
ágakban (például informatika,
építôipar, szolgáltatások). Gyak -
ran már „üresre sepert mun ka -
erô piac ról” beszélnek a vállala-
tok és a munkaerô-keresésben
köz re mû ködô szolgáltató cégek.
Sôt, 2010-re azzal számolnak,
hogy az akkortájt nyugdíjba
vonulók magas száma miatt
drasztikus munkaerô-csökkenés
fog bekövetkezni. 

A munkaerô-piaci gondok
nagyrészt a negatív demográfiai
változásokra, valamint a gyors
mûszaki fejlôdésre vezethetôk
vissza. Jóformán minden szak-
mában folyamatosan változnak a
követelmények; a munkaadók a
szakmai tudás és a kulcsképes-
ségek tekintetében is egyre
magasabb elvárásokat támaszta-

nak. Általánosan elfo-
gadott tény, hogy a
szakiskolai ismeret-
anyag csak alapokat
tud adni; a mun -
kaerôpiac által diktált
újabb és újabb követel-
ményeknek a vállala-
ton belüli továbbkép-
zések révén lehet meg-
felelni. A friss statiszti-
kai adatok szerint a
német munkavállalók
csupán 40 százaléka
vesz részt évente rend-
szeres továbbképzé-
sen. Ez az arány né -
hány EU-tagállamban
magasabb, így például
Ausz triában és Finn or -
szág ban eléri a 80 szá-
zalékot. Német or szág -

ban az alacsony iskolázottsággal
rendelkezô vagy idôsebb korú
munkavállalóknak az élethosz-
szig tartó tanulásba való bevoná-
sával lehetne a helyzeten javíta-
ni, és minden módon  erôsíteni
kell a gyakorlati képzést. 

A vállalatok a mun ka erô szer -
zés érdekében igyekeznek att-
raktív munkahelyként bemutat-
kozni, és leendô munkavállalóik-
nak rugalmas munkaidôt, struk-
turált juttatási rendszert, a mun-
kahely és a családi élet közötti
egyensúlyt jobban biztosító meg-
oldásokat kínálni. A fiatalok szá-

mára pedig a vállalaton belüli
továbblépési lehetôségek és a
rendszeres továbbképzés tehetik
vonzóvá a szakképzésben való
részvételt. 

A Német Kamarák Szövetsége,
a német kormányzat összetett
intézkedési csomagot készít elô:
ebben szerepelnek az élethosz-
szig tartó tanulást pénzügyileg
ösztönzô elemek, valamint min-
den szociális partner vonatkozá-
sában egyedi intézkedések is. A
vállalatok rugalmas munkaidô-
szabályozással, továbbképzések
felkínálásával válhatnak egy-egy
munkavállaló számára munka-
vállaló-baráttá. A kis- és közép-
vállalkozásoknak utóbbi terüle-
ten nagy lemaradást kell behoz-
niuk, a személyzetfejlesztésnek
több figyelmet kell szentelniük. 

2004-ben a kormány és a szo-
ciális partnerek, gazdasági
csúcs  szervezetek képviselôi alá-
írták a szakképzés és szakem-
ber-utánpótlás biztosításáról
szó  ló megállapodást. Ennek ér -
tel mében a vállalatok további
képzôhelyek létrehozását, több
fiatal meggyôzését vállalták, az
állam pedig eltekintett a szak-
képzési adó kivetésétôl. A kez-
deményezés eredményes volt, a
gazdaság által vállalt célok telje-
sültek. A 2005. évi adatok sze-
rint több mint 190 000 német
vállalat vett részt a fiatalok gya-
korlati képzésében. 2006 és 2007
között 5,5 százalékkal  nôtt a
meg kötött tanulószerzôdések
szá ma. To váb bra is vannak
olyan vállalatok, akik a saját
mun  ka  erô igényükön felül is fog-
lalkoznak fiatalok szakmai kép-
zésével.  2007-ben a megállapo-
dást további három évre meg -
hosszabbították. A célok között
szerepel a többi közt, hogy éven-
te 60 000 új képzôhelyre kell fia-
talt találni, és 30 000 további vál-
lalatnak kell a szakképzésben
szerepet vállalnia.

(Forrás: Észak-pesti
szakképzés A–Z)

Munkatársunktól

Németországban gyakorlatorientált a szakképzés

Eltörölték a szakképzési adót
A 2000-es évek elejétôl érzékelhetô, hogy a munkaadók egyre

nehezebben találnak jól képzett munkaerôt, illetve szak -

képzésre jelentkezô fiatalt. A szakképzési törvény 2005. évi

módosításai éppen annak érdekében születtek, hogy még

több fiatal vehessen részt a gyakorlat-orientált szakképzés-

ben.

Franciaországban a szak -
képzés finanszírozásában az
állami szerepvállalás az utóbbi
években fokozatosan csök -
kent, míg a cégeké és gaz -
dálkodóké jelentôsen nôtt. A
képzésért, a tanuló vizsgára
bocsátásáért az állam vállal
garanciákat. Ezt a jogosult-
ságát átruházhatja a ka ma -
rákra is. Ez azt jelenti, hogy a
kamarák is létesíthetnek
iskolákat, illetve kialakíthat-
nak képzési programokat.
(Fontos tudni, hogy Fran cia -
országban kötelezô a kamarai
tagság.) A kamarai képzések
elônye, hogy a fiatal közvetlen
céges munkatapasztalatokat,
vagyis gyakorlatot szerez.
Naprakész technikai, tech-
nológiai ismeretek birtokába
jut a gyakorlati munkája során,
nem utolsósorban pedig a
cégek a legmodernebb tech-
nológia oktatását is lehetôvé
teszik az iskolai oktatás ke re -
té ben azáltal, hogy az in téz mé -
nyek rendelkezésére bocsátják
saját termékeik és eljárásaik
le írá sát. A módszer eredmé -
nyes sé gét mutatja, hogy a
kamarai gyakornoki kép zés -
ben részt ve vôk 85 százaléka a

végzést követô hat hónapon
belül állást talál (míg az állami
szak is ko lák nál ez az arány 51
százalék). 

A gyakornoki képzés során
az adott cég nem gyakorlati
he ly  nek, hanem munkahely -
nek tekintendô. Mind a juttatá-
sok, mind a kötelezô oktatás,
vé dô fel szerelés stb. tekin-
tetében a munkáltató köteles a
gyakornoki képzésben részt
vevô fiatalt alkalmazottként
kezelni, va la mint kinevezni
mellé egy szakoktatót is. A
gya kor no ki szer zô dés egyben
mun ka szer zôdés is, melyben
kikötött próbaidô és más, az
alkalmazottakra vonatkozó
kitétel is szerepel.

Farnciaországban most az -
zal is kísérleteznek, hogy a
legalább hároméves szakmai
gyakorlatot beszámítják a
szakmai vég zett sé gbe. A sza-
kirányú képzôintézmény dön-
tésén múlik, hogy a gyakorlat
igazolása alapján kiadja-e a
végzettséget igazoló dokumen-
tumot. Ez a rendszer azonban
még nem terjedt el ál ta lá -
nosan: a képzô intézmények
attól tartanak, hogy a gyakor-
lat beszámítása – kép zett ség -
nek vagy vizsgának – csökkent -
heti a szakképesítéseik ér té -
két.

Losonczi Lívia

Kritikussá válik a szakemberhiány

Eredményes a francia
kamarai képzés
Nyugat-Európa ugyanazokkal a gondokkal küszködik a

szakmunkásképzés területén, mint Magyarország. Ha son -

lóan rossz a demográfiai helyzet, egyre súlyosabb gondot

jelent a végzettség nélküli, illetve a munka nélküli fiatalok

nagy száma, illetve az egyes szektorokban tapasztalható,

már-már kritikussá váló szakemberhiány. Ezért különbözô

szisztémákkal próbálkoznak a szakmunkás hiány enyhíté-

sére. 

– Milyen gondokkal küzd az
agrárszakképzés? Mennyire
vonzó az agrárium a fiatalok
számára? 

– Az agrárszakképzés több
szempontból is jelentôs nehézsé-
gekkel küzd. Mindenekelôtt
azért, mert részben minisztériu-
mi, részben önkormányzati fenn-
tartású iskolákban – alapvetôen
túl sok iskolában – folyik. Más -
részt a  munkaerô-piaci keresle-
te is csökkent, ugyanakkor a
következô idôkben jól felké-
szült, döntési kompetenciák be -
fogadására képes szakemberek-
re lesz szükség. Ma már egy-egy
munkaeszköz értéke több tízmil-
lió forint, de kevés szakiskola
van, ahol a modern gépeket is ki
tudják próbálni a tanulók, a gya-
korlatban pedig szinte nem is
tanulják meg kezelni. Szükséges
lenne az agrárszakképzés kere-
tében országos stratégia kialakí-
tása, de a régiókban mindenkép-
pen át kell gondolni az agrár-
szakképzést. Nyilvánvalóvá kell
tenni a tanulók számára, hogy
csak azoknak szabad ezt a szak-
mát választaniuk, akik az elhe-
lyezkedés során is az ágazatban
kívánnak dolgozni. A gépész
szakmákon túl, agrárvégzettség-
gel nem tud más szakmában
elhelyezkedni a végzôs tanuló,
így potenciális munkanélküli-
ként jelenhet meg a munkaerô
piacon. Szükséges lenne átgon-
dolni a tangazdaságok bevoná-
sát a tanulószerzôdéses rend-

szerbe, mivel ezek a szakma
nagyon széles választékát képe-
sek alapgyakorlatok tekinteté-
ben megismertetni,
ok tatni. Mindezen túl-
menôen az is fontos,
hogy a tanulók az utol-
só évben vállalkozá-
sokban, gazdálkodók-
nál találkozzanak a
majdani fog lal koz ta -
tók kal. Szük sé ges len -
ne az ágazati szakmák-
ban a közgazdasági
ismereteket, vállalko-
zási ismereteket na -
gyobb óraszámban,
gya korlatorientáltan
ok tatni, mivel az így felkészített
tanulók a munkavégzésük során
képesek lesznek önálló döntése-
ket hozni, átlátják a döntések
vállalkozásra gyakorolt hatását.

– Mit tart az RFKB-k eddigi
mûködése során a legfonto-
sabbnak? 

– A Közép-dunántúli Re gio ná -
lis Fejlesztési és Képzési Bi zot t -
ság és az Oktatási Hivatal regio-
nális Igazgatósága az elmúlt idô-
szakban együttesen próbálta az
elfogadott stratégia mentén fej-
leszteni a szakképzést. A bi zot t -
sági munka során az in téz mény -
fenntartók és a gazdasági-vállal-
kozói körrel aktív kapcsolatban
lévô szervezetek (gazdasági ka -
ma rák, szakszervezetek) ké pe -
sek feltárni a problémákat. Eb -
ben a folyamatban a munkaerô-
piaci felmérés jelentheti a kezde-
tet a szakképzés és az aktív mun-
kaerôpiac igényeinek közelítésé-
ben. Mára gyakorlatilag a köztu-

datba bekerült a hiányszakma,
mint kiemelten támogatandó
képzési irány meghatározása. A
bizottságok regionális szinten
határoznak a de cent ralizált ala-
pok pályázati kiírásáról, a támo-
gatások meg íté lésérôl. Tehát a
munkaerô pia ci felmérés és a
képzési ke ret számok meghatá-
rozása az elsô lépéseket jelenti,

hatása, eredményessége közép -
tá von ál la pítható meg.

– Valódi áttörés mikor vár-
ható a szakképzés terüle-
tén?

– A munkaerô-piaci igények-
nek teljeskörûen megfelelô szak-
képzést – véleményem szerint –
nem lehet kialakítani. A képzési
szerkezet átalakítása során arra
kell törekedni, hogy a szakkép-
zésben közelítsük a munkaerô
piaci igényeket, egyre magasabb
szakismeretekkel, egyre újabb
technológiák megismerésével,
azok gyakorlatban történô hasz-
nálatával kell felvértezni a tanu-
lókat, kiegyensúlyozott szerke-
zetben az iskolai gyakorlatok és
a tanulószerzôdés keretében
elsajátított gyakorlati ismeretek-
kel. A tanulószerzôdés amellett,
hogy a „munkabér” ösztönzése
mellett motiválja a tanulót, segít
az elhelyezkedésben, munka-
helyszerzésben.

L. L.

Magyar Agrárkamara

Hiányzik az agrárium országos
szakképzési stratégiája
Az agrárszakképzés területén országos stratégia kialakítá-

sára lenne szükség – állítja Téli Róbert, a Közép-dunántúli

Regionális Fejlesztési és Képzési Bizottság tagja, aki a tes-

tületben a Magyar Agrárkamarát képviseli. Véleménye sze-

rint a gyakorlati oktatás érdekében be kellene vonni a tan-

gazdaságokat is a tanulószerzôdéses rendszerbe

A Zatik Kft.-nél azért nem dol-
goznak szakirányú végzettségû
szak munkások, mert a cég sa ját
technológiát alkalmaz és ezt ta -
nulják meg a munkatársak. Zatik
József szerint a mai világban
szin te lehetetlen a szakmunkás-
igényt elôre megfelelôen behatá-
rolni. Egy adott területen a tech-
nológiai fejlôdés illetve a specia-
lizálódás okán csak arra a szak-
területre jellemzô általános
alap képzésnek van értelme. Az a
meg oldás, hogy a munkahely az
igényeknek megfelelôen specia-
lizálja a munkatársait. 

– Tapasztalataim szerint jelen-
leg a szakmát szerzett emberek-
nek csak mintegy 20 százaléka

dolgozik azon a területen, ahol
szakmunkás-bizonyítványt szer-
zett – hangsúlyozta Zatik József. 

Budakalászon, Budapesten,

Ve csés határában és Gyôrben
található faáruházaikban csak-
nem 2 500–2 500 különbözô fa
félkész illetve késztermék talál-
ható, melyek a mindennapi élet-
ben használatosak, bútorkészí-

téshez, barkácsoláshoz, bel sô -
épí té szet hez, kerti és kültéri
építmények szerkezetéhez.

Zatik Faáruházak Kft.

Cégen belül specializálódnak a szakemberek
A Zatik faáruházak, fatelepek 25 munkatársából egyikük

sem asztalos, erdész, illetve faipari mérnök, ennek ellenére –

a helyi képzésnek köszönhetôen – elegendô szaktudással

rendelkeznek, és szakszerûen végzik munkájukat mind a

szárítási technológia, mind a raktártechnológia területén,

valamint az informatikában – mondta el Zatik József, a kft.

tulajdonos ügyvezetô igazgatója.

Strbik László

Zatik József ügyvezetô igazgató

A Zatik Kereskedelmi Kft. 1989 decemberében Zatik Jó zsef ala-
pításával egyszemélyes, magántulajdonú vállalkozásként alakult
meg Budapesten. A cég gépkereskedelemmel fog lakozó vállal ko -
zásként in dult, mely az akkori gazdasági hely zetben, és a piaci igé-
nyeknek megfelelôen igen kedvezô üzletvitelnek adott le he tô sé -
get.

Ez a tevékenység a kezdeti kisebb-nagyobb sikerek után egyre
inkább specializálódott a faipari gépek és berendezések irányába.
Ez az ipari terület volt ugyanis az, amely a gépek te rületén pros-
perált és ked ve zôbb jövôképet mutatott. Ezért a tulajdonos a cég
tevékenységét is ebbe az irányba aktivizálta. Ebbôl adódóan a
gép kereskedelmi korszakban a cég forgalmának háromnegyed
részét a faipari gépek kereskedelme biztosította.

Az agrárszakképzés nehézségekkel küzd

A raktártechnológiához is kell képesítés

A munkahely az igényeknek megfelelôen specializálja a munkatársait

A német munkaadók is egyre nehezebben
találnak jól képzett munkaerôt
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A szakképzéssel és a tanulókkal kapcsolatos statisztikai adatok

Forrás: KSH Statisztikai Tükör, 2008/41.Forrás: Németh Nándor, 2008.

A szakiskolában tanulók várható aránya 2015-ig,
régiónként (%)

Adott megyében tanuló 9. évfolyamos szakiskolai
és speciális szakiskolai tanulók várható száma régiónként (fô)

Az érettségi nélküli szakképzettek foglalkoztatási megoszlása szakmacsoportok szerint

A szakiskolában tanulók várható létszáma 2015-ig, régiónként (fô) A középfokú oktatás nappali képzésein tanulók száma

Forrás: Kézdi, 2007

Forrás: Kézdi, 2007

Az érettségi nélküli szakképzés évenkénti kibocsátása szakmacsoportok szerint

Forrás: Kézdi, 2007

Forrás: Németh Nándor, 2008. Forrás: Németh Nándor, 2008.

Foglalkoztatási arányok változása a 8 általánost, szakmunkásképzôt, középiskolát (érettségivel) végzettek körében
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A Budapesti Elektromos Mû -
vek (ELMÛ) Nyrt. vil lany sze re -
lôk képzésében vesz részt, s
Terényi Nándor tájékoztatása
szerint minden évben elegendô
tanuló jelentkezik. A személyzet-
fejlesztési osztályvezetô ugyan-
akkor azt tapasztalja, hogy az
utóbbi tíz esztendôben gyengült
a növendékek felkészültsége. 

– Ma már kettes tanulmányi
eredménnyel is be lehet jutni a
szakmunkásképzôbe. Ezért mi is
megkeressük a szakiskolákban
tanuló kilencedik-tizedik évfo-
lyamos diákokat, akik pályavá-
lasztás elôtt vannak, s igyek-

szünk meggyôzni ôket, hogy
válasszák a villanyszerelô szak-
mát – fûzi hozzá Terényi Nándor.

A szakember örvendetesnek
nevezi, hogy megalakultak a
Térségi Integrált Szakképzô
Központok (a TISZK-ek), s így
központosítják az erôforrásokat
– egyebek között a képzéshez
szükséges gépeket. Gondként
említi viszont, hogy Pest Megye
Önkormányzatának Hivatala úgy
döntött, a szentendrei Petzelt
József Szakiskolában jövôre
nem indul villanyszerelô osztály. 

Az ELMÛ minden évben képez
bizonyos számú növendéket,
akikkel tanulószerzôdést is köt. 

– Rendszerint három-négy tan -
in té zetbôl, köztük a Petzelt

József Szakiskolából ver-
buváljuk a tanulókat. A
me gyei önkormányzat
dön  tése miatt kiesô létszá-
mot tudjuk ugyan pótolni
más iskolából, de jobban
szeretünk olyan tan in téz -
mé nyek bôl növendékeket
szer zôdtetni, ame lyeket jól
ismerünk, s a tanáraikkal
régóta kapcsolatban ál -
lunk – magyarázza Te ré -
nyi Nán dor, hogy számuk-
ra miért hátrányos, ha
Szentendrén kimarad egy
évfolyam.

Az ELMÛ a vele egy cég-
csoportban lévô Észak-
magyarországi Áramszol-
gáltató (ÉMÁSZ) Nyrt.-vel
oldja meg a gyakorlati
képzést, ez utóbbi ellátási
területén, Salgótarjánban
és Sze ren csen. Ezért a ta -
nu ló szer zô dé se ket a jog-

szabálynak megfelelôen a Nóg  -
rád megyei, illetve a Bor sod-
Abaúj-Zemplén megyei ka ma -
rával kell ellenjegyeztetni. A sze -
mélyzetfejlesztési osz tály ve ze tô
arról is beszámol, hogy mivel a
növendékek felkészültsége szin-
te évrôl évre gyengébb, a társa-
ság e helyzeten többféleképpen
igyekszik javítani. Egyrészt há -
zon belül szakmai versenyeket
ren dez az „elmûs” és az „émá -
szos” tanulók számára, másrészt
tanulmányi kirándulásokra viszi
ôket, például a Paksi Atom erô -
mû be, a gibárti ví zi  erô mû be és a
Mát rai Erômûbe. 

A Petzelt József Szak is ko lá -
nak már több alkalommal sike-
rült eredményesen pályáznia az
Európai Unió által meghirdetett
Tempus Leonardo-program ki í -
rá saira. E pályázatokba az
ELMÛ német tulajdonosainak
egy-egy áramszolgáltatóját is be -
von ják,  így csereprogram ré vén
a cég évente négy-hat tanulót
tud kiküldeni Né met or szág ba,
akik hat hétig az RWE, illetve az
EnBW konszernnél folyó mun-
kát tanulmányozhatják. Terényi
Nándor szerint a tanulók ezen
idô alatt többet fejlôdnek, mint
idehaza fél év alatt. Ta pasz ta la -
to kat szereznek például arról,
hogy melyek odakinn az áram -
szol gáltatás minôségi mutatói,
vagy milyen a szerelôautó felsze-
reltsége, milyen különbségek
van nak a hálózatüzemeltetésben
az itthoni és a kinti helyzet kö -
zött. (A társaság számára ezért is
kedvezôtlen, ha kimarad egy
évfolyam.)

Az osztályvezetô tájékoztatása
szerint a náluk képzett tanulók-
nak mintegy tíz százalékát a
szakképesítés megszerzése után
fel is veszik, s további 40 száza-
lékukat el tudják helyezni a
beszállító alvállalkozóknál, akik
az ELMÛ hálózatán dolgoznak.  

Erdélyi T. László

ELMÛ Nyrt.: Beszállítóik is vesznek fel végzett fiatalokat

Külföldi gyakorlaton
a villanyszerelô tanulók
Az ELMÛ Nyrt.-nél úgy tapasztalják, hogy szinte évrôl évre

csökken a szakmunkástanulók tudásának színvonala, ezért

a cég többféleképpen ösztönzi az általuk képzett nö ven dé -

keket tudásuk gyarapítására. A társaság a velük tanuló -

szerzôdésben álló fiatalok mintegy tíz százalékát tudja el -

he lyezni.

– Színvonalas oktatás nélkül
nem lehet minôségi fodrászati
piacról beszélni – hangsúlyozta
Michel Tóth, a L’Oreal magyaror-
szági marketingigazgatója. Ép -
pen ezért arra törekszenek, hogy
minél sokoldalúbban segítsék a
fiatalokat a fodrászati pályán,
hiszen megkérdôjelezhetetlenül
ôk a letéteményesei a szakma
jövôjének.

A pályakezdôket érintô ta -
pasztalataik alapján Michel Tóth
úgy véli, jó alapot kapnak az
iskolákban, ám amikor elhagy-
ják az intézményt, a fejükben
lévô tudás még közel sem teljes
ahhoz, hogy sikeresek legyenek
e szakmában, és esetleg a késôb-
biekben jól tudjanak majd egy
fodrászszalont mûködtetni. Fel
kell ugyanis ismerniük, hogy a
tárgyi tudásnak és a mûvészi
látásmódnak egyszerre kell bir-
tokában lenniük, ám emellett is
elengedhetetlen a folytonos ta -
nulás. Olyan szakmában dolgoz-
nak, ahol folyamatos a megúju-
lás, és ez alatt nemcsak a divat-
világ hullámzásait kell érteni,
hanem a hajvágás és hajfestés
területén megjelenô új techni-
kák elsajátítását is. Ennek min-
denképpen jellemzônek kell len-
nie a szakiskolákban oktató
tanárokra is, mert a diákok szá-
mára fontos, hogy az alaptechni-
kák ismerete mellett az újabb
irányzatokból kialakult fogáso-
kat is elsajátíthassák. A tanuló-
évek alatt elsajátíthatták az
elméletet, ám amint kikerülnek
az iskolából és bekerülnek egy
szalonba, máris a fodrászat egy

olyan részével kell megismer-
kedniük, amire a szakiskolák ma
még kevés hangsúlyt fektetnek.
A tanulóknak el kell kezdeniük
üzleti szemmel nézni a világot,
meg kell tanulniuk, hogy mit
jelent a szó: szolgáltatni. Ne -
vezetesen, hogy miként kell fog-
lalkozni egy vendéggel attól a
perctôl kezdve, hogy belépett az
üzletbe, egészen addig, amíg kilép
az ajtón. Ez a kulcsa annak, hogy

a vendég legközelebb is hozzá tér-
jen vissza. Mindenképpen fontos,
hogy a fiatal szakembert érdekel-
je a szakmája, ôrizze meg a krea-
tivitását, sôt, idôrôl idôre inspirá-
ciót érezzen és képezze magát.
Legyen nyitott minden újdonság-
ra, mert ô lesz az, aki formálja

majd a frizuradivatot – szögezte
le a marketingigazgató.  Azt is
elismerte: a szakképzés terén
még nem rendelkeznek régmúlt-
ra visszanyúló tapasztalatokkal,
mivel még nem alakítottak ki
kellôen szoros együttmûködést
a tanulókkal, illetve a képzô
intézményekkel. 

Éppen ezért a L’Oréal Ma gyar -
ország Kft. a 2008-as év elejétôl
új célokat tûzött ki maga elé,
melyben a tanulókkal való kap-
csolat kiépítése kiemelt helyet
foglal el. Áprilisban részt vet tek
a Szakma Sztár Ki ál lí tá son, ahol,
mint fôtámogatók, standdal is
megjelenhettek, és nagyon sok
tanulóval volt alkalmuk találkoz-
ni, beszélgetni. A jövôt illetôen is

vannak terveik az együtt mû -
ködés megerôsítése érdekében,
mert szeretnék, ha ôk is hozzá
tudnának járulni a fod rászati
piac és a szakmai ok tatás fej-
lesztéséhez, hogy a jövô fodrá-
szaira is méltán legyen büszke a
szakma.

Andrássy Antal

Az iskolában szerzett tudás nem elég a sikerhez

A tanulókra is figyel a L’Oréal
A L’Oréal Magyarország Kft. fodrászati divíziója, profesz-

szionális fodrászati termékek értékesítésével, a magyaror-

szági fodrászati szakma fejlesztésével foglalkozik – tud-

tuk meg Michel Tóthtól, a cég marketingigazgatójától. Cél -

ki tû zé seikbe és jelenlegi mûködésükbe egyre nagyobb mér-

tékben beletartozik a fiatal, tehetséges fodrászok segítése

is. Tevékenységük egyik legfontosabb pillére az oktatás.

A szakmunkások meg fe le lé sé -
ben közrejátszik az is – mondta
el a Paksi Atomerômû kommuni-
kációs vezetôje, hogy az atom -
erômû viszonylag kis létszámú
utánpótlást igényel, a sok pá -
lyázó közül gondosan választják
ki a legjobbakat. Az is sokat szá -
mít, hogy a legtöbb munkakör-
ben szükséges speciális szaktu-
dást a fiatalok a belsô képzési
rendszer által biztosított 6-18
hónapos betanulás során szerzik
meg.

A PA Zrt. utánpótlásigé nyé nek
egy részét a helyi szak kö zép -
iskola, az Energetikai Szak -
középiskola és Kollégium bizto-
sítja. Az iskola és az erômû
közelsége, a gyakorlati képzés
közvetlen lehetôsége és a szoros
együttmûködés garanciát bizto-
sít a minôségi, gyakorlatorien-
tált képzésre és az iskolából
kikerülô fiatalok jó elhelyezke-
dési lehetôségére. Az alapítványi
formában mûködô intézmény fô
támogatója az atomerômû.

A kommunikációs vezetô ki e -
mel te: 2008-ban a Paksi Atom -
erô mû Zrt.-nél tanulószerzôdés-
sel az alábbi szakképesítések
tekintetében töltötték szakmai

gyakorlatukat a szakiskolai ta -
nu lók: egy-egy szerkezetlakatos,
gépi forgácsoló, és villanyszere-
lô, öt víz- és köz pontifûtés-szere-
lô, továbbá két fém for gá cso  ló
tanuló.                                                                

Középfokú szakképzô in téz -
ménnyel kötött együttmûködési
megállapodás alapján pedig a
kö vetkezô szakképesítések meg -
szer zésére fogadott a Paksi
Atom erômû Zrt. összefüggô,
egy-négy hetes szakmai gyakor-
latra szakiskolai és szak kö zép -
iskolai tanulókat: egy-egy szám -
vi teli szakügyintézôt, erôsáramú
elektrotechnikust, fémforgácso-
lót, idegenforgalmi techni kust,
és elektronikai technikust, két
gazdálkodási menedzser asszisz-
tenst, négy pénzügyi-számviteli
ügyintézôt, öt gépipari számítás-
technikai techni kust, tíz ide-
gennyelvi titkárt,  11 környezet-
védelmi nukleáris ener giaipari
technikust, va la mint 15 gépgyár-
tás-technológiai technikust.

Egy modern ipari nagyüzemet
csak jól kiképzett, szigorú vizs-
gakövetelményeknek eleget te -
vô személyek üzemeltethetnek.
Nincs ez másképp a Paksi Atom -
erômû esetében sem. Már az
építkezés alatt megkezdôdött az
üzemeltetô személyzet kép zése
és folytatódott az üzembe he lye -

zés idôszakában is. A betanító
képzésre orosz és német atome-
rômûvekben került sor. Az
erômû telephelyén, valamint a
hazai kutatóintézetekben és
egyetemeken is olyan képzési
programok indultak, amelyek
meg felelô színvonalon biztosí-
tották és biztosítják a már vizs-
gázott személyzet utánképzését
és a betanulók alapképzését. 

Az üzemeltetôi, karbantartói,
gyártói és minôségbiztosítási
területeken csak kiképzett és
jogosító vizsgával rendelkezô
személyek dolgozhatnak. Bi zo -
nyos munkakörök esetében ha -
tó sági jogosító vizsga letétele is
kötelezô, amelyet három évente
meg kell újítani. 

Új lendületet adott az üze mel -
te tôk képzésének te rü letén az

1989-ben üzembe he lye zett, kö -
zös magyar–finn fej lesz tésû
blokk szimulátor. Megszûnt a ko -
rábbi partnerektôl való függés, a
berendezés a paksi blokkok
tökéletes szimulációjára, „testre
szabottan” készült, és üzembe
he lyezése óta folyamatos fej lesz -
tés alatt áll. Lehetôséget biztosít
üzemi és üzemzavari helyzetek
gyakorlására vagy új eljárások,
üzemmódok bevezetés elôtti
tesztelésére. 

1994-ben a Nemzetközi Atom -
energia Ügynökség (NAÜ) jelen-
tôs szellemi és anyagi támogatá-
sával kezdôdött meg a személy-
zetképzés átfogó kor sze rû  sítése
a paksi atomerômûben. A négy-
éves munka felölelte a világban
ma legkorszerûbbnek te kintett
oktatási rendszer be vezetését, a
karbantartó személyzet képzé-
sét szolgáló gyakorló-oktató
központ létesítését és a bizton-
sági kultúra továbbfejlesztését.
Ennek a komplex feladatnak
szellemében készült el 1995–
1996-ban a Karbantartó Gya kor -
ló Központ.

Elérhetô eredményként meg-
fogalmazhatók:

• csak oktatott és vizsgázott
személyzet végezhessen
mun kát, 

• csökkenjen a karbantartási
események száma, 

• csökkenjen a karbantartás
utáni meghibásodások szá -
ma és váljon hatékonyabbá a
munkavégzés, 

• az egyes munkafolyamatok
inaktív körülmények között
végrehajtható begyakorlásá-
val csökkenthetô a blok ko -
kon végzett tevékenységek
személyi dózisterhelése. 

A gyakorló központ feladata a
betanító, a szintentartó, az is -
mét lôdô és a rendkívüli kép zé -
sek gyakorlati részének ok ta tá -
sa. Az oktatást fôállású ok tatók
és nagy gyakorlati tapasztalatok -
kal rendelkezô meghívott szak-

emberek végzik. Az oktatáson
túl az eredeti berendezések ki -
tûnô, karbantartáshoz kapcsoló-
dó technológiai fejlesztési lehe-
tôségeket is biztosítanak. Le he -
tôség nyílik a karbantartási se -
géd berendezések, javítási és
ellenôrzési módszerek, dozimet-
riai eljárások és eszközök alapos
kipróbálására a blokkokon tör-
ténô mûveletek elvégzése elôtt –
mindezt természetesen inaktív
körülmények között. A mûhe-
lyekbe való belépés rendje is
megegyezik az erômû ellen ôr -
zött zónájába történô belépés
moz zanataival. 

Az oktatást korszerû szá mító -
gé pes háttér támogatja. Az im po -
záns épületben modern irodák
és elôadótermek biztosítják az
oktatás és a vizsgáztatás meg fe -
le lô színvonalát. A karbantartó
gyakorló központot 1997 márci-
usában adták át rendelte té sé -
nek. A NAÜ támogatásával lé te -
sült központban a világon egye-
dülálló megoldást alkalmaztak,
az oktatási környezetet nem a
szokásos makett berende zé sek -
kel alakították ki. Az atom re ak -
tor, a gôzfejlesztô, a kerin g tetô
szivattyúk, a tolózárak és az
egyéb segédberendezések mind
ere deti gyári szállítású egy sé -

gek, amelyeket más, üzembe
nem helyezett atomerô mû vek -
bôl szerzett be vagy saját forrás-
ból biztosított az erômû. Az új
létesítmény tovább emeli az
erômû nukleáris és üzemeltetési
biztonságának színvonalát.

Elsôként a hazai oktatásügy
történetében, 1986-ban önálló
középiskolát hozott létre és indí-
tott a Paksi Atomerômû. Fô cél-
nak a szakembergárda bizto sí tá -
sát tekintették a gépész, villa-
mos és irányítástechnikai te rü le -
ten. Néhány évvel késôbb megje-
lent a környezettechnikusi és
a menedzserasszisztensi szak is.
A szakközépiskola hírneve ha -
mar túlnôtt a megye határain,
ma az országban a legelismer-
tebbek egyike. A négyéves kö -
zép iskolai képzést követôen so -
kan vá laszt ják a technikusi mi -
nôsítés meg szerzését is. Aki pe -
dig felsôfokú képzettséget kíván
szerezni, ugyanabban az iskola-
komplexumban tanulhat tovább.
A BME Gépészmérnöki Kara fô -
is kolai oktatás keretében olyan
energe tikai mérnököket képez
Pakson, akik mûszaki, gazdasági
és informatikai ismereteikkel
képesek az energetika területén
az üzemeltetési feladatok ellátá-
sára.

Strbik László

A Paksi Atomerômû magas színvonalú képzést biztosít
a dolgozóknak

Ahol válogathatnak a jól felkészült
kezdô szakmunkások közül
A Paksi Atomerômû (PA) Zrt. jelenleg mintegy 250 szakmun-

kást, valamint 850 szakközép-iskolai végzettségû munka-

vállalót alkalmaz. Mittler István a társaság kommunikációs

vezetôje elmondta: 2005–2008 között mintegy 220-230 ilyen

végzettségû új felvételesük volt, akik jelenleg is az atom -

erômûben dolgoznak, így gyakorlatilag 100 százalékban be -

váltak.

A szépségszakmákban folyamatosan tanulni kell

Mittler István, a társaság
kommunikációs vezetôje

A Paksi Atomerômû

A munkabiztonságra is ügyelni kell
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– Miként foglalná össze cége
tevékenységét, létrejöttét, je -
le nét, jövôbeni célkitûzéseit?

– A Trilak Festékgyártó Kft.
több mint 100 éves múlttal büsz-
kélkedhet. Vállalatunk tagja
Európa második legnagyobb fes-
tékipari konszernjének, az ame-
rikai tulajdonú PPG EMEA cég-
csoportnak, mely 2008 elején
jött létre a SigmaKalon felvásár-
lásával. Magyarország piac ve ze -
tô festékgyáraként széles áruvá-
lasztékkal törekszünk a lakos-
ság, a festômesterek és az épí tô -
ipar kiszolgálására. Leg is mer -
tebb márkáink a Héra, a Trinát,

a Diszperzit, a Lazurán és a
Moda kril. Fontosnak tartjuk az
utánpótlás támogatását, hiszen
elengedhetetlen a jól képzett
szakember. Bár jelentôs térhódí-
tást figyelhetünk meg az úgyne-
vezett „Csináld magad!” terüle-
ten, sok magánember saját maga
próbálja szépíteni, csinosítani
környezetét, mégis ez a terület a
növekedésével is csak a töredé-
két jelenti a piacnak, elengedhe-
tetlen a jól képzett szakemberek
jelenléte. A Trilak Festékgyártó
Kft. fontos küldetésének tartja
az utánpótlás és a folyamatos
képzés hangsúlyozását is. Ezért
igyekszünk mindkét területen
aktívan tevékenykedni.

– Mennyire nyitottak a pá -
lya kezdô szakmunkásoknak a
fogadására?

– Cégünk gyártóként tevé-
kenykedik a piacon, nincsenek
saját alkalmazásban lévô szak-
munkásaink, alvállalkozókkal
dolgozunk, akikkel hosszú évek-
re visszatekintô kapcsolatunk
van. Több területen is dolgozunk
velük, a márkáinkért felelôs
marketinges kollégák és fej lesz -
tô mérnökeink munkáját sokban
segítik aktív festômesterek visz-
szajelzései, tapasztalatai, melye-
ket beépítünk fejlesztéseinkbe,
hiszen számunkra kiemelten
fontos felhasználóink elégedett-
sége, ôk azok, akik dolgoznak
termékeinkkel. Ezenkívül igény-
be vesszük szaktudásukat a kis-
kereskedelem területén is. A fes-
téküzletekben úgynevezett min -
ta  felületeket készítenek ne künk,
melyeken termékeinket mutat-

juk be, valamint a Trilak VIP-
üzleteit egységes külsô megjele-
néssel látjuk el, ami azonos
homlokzatot is jelent. Fon tos -
nak tartjuk továbbá, hogy vásár-
lóink felé egységesen kommuni-
káljunk, legyen az az ország bár-
mely pontja. A pályakezdô fiata-
lokkal a szakiskolákban találko-
zunk elôször, amikor tehetjük,
támogatjuk ôket elôadásokkal,
termékekkel, hogy már a képzés
szakaszában megismerkedhes-
senek vállalatunkkal, kipróbál-
ják termékeinket, hiszen a jö vô -
ben ôk is azokhoz a szakképzett
festômesterekhez tartoznak  majd,
akikkel folyamatos párbeszédet
folytatunk. Ôk használják elsô-
sorban termékeinket, ezért ki -
emelten fontos számunkra véle-

ményük és javaslatuk terméke-
inkkel kapcsolatosan.

– Úgy hallottam egy sajátos
iskolát, „akadémiát” is mû köd -
tet nek.

– A piaci verseny ma már min-
den szakmában megköveteli a
folyamatos képzést. Ennek meg -
fe le lôen mindannyian igyek-
szünk a saját szakmánkban
tovább képezni magunkat, meg-
felelve az újdonságoknak, me -
lyeket nemcsak megtanuljuk,
hanem igyekszünk mi magunk is
kitalálni. Éppen ezért gyárunk
te rületén kialakítottunk egy te -
rületet, ahol létrehoztuk a Trilak
Akadémiát, s ahol 2000. óta rend-
szeresen szervezünk festômester -
képzô kurzusokat. Ezek három-
napos képzések, aho  vá végzett

festô szakembereket hívunk
meg. Elméleti és gyakorlati okta-
tásban részesítjük ôket kiváló
szakmai ismeretekkel rendelke-
zô kollégáink segítségével. Fon -
tosnak tartjuk, hogy a szakmá-
ban dolgozó mestereket tá mo -
gassuk az újdonságok, trendek
bemutatásával, ezáltal segítve
ôket a piaci igények megfelelé-
sében. A háromnapos képzés
vizsgával zárul, melynek sikeres
elvégzése esetén Trilak Dip lo -
mát kapnak a festômesterek.
Min den évben szervezünk fes tô -
mes ter találkozót, mely egy-egy
napos rendezvény, ahol ünnepé-
lyes keretek között átadjuk a
Trilak Diplomát. Ezen a rendez-
vényen bemutatjuk aktuális új -
don ságainkat, a festômesterek
kipróbálhatják termékeinket,
valamint remek alkalom ez arra,
hogy személyes párbeszédet
foly tassunk a szakemberekkel.
Eze ken az alkalmakon fej lesz tô -
mér nökeink közvetlen a fes tô -

me s terektôl hallhatnak vélemé-
nyeket, igényeket termékeinkkel
kapcsolatosan. Ez is igazolja azt
a törekvésünket, hogy gyártó-
ként a szakmában dolgozó fes tô -
mes terek körében min de nek -
elôtt azt kell erôsítenünk, ami a
piac legfrissebb információiból
fakad, hiszen nap mint nap meg-
jelennek az újdonságok, nem
csak országunkban, hanem kül-
földön is, amiket érdemes meg-
ismerni, alkalmazni. Ezért ez a
te rület is része a Trilak Aka dé -
mián szervezett továbbképzô
kur zusainknak.

– Végül is miként támogatják
jövôben a pályakezdô szak-
munkásokat?

– Ôk a jövôben termékeink
használói lesznek, így már a kép-
zésük alatt fontosnak tartjuk ter-
mékeink bemutatását. Ter mé -
sze tesen az is fontos számunkra,
hogy aktívan részt vegyünk a
Szakma Kiváló Tanulója verse-
nyen. Tavaly is ott voltunk, ter-
mékeinkkel, trilakos kollégák
szakmai tudásával támogattuk a
rendezvényt. A nyertes diákok-
kal találkoztunk azóta is, meg-
hívtuk ôket rendezvényünkre,
ahol az újdonságokkal is talál-
kozhattak és ki is próbálhatták
azokat.

A. A.

Trilak Festékgyártó Kft.: Akadémiát létesítettek a termék felhasználóinak

Diplomát adnak a festômestereknek
Nagy Klára, a Trilak Festékgyártó Kft. kereskedelmi mar-

ketingvezetôjeként többek között a cége és a festômesterek,

valamint kereskedô partnereik közötti kapcsolat ápolásával

foglalkozik. Ám a szakképzés a szakiskolák támogatása, a

már aktív festômesterek továbbképzése, a festômestereknek

szervezett rendezvények szervezése is a teendôi közé tartozik.

A fiatalok munkához való hoz-
záállásával is baj van, rövid mun-
kában töltött idô után sokan fel-
mondanak közülük. Indokaik
eléggé változatosak: sok a mun -
ka, kevés a fizetés, fárasztó a
három mûszak, nem így képzel-
ték el, a szülôktôl továbbra is
kapják a zsebpénzt, autót stb.

A cégnek a jövôben a mun ka -
erô piacról leginkább szer szám -
ké szítô, mûanyagos, fröccsöntô
és tûzihorganyzáshoz értô szak-
munkásokra lenne szüksége.
Jelenleg 303 szakmunkást foglal-

koztatnak,  tanulószerzôdéses
ta nulóik nincsenek. Ennek oka,
hogy nagyon szigorúak a törvé-
nyi feltételek – tudtuk meg az
ügyvezetôtôl. Így például a szer-
számkészítô szakma esetében a
tanuló két nap elméleti oktatást
kap az iskolában és három nap
gyakorlati képzést a cégnél.
Ehhez a cégnek biztosítania kell
egy tanmûhelyt, ahol ugyanolyan
szerszámkészítô gé pek vannak,
mint a termelésben, valamint egy
fôállású oktatót. A tanulót ugyan-
is nem szabad rögtön a termelés-
ben foglalkoztatni. 

– Egy tanmûhely felszerelési
költsége olyan magas, hogy

részünkrôl egyszerûen elképzel-
hetetlen – hangsúlyozta  Garai
János, s elmondta, hogy a cég-
csoportnak több szak mun kás -
kép zô iskolával van  szerzôdése.
Szakképzési hozzájárulási szer -
zô dé seik vannak a gyôri Pat tan -
tyús Á. Géza Ipari Szak kö zép is ko -
lával, a kecskeméti Kandó
Kálmán Szakközépiskola és Szak  -
iskolával, az egri  Bor ne missza
Gergely Szakközép- és Szak is ko -
lával, a dabasi Kossuth Zsuzsanna
Szakképzô Iskola, az újpesti Két
Tanítási Nyelvû Mûszaki Szak kö -
zép iskola és Szakiskolával, a bu -
da pesti Öve ges József Szak -
középiskolával és a dunaújvárosi
Szak kö zé p is ko lával.

Ezek mellett például hegesz-
tô-tanfolyamra vagy targoncá-
sok részére könnyûgép-kezelôi
tan folyamra nem állami iskolá-
val is kötöttek szerzôdést. 

Évente 5,5 millió forintot for-

dítanak szakmunkásképzési cé -
lokra – közölte az ügyvezetô
igazgató. Ebbôl a szakképzési
hozzájárulás  2,5 millió forintot
tesz ki, míg egyéb nem állami
képzôintézményekre  három
mil lió forintot fordítanak.

Garai János kifejtette, hogy
több javaslata van a szakmun-
kásképzési rendszer jobbítására.
Így például kedvezô lenne, ha az
oktatási rendszer igazodna a
piaci igényekhez, gyorsabban
reagálna, mint jelenleg. Legyen
összhangban az oktatási rend-
szer és a munkaügyi központok
tevékenysége, ahol szintén foly-
nak képzések.

Az állami oktatás hálózatban
mûködjön, mert jelenleg például
hiába képeznek szer szám ké szí tô -
ket jelenleg Esztergomban, Gyôr -
ben és Békéscsabán, tud va levô,
hogy a magyar munkaerô nem iga-
zán mobil, tehát nincs esélyünk
magunkhoz csábítani a végzetteket.

Garai János szerint vissza kell
adni a szakma becsületét, és
annak megbecsülését, aki jó
szak mával rendelkezik. Ezért is
támogatják az MKIK kezdemé-
nyezését és vesznek részt jövôre
is a jelenleg szervezés alatt álló

SZKTV-n. A 2009-es versenyt
csak nem egymillió forinttal tá -
mo gatják, ez mintegy tíz száza-
lékkal haladja meg az idei támo-
gatási összeget. A teljes összeg
fele – több mint félmillió forint –
a szponzori díj, amelyet a rend-
ezvényen való részvételért fizet
a cég, a másik felébôl a cég a
második helyezett diákok és fel-
készítô tanáraik részére 75
000–75 000 forint értékû ju tal -
mat biztosít.

Garai János reményének adott
hangot, hogy a 2009-es SZKTV
még jobban szervezett lesz, mint
az idei, mivel a versenyt a Bu da -
pesti Vásárközpontban a most
elkészült új G pavilonban és a
vele egybeépült A pavilonban
rendezik meg, így nagyobb tér áll
majd rendelkezésre. Ter mé sze -
tesen a számukra legfontosabb
villanyszerelô szakmai verseny
helyszíne is tágasabb lesz. 

„Nekünk nagyon fontos, hogy
a villanyszerelô szakmában vég -
zô tanulók megismerjék a cégün-
ket és a pályájuk kezdetén infor-
mációkhoz jussanak termékeink-
kel kapcsolatban” – mondta el
Garai János, majd hozzáfûzte:
kiemelt jelentôséget tu laj do ní ta -
nak an nak, hogy a szakképzés

színvonala emelkedjen, és a ta nu -
lók megismerjék a sze re lô ba rát,
modern rendszermeg ol dá so  kat.

A villanyszerelô szakmában
tapasztalunk bizonyos fokú lét-
számhiányt, ennek megfelelôen
teljes mértékben egyetértünk a
verseny fô célkitûzéseivel. Kü lö -
nö sen azzal, hogy a fizikai szak-
mák társadalmi presztízsének és
vonzerejének növelése a szak-
munkás pályamodell bemutatá-
sa, népszerûsítése, valamint a
pályaválasztás és pályaorientá-
ció elôsegítése.

Strbik László

OBO Bettermann Kft.: fontos a pályamodell

A fiatal szakmunkások tudása
a gyakorlatban nem elegendô
Vegyesek a fiatal pályakezdô szakmunkásokkal kapcsola-

tos vállalati tapasztalatai a villamos szerelési anyagok for-

galmazásában Magyarországon piacvezetô OBO Better -

mann Kft.-nek. Garai János ügyvezetô szerint pozitívum,

hogy viszonylag jó elméleti tudással rendelkeznek, ezzel

szemben a gyakorlati tudásuk nagyon kevés.

Népszerû a Trilak Akadémia
Folyamatosan bemutatják
újdonságaikat

Rendezvényeiken ki is próbálhatók
a cég termékei

Az OBO Bettermann cég tulajdonosa Ulrich L. Bettermann 1993 ôszén
alapította az OBO Bettermann Hungary Kft.-t Budapesten. A cég  kez det -
ben rög zítéstechnikai anyagok összeszerelését végezte az anyavállalat
részére, majd késôbb, 1994 tavaszán megkezdte kereskedelmi tevékenysé-
gét. A dinamikus fejlôdésnek köszönhetô, hogy három év alatt „kinôtte”
budapesti ingatlanát, ezért 1996-ban megvásárolta Bugyi községben a
mintegy 20 hektárt kitevô mai telephelyét. Az új gyártócsarnok, áruraktár
és irodaépület kialakítása, illetve felépítése rövid idô alatt befejezôdött, és
1997-ben megkezdôdött azok rendeltetésszerû használata. 

Bugyiban a cég új beruházásba kezd a meglévô telephely mellett talál-
ható ipari parkban. A mintegy 15 ezer négyzetméter alapterületû két
gyártócsarnokot kétmilliárd forintból valósítják meg a saját és az anyacég
pénzügyi forrásaiból. Az új gyártócsarnok 2009-re várható átadásával 50 új
munkahelyet teremtenek. Bár ezek java része betanított munka, a mû -
szak vezetôk, középvezetôk tapasztalt villany szerelô, villamosipari szakem-
berek lesznek. Az új üzemcsarnokban fogják gyártani a cég mû anyagipari
termékeinek a zömét, amit eddig külföldön állítottak elô. A fém alapú vil-
lamos szerelési anyagokat továbbra is gyártani fogják Bugyiban, a gyár
jelenleg 530 fôt foglalkoztat.

Termékeik kiváló mi nô sé gûek,  Magyarországon a MEEI a vizsgálatra

bocsátott termékek közül még egyetlenegyet sem utasított vissza. Mivel a
cég telephelyének infrastruktúrája kiváló, kedvezôek a közlekedési felté-
telek, elônyösek a munkaerô-piaci adottságok. Az igen ked vezô körülmé-
nyeket felismerve az OBO Bettermann cég kelet-közép-európai köz pont já -
nak ki épí tést kezdte el megalapozni ezen a területen.

Mint Garai Lászlótól megtudtuk, 2006-ban elkerülhetetlenné vált az
értékesítés és a termelés különválasztása. A cégvezetés döntése alapján az
értékesítés 2006. január 1-jétôl OBO Better mann Kereskedelmi és Szol gál -
ta tó Kft. néven önállóan folytatja munkáját.

A különbözô elemek, szerelési anyagok tökéletesen illeszkednek egy-
máshoz, és hiánytalanul teljes programot alkotnak. Kí ná la tuk több mint
30 000 ter mék bôl áll, melyeket egységes koncepció szerint fejlesztenek és
gyártanak.

Munkatársaik naprakész mû szaki tanácsadással segítik a ve vôk munká-
ját. Partnereik minden jelentôsebb szakmai kiállításon személyesen is kap-
csolatba léphetnek velünk. Az OBO egész évben rendszeresen szervez
szak mai szemináriumokat és ok ta tási programokat, ahol a ter ve zôk, kivi-
telezôk és kereskedôk is elméleti és gyakorlati ismeretekhez juthatnak,
megismerhetik a legújabb fejlesztési eredményeket, trendeket és szabvá-
nyokat.

Az OBO Bettermann kelet-közép-európai központot épít nálunk

Vegyesek a fiatal pályakezdôkkel kapcsolatos vállalati tapasztalatok

Jelenleg 300 szakmunkást
foglalkoztatnak
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